
Η Ομογένεια στο Wembley για την
«επίσημη αγαπημένη»

ΣΕΛΙΔΑ 10

ΜΑΓΕΨΕ ΤΟΥΣ ΕΥΡΩΠΑΙΟΥΣ ΗΓΕΤΕΣ KAI TON ΒΑΣΙΛΙΑ 

ΤΗΣ ΙΟΡΔΑΝΙΑΣ ΤΟ ΠΟΛΥΤΕΛΕΣ MINTHIS 

ΣΤΗΝ ΠΕΡΙΟΧΗ ΤΗΣ ΤΣΑΔΑΣ

Επιτυχής 

η σύνοδος 

της MED9

στην Πάφο

nΜΑΚΡΟΝ: «ΤΟ ΚΥΠΡΙΑΚΟ ΑΦΟΡΑ ΟΛΟΥΣ

ΤΟΥΣ ΕΥΡΩΠΑΙΟΥΣ»

ΣΕΛΙΔΑ 11

ΝΕΤΑΝΙΑΧΟΥ: «Δεν θα κτυπήσουμε
ιρανικές πετρελαϊκές εγκαταστάσεις»
n ΚΑΙ ΑΜΕΣΩΣ ΕΠΕΣΕ ΔΙΕΘΝΩΣ Η ΤΙΜΗ ΤΟΥ

ΠΕΤΡΕΛΑΙΟΥ ΣΤΑ 75 ΔΟΛΑΡΙΑ ΤΟ ΒΑΡΕΛΙ

ΣΕΛΙΔΑ 7

ΑΡΙΘΜΟΣ ΦΥΛΛΟΥ 1222      ΠΕΜΠΤΗ 17 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2024 ΤΙΜΗ: £1,00

Α Ν Ε Ξ Α Ρ Τ Η Τ Η

Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Ι Α Ι Α

Ε Λ Λ Η Ν Ι Κ Η

Ε Φ Η Μ Ε Ρ Ι Δ Α

Τ Ο Υ Λ Ο Ν Δ Ι Ν Ο Υ

1 5 2 - 1 5 4   C O L E S G R E E N
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AlexanderLawsonJacobs
CHARTERED ACCOUNTANTS
CORPORATE RECOVERY
& INSOLVENCY SPECIALISTS

1 Kings Avenue, Winchmore Hill, London N21 3NA
Tel: +44 (0) 20 8370 7250
Fax: +44 (0) 208370 7251
DX: 36953 Winchmore Hill

e-mail: enquiries@alexanderlawsonjacobs.com
www.alexanderlawsonjacobs.com

    
     

  

 
 

      

            

              

       

    
      

   

 
   

    
   
      

      
     

      
        

      

      
        
     

 
 

   

         
   

    
  

     
   

    
    

    
    

    
   

    

    
 

      
     

     
   

   
 

    
    

      
    

      
      

  
   
     

       
     

   

    
    
    

      

           

  

PROPERTIES URGENTLY REQUIRED
from studios to three bedroom houses

ΣΥΝΑΝΤΗΣΗ ΣΤΟ ΛΟΝΔΙΝΟ ΠΡΟΕΔΡΟΥ ΚΥΠΡΟΥ ΜΕ ΒΡΕΤΑΝΟ ΠΡΩΘΥΠΟΥΡΓΟ

Ν. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΙΔΗΣ: «Στην ίδια
σελίδα με τη Βρετανία για τη

μορφή λύσης του Κυπριακού»
n ΟΜΩΣ, ΣΤΗΝ ΑΝΑΚΟΙΝΩΣΗ ΤΗΣ DOWNING
STREET ΓΙΑ ΤΗ ΣΥΝΑΝΤΗΣΗ, ΤΟ ΚΥΠΡΙΑΚΟ
ΑΠΟΥΣΙΑΖΕΙ ΕΝΤΕΛΩΣ ΑΠΟ ΤΗ ΣΥΖΗΤΗΣΗ!!!

ΣΕΛΙΔΑ 3

ΧΩΡΙΣ ΚΑΜΙΑ ΠΡΟΟΔΟ ΕΠΙ ΤΗΣ ΟΥΣΙΑΣ ΤΟΥ ΚΥΠΡΙΑΚΟΥ 

ΤΟ ΤΡΙΜΕΡΕΣ ΔΕΙΠΝΟ ΣΤΗ ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ

Από άτυπη σε… άτυπη
συνάντηση

n ΑΡΝΗΣΗ ΤΑΤΑΡ ΝΑ ΔΕΧΘΕΙ ΝΕΕΣ
ΔΙΑΠΡΑΓΜΑΤΕΥΣΕΙΣ ΧΩΡΙΣ ΑΠΟΔΟΧΗ ΕΚ ΤΩΝ
ΠΡΟΤΕΡΩΝ «ΚΥΡΙΑΡΧΙΚΗΣ ΙΣΟΤΗΤΑΣ» ΚΑΙ
«ΙΣΟΤΙΜΟΥ ΔΙΕΘΝΟΥΣ ΚΑΘΕΣΤΩΤΟΣ»

n Ν. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΙΔΗΣ: «ΑΔΙΑΠΡΑΓΜΑΤΕΥΤΑ ΕΝΙΑΙΑ
ΚΥΡΙΑΡΧΙΑ, ΜΙΑ ΔΙΕΘΝΗΣ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΤΗΤΑ, ΜΙΑ
ΙΘΑΓΕΝΕΙΑ, ΚΑΤΆΡΓΗΣΔΗ ΕΓΓΥΗΣΕΩΝ ΚΑΙ
ΑΠΟΧΩΡΗΣΗ ΣΤΡΑΤΕΥΜΑΤΩΝ

ΣΕΛΙΔA 5

ΣΥΝΑΝΤΗΣΗ ΤΩΝ ΥΠΕΞ ΕΛΛΑΔΑΣ ΤΟΥΡΚΙΑΣ ΣΤΗΝ ΑΘΗΝΑ ΣΤΙΣ 8 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ

Κρίση πριν από τη συνάντηση
δημιουργεί η Άγκυρα

n ΑΓΚΑΘΙΑ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΤΟΥΡΚΟΥΣ ΤΑ «12 ΜΙΛΙΑ», 
ΤΑ ΘΑΛΑΣΣΙΑ ΠΑΡΚΑ ΚΑΙ Ο ΕΞΟΠΛΙΣΜΟΣ ΝΗΣΙΩΝ

n ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ: «ΜΟΝΟ ΜΙΑ ΔΙΑΦΟΡΑ ΥΠΑΡΧΕΙ, ΟΙ
ΘΑΛΑΣΣΙΕΣ ΖΩΝΕΣ, ΔΕΝ ΣΥΖΗΤΟΥΜΕ ΤΙΠΟΤΕ ΑΛΛΟ»

ΣΕΛΙΔΑ 12

ΑΠΟΨΗ: 

Το δείπνο και τα… άτυπα

που ακολουθούν
ΡΙΠΕΣ: Οι βόλτες της Ούρσουλα στο πάλαι
ποτέ «Νυφοπάζαρο» της Κάτω Πάφου

ΣΕΛΙΔΑ 4



Α
πεβίωσε σε ηλικία 69 ετών ο Σκωτσέ-

ζος μαχητής της για την αυτοδιάθεση

της Σκωτίας και πρώην Πρώτος Υπουργός

Σκωτίας, Alex Salmond.

Γνώσθηκε ότι «κατέρρευσε (καρδιακή

προσβολή) κατά τη διάρκεια ομιλίας του στη

Βόρεια Μακεδονία το περασμένο Σάββα-

το».

Ο μ. Άλεξ Σάλμοντ ήταν εκείνος που οδήγ-

ησε τη Σκωτία και το κόμμα του, το Εθνικό

Κόμμα Σκωτίας ( Scottish National Party) στο

δημοψήφισμα για την ανεξαρτησία της

Σκωτίας το 2014, αλλά δεν κατάφερε να εξα-

σφαλίσει το ΝΑΙ και παραιτήθηκε, οπότε και

ανέλαβε η Nicola Sturgeon. 

Από το κόμμα του παραιτήθηκε το 2018

κατόπιν κατηγοριών για σεξουαλικές παρε-

νοχλήσεις, για τις οποίες μετά από χρο-

νοβόρες δικαστικές διαδικασίες αθωώθη-

κε για όλες, ως ανυπόστατες κατηγορίες.

Όλοι βγήκαν, όπως γίνεται συνήθως, να

πουν τα καλύτερα λόγια για τον άνθρωπο

που κάποιοι πολέμησαν απάνθρωπα εντός

του κόμματός του και εκτός.

Η Sturgeon είπε: « Είμαι σοκαρισμένη και

λυπήθηκα που έμαθα για τον θάνατό του.

Εμφαντικά, δεν μπορώ να προσποιηθώ ότι

τα γεγονότα των περασμένων χρόνων που

οδήγησαν στη κατάρρευση των σχέσεων μας

δεν συνέβησαν, δεν θα ήταν πρέπον να το

προσπαθήσω. ́ Όμως, παραμένει το γεγονός

ότι για πολλά χρόνια ο Άλεξ ήταν ένας ιδιαίτε-

ρα σημαντικό πρόσωπο στη ζωή μου...»

Και η πρώην βουλευτής του κόμματός του

Joanna Cherry είπε: «Συγκλονίστηκα που

άκουσα την είδηση. Ήταν ένας από τους

πλέον ταλαντούχους πολιτικούς της γενιάς

του, και ο καλύτερος πρώτος υπουργός της

χώρας μας. Άλλαξε το πρόσωπο της πολιτι-

κής στη Σκωτία. Δυστυχώς, τον κακομε-

ταχειρίστηκαν πολλοί πρώην συνάδελφοί

του, και λυπάμαι ιδιαίτερα που δεν έζησε

να δει τη δικαίωσή του. Υπεράνω όλων, θα

τον θυμάμαι ως μια έμπνευση και πιστό φίλο.

Τα θερμά μου συλλυπητήρια στην οικογέ-

νειά του και όλους εκείνους που τον αγάπη-

σαν».

Το δημοσίευμα της «Γκάρντιαν» προσθέ-

τει ότι οι κατηγορίες εναντίον του είχαν ως

αποτέλεσμα μεγάλες διαφωνίες στο κόμμα

του, το ΕΚΣ, με υψηλόβαθμα στελέχη υπο-

στηρικτές του, να λένε ότι ο Σάλμοντ υπήρ-

ξε θύμα κυνηγιού μαγισσών στο κόμμα του.

Ο μ. 'Άλεξ Σάλμοντ υπήρξε αναμφίβολα

ένας πολιτικός με αρχές που πολεμήθηκε

για τα πιστεύω του. Λίγοι τέτοιοι υπάρχουν

πλέον...

Φανούλα Αργυρού
Ερευνήτρια/δημοσιογράφος

2 ● ΕΛΕΥΘΕΡΙΑ Πέμπτη 17 Οκτωβρίου 2024

Απεβίωσε ο Σκωτσέζος Άλεξ Σάλμοντ

Υπό έρευνα στη Βρετανία 
εταιρείες για παραβίαση των

κυρώσεων κατά Ρωσίας
Η βρετανική Κυβέρ-

νηση έχει θέσει 37 εται-

ρείες που συνδέονται

με το Ηνωμένο Βασίλειο

υπό έρευνα για δυνητι-

κές παραβιάσεις των

κυρώσεων κατά της

Ρωσίας αναφορικά με

τη μεταφορά και πώλη-

ση πετρελαίου.

Πρόκειται κατά πάσα

πιθανότητα για εται-

ρείες ασφάλισης θαλάσσιων μεταφορών, αλλά η ταυτότητα των εται-

ρειών δεν έχει γίνει ακόμα γνωστή.

Επίσης, σημειώνεται πως η Κυβέρνηση για την ώρα δεν έχει επι-

βάλει πρόστιμα. Το Υπουργείο Οικονομικών δήλωσε ότι θα λη-

φθούν τα δέοντα μέτρα όταν ολοκληρωθεί η έρευνα, η οποία λόγω

της πολυπλοκότητάς της παίρνει χρόνο.

Σε θετικό ρυθμό ανάπτυξης 
η βρετανική οικονομία

Η βρετανική οικονομία επέ-

στρεψε σε θετικό ρυθμό ανά-

πτυξης τον Αύγουστο μετά από

δύο μήνες στασιμότητας, σε μια

θετική είδηση ενόψει της πα-

ρουσίασης του προϋπολογισμού

στις 30 Οκτωβρίου.

Το Γραφείο Εθνικής Στατιστι-

κής (ONS) ανακοίνωσε πως η

οικονομία έτρεξε με ρυθμό ανά-

πτυξης 0,2%, μετά από το 0%

του Ιουλίου και του Ιουνίου. Το

ποσοστό αυτό συμπίπτει με τις

προβλέψεις των περισσότερων οικονομολόγων.

Η Διευθύντρια οικονομικών στατιστικών του ONS, Λιζ ΜακΚίον, δήλω-

σε πως όλοι οι μεγάλοι επιμέρους τομείς της οικονομίας ενισχύθηκαν

τον Αύγουστο, αλλά ευρύτερη εικόνα είναι μίας ασθενούς ανάπτυξης

τους τελευταίους μήνες σε σύγκριση με το πρώτο εξάμηνο του έτους.

Η Υπουργός Οικονομικών Ρέιτσελ Ριβς (φωτό) έχει υποσχεθεί πως

θα παρουσιάσει έναν προϋπολογισμό που θα επανεκκινήσει την οικο-

νομική ανάπτυξη, αν και θα περιλαμβάνει «επώδυνα μέτρα».

www.visitcyprus.com
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ΦΡΙΚΗ ΣΤΗ ΒΡΕΤΑΝΙΑ ΜΕ ΤΡΕΙΣ ΥΠΟΔΙΚΟΥΣ

ΓΙΑ ΑΝΘΡΩΠΟΚΤΟΝΙΑ

Πακιστανός πατέρας σκότωσε
στο ξύλο την 10χρονη κόρη του

«για να την τιμωρήσει»
«ΤΗΝ ΤΙΜΩΡΗΣΑ ΜΕ ΝΟΜΙΜΟ ΤΡΟΠΟ 

ΚΑΙ ΕΚΕΙΝΗ ΠΕΘΑΝΕ»...

Σοκ έχει προκαλέσει ο θάνατος μιας 10χρονης στη Βρετανία, με τον

πατέρα της να ομολογεί στην Aστυνομία πως «την χτύπησα πάρα πολύ»...

Η Σάρα Σαρίφ βρέθηκε νεκρή τον Αύγουστο του 2023 στο σπίτι της

στο Γουόκινγκ, πόλη στο νοτιοδυτικό Λονδίνο. Οι εισαγγελείς είπαν ότι

υπέστη «σοβαρή και επαναλαμβανομένη βία».

Ο πατέρας της, Ουρφάν Σαρίφ, ηλικίας 42 ετών, η σύζυγός του και

μητριά της Σάρας Σαρίφ, Μπεϊνάς Μπατούλ, ηλικίας 30 ετών και ο θείος

του παιδιού Φαϊζάλ Μαλίκ, ηλικίας 29 ετών δικάζονται στο Όλντ Μπέι-

λι του Λονδίνου με την κατηγορία της ανθρωποκτονίας.

Οι τρεις εναγόμενοι κατηγορούνται επίσης για το ότι προκάλεσαν ή

επέτρεψαν τον θάνατο ενός παιδιού. Και οι τρεις αρνούνται τις κατη-

γορίες σε βάρος τους και επιρρίπτουν ευθύνες ο ένας στον άλλο για τον

θάνατό της, λένε οι εισαγγελείς.

Είχε διαφύγει στο Πακιστάν

Ο εισαγγελέας, Μπιλ Έμλιν Τζόουνς, είπε στους δικαστές, την πρώτη

ημέρα της δίκης, ότι ο Ουρφάν Σαρίφ τηλεφώνησε στη Βρετανική

Αστυνομία, αφότου είχε διαφύγει στο Πακιστάν μετά τον θάνατο της

Σάρας Σαρίφ.

«Χρησιμοποίησε μια φράση που πιθανόν θα σκεφτείτε ότι είναι

περίεργη», ανέφερε ο Έμλιν Τζόουνς. «Είπε: την τιμώρησα με νόμιμο

τρόπο και εκείνη πέθανε».

Σύμφωνα με τον εισαγγελέα, ο Ουρφάν Σαρίφ παραδέχθηκε επίσης

στην Αστυνομία: «Τη χτύπησα. Δεν είχα πρόθεση να τη σκοτώσω, όμως

τη χτύπησα πάρα πολύ».

Ο εισαγγελέας αποκάλυψε επιπλέον πως ένα σημείωμα με τον γρα-

φικό χαρακτήρα του Ουρφάν Σαρίφ βρέθηκε επίσης δίπλα στο πτώμα

της κόρης του, στο οποίο έγραφε: «Ορκίζομαι στον Θεό ότι δεν είχα

πρόθεση να τη σκοτώσω. Όμως, τα έχασα».

Ο Έμλιν Τζόουνς εξήγησε ενώπιον του δικαστηρίου ότι οι Ουρφάν

Σαρίφ, Μπατούλ και Μαλίκ «έπαιξαν τον δικό τους ρόλο στη βία και

κακομεταχείριση που οδήγησε στον θάνατο της Σάρας».

Οι τρεις εναγόμενοι αρνούνται την ευθύνη για οποιαδήποτε βιαιο-

πραγία και κακοποίηση και ο καθένας εξ αυτών «επιδιώκει να ρίξει το

φταίξιμο στον έναν ή και στους δύο άλλους», τόνισε ο εισαγγελέας.

Ο Ουρφάν Σαρίφ κατηγορεί τη σύζυγό του Μπατούλ, είπε ο Έμλιν

Τζόουνς και οι προφανείς ομολογίες του στην Αστυνομία στόχευαν να

«προστατεύσουν τον πραγματικό ένοχο».

Ο εισαγγελέας πρόσθεσε πως η Μπατούλ ισχυρίζεται ότι ο Ουρφάν

Σαρίφ ήταν ένας «βίαιος άνθρωπος που ήθελε να επιβάλει την πειθα-

ρχία» και ότι εκείνη τον φοβόταν, ενώ ο Μαλίκ λέει ότι δεν γνωρίζει

κανένα περιστατικό κακοποίησης ή βίας.

Η δίκη αναμένεται να διαρκέσει έως τον Δεκέμβριο.

Βρετανική Eπικαιρότητα

(Η ΑΝΘΡΩΠΙΝΗ ΥΠΟΚΡΙΣΙΑ ΙΣΗ ΜΕ ΤΗΝ ΑΝΘΡΩΠΙΝΗ ΚΑΚΙΑ)



Π
ερίπου 30 λεπτά διήρκησε η συνάντηση του

προέδρου της Κυπριακής Δημοκρατίας Νίκου

Χριστοδουλίδη με τον πρωθυπουργό του Ηνωμέ-

νου Βασιλείου Κίαρ Στάρμερ την περασμένη Δευ-

τέρα το απόγευμα στην Downing Street. 

Στις δηλώσεις του μετά τη συνάντηση ο Πρόε-

δρος Χριστοδουλίδης είπε ότι η Βρετανία βρίσκεται

στην «ίδια σελίδα» με την Κύπρο αναφορικά με τη

μορφή της λύσης στο Κυπριακό (εννοώντας την διζω-

νική, δικοινοτική ομοσπονδία όπως καθορίζεται από

τα Ψηφίσματα του Συμβουλίου Ασφαλείας του ΟΗΕ).

Όμως, στην επίσημη ανακοίνωση του Γραφείου

του Βρετανού πρωθυπουργού για τη συνάντηση, το

Κυπριακό απουσιάζει παντελώς ως θέμα που συζήτη-

σαν οι δύο ηγέτες. Ωσάν να μην… άκουσαν οτιδή-

ποτε από αυτά που εκτενώς και με σαφήνεια εξέθε-

σε ο Κύπριος πρόεδρος για επανέναρξη των συνο-

μιλιών και τερματισμό της 50χρονης τουρκικής

κατοχής!!!

Η συνάντηση

Της συνάντησης προηγήθηκε κοινή εμφάνιση των

Στάρμερ – Χριστοδουλίδη, όπου οι δύο ηγέτες είχαν,

ως είθισται, μια αρχική δημόσια συνομιλία. 

Ο κ. Στάρμερ καλωσορίζοντας τον κ. Χριστοδου-

λίδη στάθηκε στις ιστορικές διμερείς σχέσεις «τόσο

χώρα προς χώρα, όσο και λαό προς λαό». Ο Βρετανός

Πρωθυπουργός δήλωσε: «Είναι τιμή μου να σας καλω-

σορίζω εδώ. Αποτελεί μια εξαιρετική ευκαιρία να

συζητήσουμε θέματα αμοιβαίου ενδιαφέροντος, της

μακράς και πολύ σημαντικής ιστορίας μεταξύ των

χωρών μας, τόσο σε επίπεδο διακρατικών σχέσεων

όσο και σε ανθρώπινο επίπεδο. Έχουμε μια πολύ

περήφανη κοινότητα εδώ, η οποία προσθέτει μεγάλη

αξία στη χώρα μας. Λοιπόν, και στα δύο αυτά επίπε-

δα, είστε πολύ ευπρόσδεκτος. Έχουμε κάποιες πολύ

καλές συζητήσεις να κάνουμε». 

Παίρνοντας το λόγο ο Πρόεδρος Χριστοδουλίδης

ευχαρίστησε τον Βρετανό Πρωθυπουργό για την

πρόσκληση τόσο σύντομα μετά την ανάληψη των

καθηκόντων του και δήλωσε χαρούμενος για τη

συνάντηση.

Τόνισε ότι πετά απευθείας στη Νέα Υόρκη για μια

«πολύ σημαντική συνάντηση με τον ΓΓ», μια συνάν-

τηση που ελπίζει θα στρώσει το δρόμο για επανέ-

ναρξη των συνομιλιών και τη λύση του Κυπριακού

βασισμένη στα ψηφίσματα των ΗΕ.

Σημείωσε ότι ως εγγυήτρια δύναμη και συντά-

κτρια των ψηφισμάτων στο ΣΑ η Βρετανία έχει πολύ

σημαντικό ρόλο. «Βασίζομαι στην υποστήριξη σας

για να τερματίσουμε τα 50 χρόνια διαίρεσης και

κατοχής της χώρας μου», είπε ο Πρόεδρος Χριστο-

δουλίδης.

Αναφέρθηκε μετά στην πολυπληθή κυπριακή πα-

ροικία. «Όπως γνωρίζετε, έχουμε μια μεγάλη κυπρ-

ιακή κοινότητα στο Ηνωμένο Βασίλειο. Για την ακρίβεια,

η μεγαλύτερη κυπριακή πόλη βρίσκεται στο Λονδίνο.

Η πλειοψηφία των ανθρώπων αυτών ήρθε στο Λον-

δίνο μετά την τουρκική εισβολή του 1974. Έτσι, έχου-

με πολλά θέματα στην ατζέντα μας και προσβλέπω

στις συζητήσεις μας».

Χαρακτήρισε επίσης τις διμερείς σχέσεις «πολύτι-

μες» και δήλωσε ότι υπάρχει «ξεκάθαρη πολιτική

βούληση» από την κυπριακή πλευρά για περαιτέρω

ενίσχυση αυτής της «στρατηγικής συνεργασίας».

Αναφέρθηκε και στις σημαντικές περιφερειακές

προκλήσεις εκφράζοντας ανησυχία για την εξελίξεις

στη Μέση Ανατολή. Είπε ότι η Κύπρος κάνει τα μέγι-

στα για να σταλεί ανθρωπιστική βοήθεια στη Γάζα.

Στη συνάντηση που ακολούθησε, προηγήθηκε

15λεπτη περίπου ιδιαίτερη συνάντηση των δύο ηγετών

και μετά διευρυμένες συνομιλίες. Τον Πρόεδρο Χρι-

στοδουλίδη συνόδευαν ο υπουργός Εξωτερικών Κ.

Κόμπος, η υφυπουργός Ευρώπης Μ. Ραουνά, ο Κυβερ-

νητικός Εκπρόσωπος Κ. Λετυμπιώτης, ο Ύπατος Αρμο-

στής Κ. Κούρος και ο διευθυντής του διπλωματικού

Γραφείου του Προέδρου Δώρος Βενέζης. 

Από βρετανικής πλευράς παρόντες ήταν υψηλό-

βαθμοι υπηρεσιακοί παράγοντες από το πρωθυ-

πουργικό γραφείο και το Φόρεϊν Όφις, καθώς και ο

Βρετανός Ύπατος Αρμοστής στη Λευκωσία.

Οι δηλώσεις Χριστοδουλίδη

Κύπρος και Ηνωμένο Βασίλειο βρίσκονται «στην

ίδια σελίδα» ως προς τη μορφή λύσης του Κυπρια-

κού δήλωσε ο Πρόεδρος Νίκος Χριστοδουλίδης εξερ-

χόμενος της συνάντησης με τον Κίαρ Στάρμερ στην

Ντάουνινγκ Στριτ.

Όπως δήλωσε, η συνάντηση έγινε σε μια ιδιαίτε-

ρη συγκυρία, παραμονές του δείπνου στη Νέα Υόρκη,

με τον ρόλο του ΗΒ να είναι «καθοριστικής σημασίας».

Είπε ότι ήθελε να περάσει κάποια μηνύματα και

να υπάρξει από κοινού εργασία. «Χαίρομαι που έχω

ακούσει ότι δεν μπορεί να υπάρξει λύση του Κυπρ-

ιακού εκτός του πλαισίου που καθορίζουν τα ψηφίσμα-

τα του Συμβουλίου Ασφαλείας των ΗΕ», είπε ο Πρόε-

δρος Χριστοδουλίδης.

Σε ερώτηση για το κατά πόσο διαπίστωσε βρετα-

νική ετοιμότητα για ενεργή στήριξη σε μεταγενέ-

στερο στάδιο της διαδικασίας, απάντησε ότι βλέπει

από τη νέα βρετανική Κυβέρνηση επιθυμία ενίσχυσης

της σχέσης και συνεργασίας και ότι αυτό ισχύει και

σε σχέση με την προοπτική επανέναρξης των συνο-

μιλιών και επίλυσης του Κυπριακού, λαμβάνοντας

υπόψη τον ρόλο της Βρετανίας ως εγγυήτρια δύναμη,

μόνιμο μέλος του ΣΑ και συντάκτρια των ψηφισμά-

των του ΣΑ.

Σε ερώτηση για την προσδοκία του λίγο πριν μπει

στο αεροπλάνο για Νέα Υόρκη απάντησε: «Μπορώ

να σας πω μετά βεβαιότητος ότι πηγαίνω να πράξω

ό,τι είναι δυνατό για να υπάρξει θετικό αποτέλεσμα.

Για εμάς θετικό αποτέλεσμα δεν μπορεί να είναι τίπο-

τα άλλο από την επανέναρξη ουσιαστικών συνομι-

λιών για επίλυση του Κυπριακού. Γνωρίζουμε παρά

πολύ καλά πού θέλουμε να πάμε, τους στόχους μας

και είμαστε έτοιμοι να επαναρχίσουν τις συνομιλίες.

Μόνο αν καθίσουμε στο τραπέζι των διαπραγμα-

τεύσεων θα μπορούμε με περισσότερη σιγουριά να

δούμε και τις προοπτικές για επίλυση. Για εμάς η πα-

ρούσα κατάσταση πραγμάτων δεν μπορεί να απο-

τελεί τη λύση».

Τόνισε δε ότι η πρωτοβουλία του ΓΓ του ΟΗΕ λαμ-

βάνεται εν μέσω δύο πολέμων, ως ένδειξη για την

ισχυρή βούληση και δέσμευσή του για πρόοδο.

Σε ό,τι αφορά τις διμερείς σχέσεις, ο Πρόεδρος

Χριστοδουλίδης είπε είναι σε πολύ καλό επίπεδο,

όπως στον τομέα της ασφάλειας και πως συμφω-

νήθηκε να διευρυνθούν, αλλά και ότι συζητήθηκε η

προοπτική εξάπλωσης και σε άλλους τομείς.

Για τις εξελίξεις στη Μέση Ανατολή, σημείωσε πως

δέχθηκε τις ευχαριστίες του σερ Κιρ για την πρωτο-

βουλία θαλάσσιου διαδρόμου προς τη Γάζα και ότι

ο ίδιος ευχαρίστησε για το ότι η Βρετανία ήταν η

πρώτη χώρα που πίστεψε σε αυτήν την πρωτοβου-

λία.

Εκφράστηκε ανησυχία για την κατάσταση και

σημειώθηκε πως πρέπει να υπάρξει διεθνής πρω-

τοβουλία για κατάπαυση του πυρός σε πρώτη φάση.

Απηύθυνε δε πρόσκληση στον Κιρ Στάρμερ να επι-

σκεφθεί την Κύπρο. Να σημειώσουμε ότι Βρετανός

ηγέτης δεν έχει επισκεφθεί την Κύπρο από το 1993.

Μετά το πέρας της συνάντησης, ο Πρόεδρος Χρι-

στοδουλίδης κατευθύνθηκε στο αεροδρόμιο από

όπου αναχωρεί για τη Νέα Υόρκη και την τριμερή

συνάντηση στην έδρα του ΟΗΕ.

Η ανακοίνωση της Downing Street που

αγνοεί το Κυπριακό!!!

Σύμφωνα με ανακοίνωση που εξέδωσε το Γρα-

φείο του Βρετανού Πρωθυπουργού μετά τη συνάν-

τηση στη Ντάουνινγκ Στριτ, ο Σερ Κίαρ Στάρμερ ευχα-

ρίστησε τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας Νίκο Χρι-

στοδουλίδη, για την ισχυρή συνεργασία της Κύπρου

σε θέματα άμυνας και ασφάλειας.

Όπως αναφέρεται, ο Πρωθυπουργός της Βρετανίας

ξεκίνησε τη συζήτηση αναφερόμενος στους ισχυ-

ρούς δεσμούς μεταξύ των δύο χωρών, προσθέτον-

τας ότι η κυπριακή κοινότητα αποτελεί «ένα ζωντανό

και σημαντικό μέρος της βρετανικής κουλτούρας».

Στη συνέχεια οι δυο ηγέτες συζήτησαν για την

κατάσταση στη Μέση Ανατολή και ο Πρωθυπουργός

ευχαρίστησε τον Πρόεδρο Χριστοδουλίδη για την

ισχυρή συνεργασία της Κύπρου σε θέματα άμυνας

και ασφάλειας, προστίθεται.

Το Γραφείο του Βρετανού Πρωθυπουργού αναφέ-

ρει ότι ο Πρόεδρος Χριστοδουλίδης ευχαρίστησε τον

Πρωθυπουργό για την έγκαιρη στήριξη του Ηνωμέ-

νου Βασιλείου στις προσπάθειες για δημιουργία αν-

θρωπιστικού διαδρόμου προς τη Γάζα.

Προστίθεται ότι ο Βρετανός Πρωθυπουργός ανέφε-

ρε ότι η αποκλιμάκωση στην περιοχή είναι ζωτικής

σημασίας όπως και η εξεύρεση μιας αξιόπιστης, πολι-

τικής λύσης. 

Όσον αφορά την ευρύτερη σχέση μεταξύ του Ηνω-

μένου Βασιλείου και της Κύπρου, η ανακοίνωση ανα-

φέρει ότι οι ηγέτες συμφώνησαν να εμβαθύνουν

τους δεσμούς σε όλα τα επίπεδα για προώθηση της

ευημερίας και αντιμετώπιση κοινών προκλήσεων. 

Σημειώνεται ακόμη ότι συμφώνησαν πως το εμπό-

ριο, η μετανάστευση και οι ανανεώσιμες πηγές ενέρ-

γειας είναι τομείς στους οποίους οι δύο χώρες θα

μπορούσαν να κάνουν περισσότερα μαζί.

Οι ηγέτες συμφώνησαν να μείνουν σε επαφή,

καταλήγει το Γραφείο του Βρετανού Πρωθυπουρ-

γού στην ανακοίνωση.
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Δ
εν έχουν γίνει ακόμα γνωστές όλες οι λεπτομέρειες

και το παρασκήνιο της τριμερούς συνάντησης στη

Νέα Υόρκη, του άτυπου δείπνου που παρέθεσε ο ΓΓ του

ΟΗΕ Αντόνιο Γκουτέρες στον Πρόεδρο Νίκο Χριστοδου-

λίδης και στον Τ/κ ηγέτη Ερσίν Τατάρ. Όμως, μπορούν

να εξαχθούν κάποια συμπεράσματα από τις δημόσιες

τοποθετήσεις και το ανακοινωθέν του Γραφείου του ΓΓ.

Το ανακοινωθέν, βέβαια, δεν μας λέει και πολλά πράγ-

ματα αφού κρατά περίπου μια ουδέτερη στάση…

Ε
ίναι διαπιστωμένο ότι δεν υπήρξε από τη συνάντηση

κανένα ουσιαστικό αποτέλεσμα, όπως είπε και ο Ν.

Χριστοδουλίδης. Ακόμα και η εξαγγελία για άτυπη συνάν-

τηση Χριστοδουλίδη-Τατάρ στη Λευκωσία (για τα νέα

οδοφράγματα) τελεί υπό αίρεση (διότι ο Τατάρ θέλει

να κρίνει αν θα γίνει καλή προετοιμασία). Η άτυπη πεν-

ταμερής είναι αμφίβολο αν γίνει επειδή ο Τατάρ δεν

επιθυμεί συμμετοχή της Βρετανίας, προφανώς διότι η

παρουσία της παραπέμπει στο Σύνταγμα του 1960.

Α
ναφορικά με νέες διαπραγματεύσεις δεν μνημο-

νεύεται τίποτα διότι η τουρκική πλευρά επιμένει σε

αναγνώριση των λεγόμενων πραγματικοτήτων επί του

εδάφους, απαιτώντας εκ των προτέρων αποδοχή ης

ύπαρξης του ψευδοκράτους πριν καν … καταδεχτούν οι

Τούρκοι να προσέλθουν σε συνομιλίες.

Ο
Πρόεδρος Χριστοδουλίδης ξεκαθάρισε εμφαντικά

κάποια βασικά πράγματα, τα ελάχιστα, που είπε

ότι είναι αδιαπραγμάτευτα. Ενιαία κυριαρχία μία διε-

θνής προσωπικότητα, μία ιθαγένεια, διασφάλιση της

Κυπριακής Δημοκρατίας και μετεξέλιξή της σε ομόσπονδο

κράτος, τερματισμός  των εγγυήσεων και καταληκτική

ημερομηνία αποχώρησης των στρατευμάτων (sunset

clause), και όχι ρήτρα αναθεώρησης.

Ο
Τατάρ αρνείται τη συνέχιση της αποστολής της πρ-

οσωπικής απεσταλμένης του ΓΓ στο Κυπριακό Μα-

ρία Ολγκίν, διότι, κατά τον ίδιο, απέτυχε στο έργο της.

Και πού εστιάζει την αποτυχία της; Στο ότι δεν του εξα-

σφάλισε τα 3D, απ’ ευθείας εμπόριο, αεροπορικές πτή-

σεις και διεθνείς επαφές. Τέτοια είναι η παράνοιά του

που είχε την ψευδαίσθηση ότι η κα Ολγκίν μπορούσε

από μόνη της να καταργήσει το Διεθνές Δίκαιο, τα

ψηφίσματα το Σ.Α. και αποφάσεις της Ευρωπαϊκής Ένω-

σης. Διότι, διασφάλιση του λεγόμενων 3D σημαίνει αυ-

τομάτως αναγνώριση του ψευδοκράτους.

Ε
τσι, τερματίζονται άδοξα οι υπηρεσίες τους Μαρία

Ολγκίν, ίνα πληρωθεί το ρηθέν υπό Γκόρντοβες (τέως

απεσταλμένος του ΟΗΕ στο Κυπριακό) που είπε ότι η

Κύπρος είναι γεμάτη από ταφόπλακες απεσταλμένων

του ΟΗΕ για το Κυπριακό. Αιτία του «θανάτου» των πάν-

τοτε η τουρκική αδιαλλαξία. Τώρα, ίσως αυτή την απο-

στολή αναλάβει η Βοηθός Γενικός Γραμματέας του ΟΗΕ.

Μάλλον οι Τούρκοι τής επιφυλάσσουν την ίδια τύχη,

παρά τη βαρύτητα του αξιώματός της.

Κ
ατά το δείπνο, φαίνεται ότι ο κατοχικός ηγέτης έβα-

ζε τη «μητέρα» Τουρκία μπροστά, επικαλείτο τον

Ερντογάν σε αυτά που έλεγε (ο πρόεδρός μας, τον απο-

καλούσε), προδίδοντας, όμως, μια νευρικότητα στην

παρουσία του. Ίσως να αναγκάστηκε να λάβει μέρος στη

συνάντηση επειδή αυτό επιβάλλουν σήμερα οι ελιγμοί

της Άγκυρας. ίσως, μάλιστα να τον «αλλάξει» η Άγκυρα.

Από την άλλη, η νευρικότητα Τατάρ ήταν έκδηλη και

από την ένδεια των επιχειρημάτων του. Έλαβε απο-

στομωτική απάντηση από τον Ν. Χριστοδουλίδη όταν

του ζήτησε να παρέμβει στο έργο της δικαιοσύνης για

τη σύλληψη σφετεριστών ε/κ περιουσιών. Επίσης στο

παράπονό του ότι ο Βρετανός πρωθυπουργός και άλ-

λες σημαντικές διεθνείς προσωπικότητες δεν δέχονται

να συναντήσουν και τον ίδιο, έλαβε «διασκεδαστική»

απάντηση από τον Α. Γκουτέρες λέγοντας ότι και ο ίδιος

ως ΓΓ είναι σημαντική προσωπικότητα και τον συναν-

τά.

Α
ναντίλεκτα, η στάση του Προέδρου Χριστοδουλίδη

και οι χειρισμοί ήταν οι ενδεδειγμένοι. Εξαιρετικοί.

Υπερασπίστηκε τα συμφέροντα της Κυπριακής Δημο-

κρατίας, της ε/κ κοινότητας και επέδειξε πραγματική

βούληση για λύση του Κυπριακού. Δυστυχώς, δεν βρή-

κε ανταπόκριση. Όπως δεν βρήκαν ούτε όλοι οι προη-

γούμενοι Πρόεδροι.

“Ε”

Αβέρωφ και κατάντια

Π
αραμονές του άτυπου τριμερούς δείπνου, ο

τέως πρόεδρος του ΔΗΣΥ και υποψήφιος πρ-

όεδρος της Δημοκρατίας, εξέδωσε ανακοίνωση

καλώντας 

τον Πρόεδρο Χριστοδουλίδη να πάει στη Νέα

Υόρκη ως πρόβατον επί σφαγή. Τον προέτρεπε να

μπει «σε διαδικασία λύσης» και να αφήσει στην

άκρη το Κραν Μοντανά διότι είναι «αφετηρία

αποτυχίας». 

Διαφορετικά, κινδυνολογούσε, «θα βιώσουμε την

πιο τραγική εξέλιξη». Τον καλούσε να απομακρυ-

νθεί από τη γραμμή που υιοθετούν και όλα τα

κόμματα, συμπεριλαμβανομένου του ΔΗΣΥ, για

συνέχιση των διαπραγματεύσεων από εκεί που

σταμάτησαν 

στο Κραν Μοντανά, να δεχθεί πιο ασφυκτικά 

χρονοδιαγράμματα και να συζητήσει «κάποιες

νέες ιδέες και προσεγγίσεις που πιθανότατα θα

πέσουν στο τραπέζι». 

Από ποιους θα «πέσουν» και το εκφράζει με τέ-

τοια βεβαιότητα; Ασφαλώς από τους Τούρκους. 

Λίγος σεβασμός προς του Ε/κ πολίτες που ψήφι-

σαν πριν λίγο καιρό συγκεκριμένο πρόγραμμα 

δεν βλάπτει! 

Επίσης, ένας μικρός, έστω, σεβασμός προς 

τη νοημοσύνη  μας επιβάλλεται. Οι υπόλοιπες 

σκέψεις και συνειρμοί ανήκουν στον καθένα που

στοιχειωδώς διαθέτει δύο δράμια νου και 

λίγο αυτοσεβασμό...

“Ε”

Το δείπνο και τα…

άτυπα που ακολουθούν

Το παραλιακό διαμέρισμα της Πάφου ονομάζεται Κάτω Πάφος. Πανέ-
μορφη πόλη. Ξενοδοχεία πολυτελείας, εστιατόρια, καφετέριες, τουριστι-
κά καταστήματα και στην άκρη το γραφικό λιμανάκι και το κάστρο. Εκεί
κοντά και η Στήλη του Αποστόλου Παύλου, όπου οι Παφίτες… ξυλοφόρ-
τωσαν τον Απόστολο. Του έδωσαν 39 ξυλιές (σαράντα παρά μία, όπως λέγε-
ται) διότι δεν τους άρεσαν αυτά που κήρυττε περί της νέας Θρησκείας, του
Χριστιανισμού.

Η πρόεδρος, λοιπόν, της Ευρωπαϊκής Επιτροπής Ούρσουλα φον ντερ
Λάιεν βρέθηκε την περασμένη Παρασκευή στην Κάτω Πάφο, όπου της έγινε
ξενάγηση. Ξεναγός ο πρώτος πολίτης της Κύπρου Νίκος Χριστοδουλίδης.
Μαζί περπάτησαν στον παραλιακό δρόμο, από τα «Μπάνια» μέχρι το
κάστρο. Ο δρόμος, δίπλα στη θάλασσα, είναι γνωστός και σαν «Νυφοπά-
ζαρο». Πήρε αυτό το παρατσούκλι από την παλιά (σχετικά) συνήθεια που
είχαν οι Παφίτες να πηγαίνουν εκεί οικογενειακώς κατά τις καλοκαιρινές
βραδιές και να περπατούν ακόπως-ασκόπως πάνω-κάτω. Απολάμβαναν
το παγωτό τους καθήμενοι, με την πλάτη στη θάλασσα, στο παραλιακό
«σιμιντήριν» (τοιχάκι), «έκοβαν κίνηση» και… σχολίαζαν ποικιλοτρόπως
διερχομένους (γυναίκες και άνδρες).

Ούρσουλα και Νίκος έκαναν τις βόλτες τους, ανάπνευσαν καθαρό θαλασ-
σινό αέρα και ο πρόεδρος εξιστόρησε το «πάθημα» του Αποστόλου Παύλου,
εξηγώντας, βέβαια, ότι σήμερα οι Παφίτες είναι ευγενικός κόσμος (δεν δέρ-
νουν) και πολιτισμένοι, αφού κάθε χρόνο τέτοια εποχή παρακολουθούν
όπερα στην πλατεία του κάστρου. Διερχόμενοι τούς αναγνώρισαν και τους
χαιρέτησαν ευσεβάστως. Πέρασαν και έξω από το ξενοδοχείο όπου τα καλο-
καίρια ο Νίκος Χριστοδουλίδης, ως μαθητής, εργαζόταν στην πισίνα. Σήμε-
ρα περνά έξω από το συγκεκριμένο ξενοδοχείο όχι ως pool boy αλλά ως ο
πρώτος πολίτης της Κύπρου. Ασφαλώς, σ’ αυτή τη μεγάλη πορεία του μέχρι
την προεδρία τίποτα δεν του χαρίστηκε.

Αφού απόλαυσαν τον ανέμελο περίπατό τους, ενδεδυμένοι με αθλητι-
κά (περίπου) ρούχα και παπούτσια πήγαν για φαγητό σε μια από τις καλύτε-
ρες ψαροταβέρνες της Κύπρου, στον «Πελεκάνο», όπου το φρέσκο ψάρι
είναι ο κανόνας.

Ενθουσιάστηκε η Ούρσουλα από την υποδοχή και τη φιλοξενία. Εξίσου,
όμως, εντυπωσιάστηκε και από τον χώρο στον οποίο  την επομένη έλαβε

χώραν η Σύνοδος των εννέα Ευρωπαίων ηγετών του νότου, στο θέρετρο
Minthis, ιδιοκτησίας κυρίως του Ηλία Ηλιάδη της εταιρείας Paphilia. Ιδιαίτε-
ρα ενθουσιάστηκε και ο Κυριάκος Μητσοτάκης, που δεν πίστευε, φαίνε-
ται, ότι είναι δυνατόν στην Πάφο να υπάρχει ένα τέτοιο πανέμορφο θέρε-
τρο με δυνατότητες διεξαγωγής συνεδρίου υψηλών προσωπικοτήτων. Ανά-
λογο ενδιαφέρον έδειξε και η πρωθυπουργός της Ιταλίας Τζόρτζια Μελό-
νι, που εξελίσσεται σε κομβική πολιτική προσωπικότητα στην Ευρώπη. Η
Πάφος, λοιπόν, έβγαλε ασπροπρόσωπη την Κύπρο…

Ο πρόεδρος Νίκος Χριστοδουλίδης και η πρόεδρος της Ευρωπαϊκής Επιτρο-
πής Ούρσουλα Λάιεν μαζί συνεργάτες τους απολαμβάνουν το φαγητό τους

στο ψαρεστιατόριο «Πελεκάνος» στην Κάτω Πάφο

Βόλτα στο κάστρο της Πάφου

Ούρσουλα Λάιεν και Νίκος Χριστοδουλίδης απολαμβάνουν τον περίπατό
τους στην Κάτω Πάφο

Ρ Ι Π Ε ΣΡ Ι Π Ε Σ
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Άποψη - Σχόλια

Οι βόλτες της Ούρσουλα στο πάλαι ποτέ «νυφοπάζαρο» της Κάτω Πάφου



Συνέχιση του άτυπου διαλόγου σε πιο διευρυμένη μορφή με συμμετοχή των
εγγυητριών δυνάμεων, υπό την αιγίδα του ΟΗΕ, συζητήσεις για  διάνοιξη νέων

οδοφραγμάτων και εστίαση κατ’ αρχήν στο Πυρόι ή τα Κόκκινα σε αντάλλαγμα
με άνοιγμα της Μιας Μηλιάς, συζήτησαν ο Πρόεδρος Χριστοδουλίδης και ο
κατοχικός ηγέτης Ερσίν Τατάρ με τον ΓΓ του ΟΗΕ Αντόνιο Γκουτέρες κατά το άτυπο
δείπνο που πραγματοποιήθηκε το βράδυ της Τρίτης στη Νέα Υόρκη.

Αν και η θέση της τ/κ πλευράς αφορά διευρυμένες επαφές χωρίς το Ηνωμένο
Βασίλειο, δηλαδή τις δύο πλευρές, την Ελλάδα και την Τουρκία, φαίνεται πως η
κατεύθυνση στην οποία κινούνται τα πράγματα συμπεριλαμβάνει το Λονδίνο, καθώς
ο ΓΓ του ΟΗΕ θα μιλήσει με τους Βρετανούς για τα επόμενα βήματα, όπως έκανε
ήδη και με την Ελλάδα και την Τουρκία. Η Ελλάδα και το Ηνωμένο Βασίλειο δεν
δέχονται άλλο σχήμα από αυτό των πενταμερών, σύμφωνα με πληροφορίες.

Ο κ. Τατάρ φέρεται να διαφώνησε με τον επαναδιορισμό της Μαρία Άνγκελα
Ολγκίν, θεωρώντας πως δεν έφερε εις πέρας αυτά τα οποία ζητά η τ/κ πλευρά για
τα τρία «απευθείας» (εμπόριο, πτήσεις, επαφές), κάτι που σημαίνει πως ο ΓΓ του
ΟΗΕ θα προχωρήσει σε ανάθεση δρομολόγησης αυτών των διευρυμένων επαφών
σε άλλο πρόσωπο, ενδεχομένως στη βοηθό ΓΓ Ρόζμαρι Ντι Κάρλο.

Η ε/κ πλευρά επέμεινε πως θεωρεί ως αδιαπραγμάτευτα στοιχεία την διασφ-
άλιση των τριών singles (ενιαία κυριαρχία, ενιαία προσωπικότητα, ενιαία ιθαγέ-
νεια), τη διασφάλιση της Κυπριακής Δημοκρατίας και τη λειτουργικότητα του κρά-
τους, κάτι που είναι αναγκαίο για ένα κράτος μέλος της ΕΕ. Επανέλαβε επίσης πως
η ε/κ πλευρά δεν συζητά κάτι άλλο από τερματισμό των εγγυήσεων, ή τη θέση
για πλήρη αποχώρηση στρατευμάτων με sunset clause αντί για ρήτρα αναθ-
εώρησης.

Η συζήτηση για μέτρα οικοδόμησης εμπιστοσύνης εστίασε κυρίως σε ενδεχό-
μενο άνοιγμα οδοφραγμάτων, με τον κ. Τατάρ να ζητά εκ νέου τη διάνοιξη του οδο-
φράγματος Μιας Μηλιάς, και τον κ. Χριστοδουλίδη να απαντά πως μαζί με αυτό το
οδόφραγμα η ε/κ πλευρά ζητά τη διάνοιξη οδοφράγματος ή στο Πυρόι ή στα Κόκ-
κινα. Παράλληλα ο κ. Χριστοδουλίδης έθεσε ως πιθανό ΜΟΕ και την ιδέα για δημι-
ουργία Επιτροπής Αλήθειας, με τον κ. Τατάρ να την απορρίπτει πριν τη λύση. Ανα-
φέρθηκε επίσης πρόταση για δημιουργία τεχνικής επιτροπής για θέματα νεολαίας,
την οποία ο κ. Τατάρ επίσης απέρριψε.

Στη συζήτηση μεταξύ των ηγετών ο κ. Τατάρ φέρεται να αναφέρθηκε εκτενώς
και στο θέμα συλληψεων και των διώξεων κατά προσώπων που εμπλέκονται σε
σφετερισμό ε/κ περιουσιών, ζητώντας παρέμβαση του ΠτΔ. Ο κ. Χριστοδουλίδη
απάντησε  πως στα κράτη της ΕΕ η εκτελεστική εξουσία δεν επηρεάζει τη δικαστι-
κή, και πως μάλιστα είχε παρόμοιο αίτημα από τον Ισραηλινό Πρόεδρο στον οποίο
έδωσε ανάλογη απάντηση, ενώ παρέπεμψε σε κοινή ανακοίνωση ε/κ και τ/κ κομ-
μάτων κατά της παράνομης χρήσης περιουσιών.

Η συζήτηση, σύμφωνα με πληροφορίες από αρμόδιες πηγές, ξεκίνησε με παρέμ-
βαση του ΓΓ του ΟΗΕ ο οποίος ανέφερε πως χρειάζεται να γίνει μια ανοιχτή συζήτη-
ση με ιδέες «out of the box» και αποφεύγοντας αντιπαραθέσεις των ηγετών στη
βάση προηγούμενων δηλώσεων, ενώ ευχαρίστησε την Μαρία Άνγκελα Ολγκίν για
τη δουλειά που έκανε αν και δεν πέτυχε τον στόχο για επανέναρξη συνομιλιών.

Ο κ. Γκουτέρες σύμφωνα με τις ίδιες πληροφορίες σημείωσε πως ανέλαβε την
πρωτοβουλία ως κάποιος που κατανοεί την Κύπρο, λόγω και της κατάστασης στην
περιοχή. Σημείωσε πως αν και υπάρχει διαφορά στο σημείο εκκίνησης, με τον ένα
ηγέτη να μιλά για την κυριαρχική ισότητα και τον άλλο για τα ψηφίσματα του
ΟΗΕ, θεωρεί πως μπορούν σταδιακά να βρεθούν κάποια στοιχεία που να συζητηθ-
ούν πέρα από τους τίτλους. Το άλλο σημαντικό στοιχείο που υπογράμμισε ο ΓΓ του
ΟΗΕ, είναι να προχωρήσουν κάποια μέτρα οικοδόμησης εμπιστοσύνης προς την
κατεύθυνση της βελτίωσης των σχέσεων των κοινοτήτων και της ζωής των πολιτών.

Στην παρέμβασή του ο ΠτΔ ευχαρίστησε τον ΓΓ του ΟΗΕ για την πρωτοβουλία
του, και αναφέρθηκε στα σημεία στα οποία θεωρεί πως απέδειξε πως υπάρχει πολι-
τική βούληση και δέσμευση για λύση, απαριθμώντας ειδικότερα τη συμφωνία της
ε/κ πλευράς για διορισμό προσωπικής απεσταλμένης αν και η ε/κ θέση ήταν για
ειδική απεσταλμένη, αποδέχθηκε όνομα που προτάθηκε αν και απορρίφθηκε από
την Τουρκία και δέχθηκε τον διορισμό Ολγκίν, καθώς και τις προτάσεις της για συναν-
τήσεις με τον Τ/Κ ηγέτη. Ακόμα ανέφερε πως προχώρησε σε άνοιγμα των ευρω-
τουρκικών σχέσεων, επικαλούμενος τα συμπεράσματα του Ευρωπαϊκού Συμβου-
λίου του περασμένου Απριλίου, πως η κυβέρνηση δέχθηκε τη συμμετοχή Φιντάν
σε άτυπη σύνοδο ΥΠΕΞ της ΕΕ, και πως ανακοίνωσε μέτρα υπέρ των Τ/Κ πολιτών
από την Κυπριακή Δημοκρατία.

Η αντίδραση Τατάρ 

Από την πλευρά του ο Τ/Κ ηγέτης αφού επανέλαβε τις θέσεις για κυριαρχική ισό-
τητα, σημείωσε πως ενώ η ε/κ πλευρά έχει διεθνείς συναντήσεις σε Λονδίνο και
Βρυξέλλες ο ίδιος δεν μπορεί να προχωρήσει σε συναντήσεις, και αναφέρθηκε στην
ομιλία Ερντογάν στη Γενική Συνέλευση όπου παρουσίασε τη θέση της τουρκικής
πλευράς για δύο κράτη. Αναφέρθηκε ακόμα εκ νέου στη θέση της τ/κ πλευράς για
απευθείας εμπόριο, πτήσεις και σχέσεις για τους Τ/Κ.

Σε ανακοίνωσή της η «προεδρία» του ψευδοκράτους, σημειώνεται πως ο κατοχικός
ηγέτης Τατάρ είπε: «Παρουσίασα ένα νέο όραμα, επειδή οι προσπάθειες ομο-
σπονδιακής λύσης απέτυχαν για 50 χρόνια», είπε. Τόνισε πως δεν θα υπάρξει επι-
στροφή στις  επίσημες διαπραγματεύσεις έως ότου επιβεβαιωθεί η κυρίαρχη ισότη-
τα και το διεθνές ισότιμο καθεστώς. 

Ο Τατάρ  δήλωσε ότι αποφάσισαν να συναντηθούν με τον Νίκο Χριστοδουλίδη
στην Κύπρο και να συζητήσουν το θέμα του «ανοίγματος νέων συνοριακών σημείων
και ότι αυτό θα συμβεί εάν οι απαιτήσεις γίνουν αποδεκτές» και ότι «συμφω-
νήθηκε ότι η επόμενη συνάντηση με τον Γενικό Γραμματέα των Ηνωμένων Εθνών
(ΟΗΕ) Αντόνιο Γκουτέρες θα πραγματοποιηθεί με τη συμμετοχή της Τουρκίας και
της Ελλάδας».

Το μέλλον της διαδικασίας 

Όσον αφορά το μέλλον της διαδικασίας, αν και ο ΓΓ του ΟΗΕ δεν αναφέρθηκε
στην έκθεση Ολγκίν ήγειρε τα ζητήματα διακυβέρνησης και εγγυήσεων, θεωρώντας
πως μπορεί να γίνει συζήτηση στη βάση των όσων λέει η ε/κ πλευρά, ενώ ανέφερε
πως στο Κραν Μοντανά είχε πει πως οι εγγυήσεις δεν μπορούν να διατηρηθούν και
πως είχε γίνει πρόοδος στη συζήτηση για τα στρατεύματα. 

Από την πλευρά του ο κ. Τατάρ φέρεται να αναφέρθηκε στην ιδέα των δύο κρατών
εντός της ΕΕ, κάτι που η ε/κ πλευρά επέμεινε πως δεν μπορεί να γίνει. 

ΔΗΛΩΣΕΙΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΙΔΗ

«Θα συνεχιστούν οι άτυπες συναντήσεις σε διευρυμένη μορφή, όπως και στο
παρελθόν με τη συμμετοχή των τριών εγγυητριών δυνάμεων», δήλωσε ο Πρόε-
δρος της Δημοκρατίας, Νίκος Χριστοδουλίδης, μετά το πέρας του άτυπου δείπνου.

Ο Πρόεδρος Χριστοδουλίδης είπε πως «έγινε μια ανοιχτή συζήτηση, σε κάποια
των σημείων εποικοδομητική» και πως δεν άκουσαν κάτι  καινούργιο από τον κ.
Τατάρ. Ακόμη ανέφερε πως συμφωνήθηκε στο τέλος να υπάρξει συνάντηση στην
Κύπρο με τον κ. Τατάρ και να εξεταστεί το ενδεχόμενο να υπάρξουν νέα σημεία διέ-

λευσης. Ανέφερε ακόμη πως «από τον Γενικό Γραμματέα έγιναν κάποιες εισηγή-
σεις που δεν έγιναν δεκτές από τον Τουρκοκύπριο ηγέτη».

«Έγινε μια ανοιχτή συζήτηση, σε κάποια των σημείων εποικοδομητική. Δεν ακούσα-
με κάτι καινούργιο από τον κ. Τατάρ, για να είμαι ειλικρινής,  αλλά χαίρομαι για το
γεγονός ότι ο Γενικός Γραμματέας έχει αποφασίσει να συνεχιστούν αυτές οι άτυπες
συναντήσεις σε διευρυμένη μορφή, όπως έγινε και στο παρελθόν και την ίδια στιγ-
μή σε αρκετές προτάσεις που υποβάλαμε για Μέτρα Οικοδόμησης Εμπιστοσύνης»,
επεσήμανε ο Πρόεδρος. Πρόσθεσε πως «εκείνο που συμφωνήθηκε στο τέλος είναι
να υπάρξει συνάντηση στην Κύπρο με τον κ. Τατάρ και να εξεταστεί το ενδεχόμενο
να υπάρξουν νέα σημεία διέλευσης».  

Σε ερώτηση για το «τι σημαίνουν οι διευρυμένες συναντήσεις», ο Πρόεδρος της
Δημοκρατίας απάντησε ότι «θα είναι διευρυμένες όπως στο παρελθόν με τη συμμε-
τοχή και των τριών εγγυητριών δυνάμεων, θα είναι άτυπου χαρακτήρα για να
δούμε πώς μπορούν να διερευνηθούν οι προοπτικές επανέναρξης των συνομι-
λιών. Μέσα στο πλαίσιο της συζήτησης που είχαμε απόψε, ανέδειξα τα θέματα
τα οποία αντιλαμβάνεστε έχουν ιδιαίτερη σημασία, αν και όλα έχουν σημασία
για την ελληνοκυπριακή πλευρά», σημείωσε.

Όσον αφορά το θέμα της κυριαρχικής ισότητας που ζητεί η τουρκοκυπριακή πλευ-
ρά, κ. Χριστοδουλίδης ανέφερε ότι «δεν ξεπεράστηκε» και ότι «δεν υπήρξε πρόο-
δος επί θεμάτων ουσίας». 

«Δεν άκουσα κάτι διαφορετικό από τον κ. Τατάρ και φυσικά απάντησα στα θέμα-
τα που αναφέρθηκε τα οποία είναι γνωστά, αυτά που λέει δημόσια», ανέφερε.

Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας είπε ότι «ο Γενικός Γραμματέας θα προχωρήσει σε
κάποιες βολιδοσκοπήσεις και θα ενημερώσει και τις δύο πλευρές για τις ημερομ-
ηνίες των επόμενων άτυπων συναντήσεων. Δεν υπάρχει χρονικό ορόσημο απόψε»,
ανέφερε, και πρόσθεσε ότι άγγιξαν «όλα τα θέματα που άπτονται του Κυπριακού».
Επανέλαβε δε «τη σημασία να διασφαλιστούν τα διαπραγματευτικά κεκτημένα, τα
έξι σημεία του Γενικού Γραμματέα».

«Από τον Γενικό Γραμματέα έγιναν κάποιες εισηγήσεις που δεν έγιναν δεκτές
από τον Τουρκοκύπριο ηγέτη», παρατήρησε.

ΟΙ ΔΗΛΩΣΕΙΣ ΤΑΤΑΡ

«Εάν δεν επιβεβαιωθεί η κυριαρχική ισότητα και το ίσο διεθνές καθεστώς μας
δεν θα καθίσουμε να συνεχίσουμε τις επίσημες διαπραγματεύσεις. Στέκομαι στο
ίδιο σημείο», δήλωσε ο Τ/κ ηγέτης Ερσίν Τατάρ, μετά το τέλος του άτυπου δείπνου.

Μιλώντας στ’ αγγλικά στους δημοσιογράφους που βρίσκονταν εκεί, ανταποκρι-
τές και απεσταλμένους, ο Τ/κ ηγέτης είπε ότι επανέλαβε στη συνάντηση ότι η τ/κ
θέση παραμένει η ίδια, όπως τρία χρόνια πριν στην Γενεύη. Πρόσθεσε ότι ο Αντό-
νιο Γκουτέρες ήταν στο Κραν Μοντανά και ξέρει πολύ καλά γιατί κατέρρευσε εκεί
η διαδικασία. Ο κ. Τατάρ είπε ότι «εκλέχθηκε» (το 2020) με το νέο του όραμα, το
οποίο παρουσίασε στη Γενεύη.

«Εξέφρασα το πώς νοιώθουμε, ειδικά με τα εμπάργκο και τις απομονώσεις στη
σημερινή εποχή», σημείωσε. 

Ανέφερε, είπε, ότι στους Τ/κ είχαν δοθεί υποσχέσεις μετά το δημοψήφισμα για
το σχέδιο Ανάν για άρση των «εμπάργκο», το είχε υποσχεθεί ο τότε ΓΓ του ΟΗΕ Κόφι
Ανάν, το θέμα αναφέρθηκε τότε στο ΣΑ, αλλά δεν έγινε τίποτε.

Ο Ερσίν Τατάρ ευχαρίστησε την Προσωπική Απεσταλμένη του ΓΓ του ΟΗΕ, Μαρία
Άνχελα Ολγκίν Κουεγιάρ, για την επιτέλεση των καθηκόντων της, υποστηρίζοντας
πως έκανε «ό,τι καλύτερο μπορούσε για να δει πώς θα αρχίσουν για τους Τ/κ απε-
υθείας πτήσεις, απευθείας εμπόριο και απευθείας επαφές με τη διεθνή κοινότητα».

«Δυστυχώς απέτυχε, και ως εκ τούτου τα αιτήματα για την κυριαρχία μας δεν
αναγνωρίστηκαν. Γι’ αυτό δεν μπορούμε να συνεχίσουμε με επίσημες διαπραγ-
ματεύσεις. Προφανώς, ωστόσο, θα δούμε πως θα προχωρήσουμε μαζί με την
Τουρκία, την μητέρα πατρίδα μας και εγγυήτρια δύναμη», ανέφερε.

Ο ΓΓ του ΟΗΕ, πρόσθεσε ο κ. Τατάρ, θα είναι σε επικοινωνία και η επόμενη συνάν-
τηση θα είναι διευρυμένη με την Τουρκία και την Ελλάδα. Θα είναι μια ανεπίσημη
συνάντηση, είπε, όπου θα δουν πώς θα προχωρήσουν. Αλλά ο ίδιος παραμένει στη
θέση του  όσον αφορά την κυριαρχική ισότητα και το ίσο διεθνές καθεστώς.

Ερωτηθείς εάν η διευρυμένη συνάντηση γίνει στην Νέα Υόρκη, ο κ. Τατάρ απάν-
τησε ότι ο ΓΓ του ΟΗΕ θα επικοινωνήσει με τα ενδιαφερόμενα μέρη για να δει πώς
και πότε θα γίνει. 

«Αλλά έχει κάνει κάποια δουλειά σε αυτό και επομένως αυτό είναι κάτι που
προέκυψε από αυτό το δείπνο απόψε», ανέφερε.

Συμφωνήθηκε επίσης στο δείπνο, είπε , να συναντηθεί με τον Πρόεδρο Χριστο-
δουλίδη στην Κύπρο για να συζητήσουν και να διερευνήσουν εάν μπορούν να
ανοίξουν περισσότερα σημεία διέλευσης, «ώστε να μπορούμε να έχουμε περισσό-
τερους ανθρώπους να πηγαινοέρχονται για εμπόριο, για κοινωνικές συναντήσεις
και για άλλες επιχειρηματικές συναλλαγές».

Σε ερώτηση εάν μια διευρυμένη συνάντηση περιλαμβάνει και το Ηνωμένο Βασίλειο,
ο κ. Τατάρ είπε ότι ΓΓ θα «κάνει τις σωστές επαφές για να δούμε πώς μπορούμε να
προχωρήσουμε».

Ερωτηθείς εάν το αίτημά του για την κυριαρχία ικανοποιήθηκε ο Ερσίν Τατάρ
απάντησε ότι αυτό δεν είναι αίτημα αλλά απαίτηση. 

«Είναι απαίτησή μου γιατί αυτό είναι ένα κατοχυρωμένο δικαίωμα που υπάρχει
από την Κυπριακή Δημοκρατία και από τις διεθνείς συμφωνίες. Είμαστε τόσο
κυρίαρχοι όσο οι Ε/κ, είμαστε ένα μέρος της Κύπρου. Επομένως προφανώς δεν
είναι αίτημα, είναι απαίτηση», σημείωσε.

ΛΥΠΗ ΚΑΙ… ΑΟΡΙΣΤΟΛΟΓΙΑ ΣΤΟ ΑΝΑΚΟΙΝΩΘΕΝ ΤΟΥ ΟΗΕ

Τη λύπη του για το γεγονός ότι παρά τις προσπάθειες της Προσωπικής του Απε-
σταλμένης δεν βρέθηκε κοινό έδαφος μεταξύ των ηγετών για την πορεία προς τα
εμπρός στο Κυπριακό εξέφρασε ο ΓΓ του ΟΗΕ, Αντόνιο Γκουτέρες, ενθαρρύνοντάς
τους, κατά το άτυπο δείπνο που είχαν μαζί του στην έδρα του ΟΗΕ, στη Νέα Υόρκη,
να εξετάσουν πώς να γεφυρώσουν το χάσμα στις θέσεις τους και να αποκαταστή-
σουν την εμπιστοσύνη ώστε να επιτρέψουν μια κινητικότητα που θα οδηγήσει σε
μια διευθέτηση.

Αυτό αναφέρεται σε ανακοίνωση που εκδόθηκε από τα Ηνωμένα Έθνη αναφο-
ρικά με το άτυπο δείπνο, στο οποίο σημειώνεται πως οι δύο ηγέτες συμφώνησαν
να συναντηθούν άτυπα σε ένα ευρύτερο πλαίσιο στο εγγύς μέλλον, υπό την αιγίδα
του Γενικού Γραμματέα, για να συζητήσουν την πορεία προς τα εμπρός και πως
συμφώνησαν επίσης να συναντηθούν στην Κύπρο για να διερευνήσουν τη δυνατότη-
τα ανοίγματος νέων σημείων διέλευσης.

Εξάλλου, ο Γενικός Γραμματέας, όπως αναφέρεται, υπογράμμισε τη συνεχιζό-
μενη σταθερή δέσμευση των Ηνωμένων Εθνών για ειρηνική επίλυση του Κυπρια-
κού, προς όφελος όλων των Κυπρίων και των μελλοντικών γενιών.

«Ο Γενικός Γραμματέας υπενθύμισε τη δέσμευση της Προσωπικής του Απεσταλ-
μένης για την Κύπρο, κ. Mαρία Ανχελα Ολγκίν Κουεγιάρ, η οποία του υπέβαλε την
τελική της έκθεση τον Ιούλιο. Εξέφρασε τη λύπη του για το γεγονός ότι παρά τις προ-
σπάθειες της Προσωπικής του Απεσταλμένης και την εμπλοκή της με τους δύο ηγέ-

τες, τους πολιτικούς παράγοντες και την κοινωνία των πολιτών στο νησί, τις εγγυή-
τριες δυνάμεις και την ευρύτερη διεθνή κοινότητα, δεν βρέθηκε κοινό έδαφος
μεταξύ των ηγετών για την πορεία προς τα εμπρός στο Κυπριακό», προστίθεται.

Αναφέρεται πως «ο Γενικός Γραμματέας ενθάρρυνε τους ηγέτες να εξετάσουν
πώς να γεφυρώσουν το χάσμα στις θέσεις τους και να αποκαταστήσουν την εμπι-
στοσύνη ώστε να επιτρέψουν μια κινητικότητα που θα οδηγήσει σε μια διευθέτ-
ηση».

«Οι ηγέτες συμφώνησαν να έχουν μια άτυπη συνάντηση σε ευρύτερη μορφή στο
εγγύς μέλλον, υπό την αιγίδα του Γενικού Γραμματέα, για να συζητήσουν την πο-
ρεία προς τα εμπρός. Συμφώνησαν επίσης να συναντηθούν στην Κύπρο για να διε-
ρευνήσουν τη δυνατότητα ανοίγματος νέων σημείων διέλευσης», προστίθεται. 

«Ο Γενικός Γραμματέας υπογράμμισε τη συνεχιζόμενη σταθερή δέσμευση των
Ηνωμένων Εθνών για ειρηνική επίλυση του Κυπριακού, προς όφελος όλων των
Κυπρίων και των μελλοντικών γενιών», καταλήγει η ανακοίνωση.

ΠΑΡΑΣΚΗΝΙΑ ΤΗΣ ΣΥΝΑΝΤΗΣΗΣ

n Ο Γενικός Γραμματέας του ΟΗΕ ανέφερε χαρακτηριστικά ότι είναι πει-
σματάρης ως Κύπριος, αγαπά την Κύπρο και θέλει μία λύση σε αυτή τη δραμα-
τική κατάσταση που υπάρχει στην περιοχή. Δήλωσε ότι θέλει λύση για το Κυ-
πριακό.  

n Ενώ ο ΓΓ του ΟΗΕ ήταν έτοιμος να ανακοινώσει την ανανέωση της πα-
ρουσίας ως προσωπικής απεσταλμένης της Μαρίας Άνχελας Ολγκίν, η τ/κ πλε-
υρά είπε ότι δεν θα συμβεί αυτό. Ως εκ τούτου, αναλαμβάνει τη θέση αυτή η
βοηθός του Γκουτέρες, Ρόζμαρι Ντι Κάρλο. 

Σύμφωνα με τον Δημήτρη Φιλιππίδη, ανταποκριτή του Σίγμα, αυτό έχει
σημασία επειδή είναι βοηθός του ΓΓ ΟΗΕ, πρόκειται για μια αναβάθμιση και
είναι πιο κοντά στα ψηφίσματα του Οργανισμού ένεκα του θεσμικού της ρόλου. 

nΟ ανταποκριτής του Σίγμα σημείωσε πάντως ότι ο Ερσίν Τατάρ ήταν εκνευ-
ρισμένος κατά τη διάρκεια της συνάντησης. Επίσης, στις δηλώσεις του έδειξε
ότι δεν ήταν σε καλή διάθεση και πιθανότητα πιέστηκε από την Τουρκία ένεκα
του ελληνοτουρκικού διαλόγου. Αν ήταν στο χέρι του, δεν θα βρισκόταν στη
συνάντηση. Μάλιστα, μιλώντας στο δείπνο, αποκάλεσε τον Ερντογάν «πρόε-
δρό μας»... 

n Για την ε/κ πλευρά, ο Δημήτρης Φιλιππίδης σημείωσε ότι «έδωσε όλα
αυτά τα σημεία που αποδεικνύουν ότι θέλει τη λύση, ο κύριος Χριστοδουλίδης
έκανε όλες τις κινήσεις καλής θέλησης», ενώ υπογράμμισε ότι έκαναν κάποιες
προτάσεις στην τ/κ πλευρά, η οποία όμως απέρριψε τα πάντα. Ο Τατάρ κατά τα
25 λεπτά που μίλησε, επέμενε για το θέμα των συλλήψεων και των περιουσιών.
Ζήτησε μάλιστα να παρέμβει ο Πρόεδρος Χριστοδουλίδης στη Δικαιοσύνη για
το θέμα των σφετεριστών.

n Επίσης, ο Τατάρ εξέφρασε το παράπονο ότι ο Βρετανός πρωθυπουργός
συνάντησε τον Νίκο Χριστοδουλίδη, ενώ τον ίδιο δεν δέχονται να τον δουν
σημαντικές προσωπικότητες. Τότε ο Γκουτέρες του απάντησε ότι «σημαντική
προσωπικότητα είμαι και εγώ ως Γενικός Γραμματέας του ΟΗΕ και είμαστε
εδώ μαζί σήμερα».

n Σύμφωνα πάντα με τον ανταποκριτή του Σίγμα, η τ/κ πλευρά προσπάθη-
σε να θέσει εκτός διευρυμένου διαλόγου τη Βρετανία, κάτι όμως που δεν μπο-
ρεί να γίνει αποδεκτό. Από εκεί και πέρα, Χριστοδουλίδης και Τατάρ συμφώνησαν
ότι διαφωνούν. Δεν υπήρξε καμιά κίνηση που να δίνει αισιοδοξία ότι κάτι θα
αλλάξει δραματικά. Αν και ο Χριστοδουλίδης προσπάθησε να παρουσιάσει κάτι
θετικό από τη συνάντηση, όπως το διάνοιγμα οδοφραγμάτων, ο Τατάρ είπε ότι
δεν μπορεί να απαντήσει άμεσα. 

Τέλος, σημείωσε ότι «δεν πάμε σε αδιέξοδο αλλά σε μια πολύ επιβραδυ-
μένη διαδικασία, δεν φαίνεται να αλλάζει κάτι δραματικά, αλλά ο Τατάρ πήγε
με συγκεκριμένη ατζέντα, με συγκεκριμένη άρνηση και επέμενε στο θέμα των
συλλήψεων σφετεριστών. Ήταν το μοναδικό θέμα που άγγιξε τόσο πολύ η τ/κ
πλευρά».
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Από άτυπη σε… άτυπη συνάντηση



Α
ρχισαν οι σχεδιασμοί για την αναβάθμιση της

ναυτικής βάσης στο Μαρί. Τα έργα υπολογίζεται

ότι θα αρχίσουν σε δώδεκα περίπου μήνες και η

ολοκλήρωσή τους, χρονικά τοποθετείται το 2027,

το αργότερο το 2028.

Πρόκειται για ένα στρατηγικής σημασίας έργο,

το οποίο εισέρχεται πλέον σε τροχιά υλοποίησης.

Σύμφωνα με πληροφορίες, έτοιμη είναι η προμε-

λέτη και με βάση αυτή την εξέλιξη ξεκινά η διαδι-

κασία της μελέτης και της συγκέντρωσης τεχνικών

δεδομένων. Ενόψει του γεγονότος ότι το έργο έχει

χαρακτήρα του επείγοντος, το υπουργείο Αμύνης

θα προχωρήσει με γρήγορες διαδικασίες, με βάση

τους θεσμοθετημένους κανονισμούς για αυτής της

μορφής έργα, ώστε να μην υπάρξει καθυστέρηση.

Το έργο υπολογίζεται ότι θα στοιχήσει 205 εκα-

τομμύρια ευρώ.

Με το έργο αυτό, όπως αναφέρεται αρμοδίως,

ενισχύεται η στρατηγική σημασία της Κυπριακής

Δημοκρατίας ως προς τον ρόλο και τις υποχρεώσεις

της στην περιοχή.

Στη βάση θα ελλιμενίζονται πολεμικά πλοία

τρίτων χωρών όπως ασφαλώς και ελληνικά. Θα

ελλιμενίζονται, επίσης και πλοία, που είναι επι-

φορτισμένα στην μεταφορά ανθρωπιστικής βοή-

θειας. Αυτή τη στιγμή οι δυνατότητες είναι περιο-

ρισμένες, καθώς δεν μπορούν να προσεγγίσουν

μεγάλα πλοία.

Παλαιότερα υπήρξε ενδιαφέρον από τρίτους για

τη ναυτική βάση στο Μαρί. Σημειώνεται πως η Ε.Ε.

θα είναι από τους χρηματοδότες, αν και το έργο θα

προχωρήσει με ίδια κονδύλια. Η Κυπριακή Δημο-

κρατία δεν συζητά δημιουργία ναυτικής βάσης από

τρίτη χώρα ή Οργανισμό, αλλά μόνο χρήση της από

συμμάχους, μετά από συνεννόηση και τις ανάγκες

που προκύπτουν. Όπως είχε γίνει γνωστό, το 2019

στο Μαρί για επί τόπου μελέτη του χώρου επι-

σκέφθηκαν ομάδες Γάλλων ειδικών. Τότε το Παρίσι

είχε επιδείξει έντονο ενδιαφέρον. Ενδιαφέρον είχε

επιδείξει και η Γερμανία ενώ εμπλοκή σε μεταγε-

νέστερο στάδιο θα έχει και η Ευρωπαϊκή Ένωση,

διά του μηχανισμού Pesco.

Την ίδια ώρα, συζητήσεις έχουν γίνει και με τους

Αμερικανούς. Κι αυτές επικεντρώνονται στα θέμα-

τα της ενεργειακής ασφάλειας λόγω και των δρα-

στηριοτήτων της Exxon Mobil σε θαλασσοτεμάχια

της κυπριακής ΑΟΖ.

Ο υπουργός Αμύνης, Βασίλης Πάλμας, είχε

δηλώσει τον περασμένο Ιούλιο ότι ως κράτος-μέλος

της Ευρωπαϊκής Ένωσης θα πρέπει να αποδεικ-

νύεται και στην πράξη πως η γεωπολιτική αναβά-

θμιση, «η οποία δικαίως έχουμε ως Κυπριακή Δημο-

κρατία πρέπει να μπορεί να ανταποκρίνεται και να

υλοποιεί και να μπορεί να εφαρμόζει πολιτικές που

αφορούν την γύρω περιοχή».

Όπως είχε σημειώσει ο ΥΠΑΜ, «μέσα σε αυτά

τα πλαίσια θεωρούμε η ναυτική βάση είναι ένα

έργο, το οποίο θα συμβάλει καθοριστικά, γεωπο-

λιτικά στην περιοχή για να εξυπηρετήσει ζητήμα-

τα που αφορούν είτε ανθρωπιστικές είτε οποιεσ-

δήποτε άλλες δραστηριότητες έχουν να κάνουν με

κράτη που ανήκουν στην ΕΕ ή και με τρίτα κράτη

που είναι φίλες χώρες της Κυπριακή Δημοκρατία».

Σημείωνε δε πως η Ελλάδα στηρίζει τεχνοκρατικά

αυτή την προσπάθεια.

Αντίδραση της Άγκυρας

Έντονη είναι, πάντως, η αντίδραση της κατοχι-

κής Τουρκίας στους σχεδιασμούς της Κυπριακής

Δημοκρατίας στη ναυτική βάση στο Μαρί. Τούτο

προκύπτει τόσο από τα όσα λέγονται από την κατοχι-

κή πλευρά για τους σχεδιασμούς αυτούς σε επα-

φές αξιωματούχων της όσο και από τα όσα εμμέ-

σως καταγράφονται και στο ανακοινωθέν της τελευ-

ταίας συνεδρίασης του Συμβουλίου Εθνικής Ασφα-

λείας της Τουρκίας, την 3η Οκτωβρίου. Στο ανα-

κοινωθέν αναφερόταν, υπό τη μορφή προειδο-

ποίησης, ότι η Τουρκία «δεν θα επιτρέψει να γίνει

κατάχρηση της ειλικρινούς της προσέγγισης και

των προσπαθειών της για την καλλιέργεια εδάφ-

ους συνεργασίας μέσω της εγκαθίδρυσης μόνιμ-

ης σταθερότητας και ειρήνης στη Μεσόγειο και

στο Αιγαίο Πέλαγος. Τονίστηκε ότι η καλύτερη επι-

λογή είναι η δράση με κοινή λογική».

Η κατοχική δύναμη δείχνει να ενοχλείται για τις

επαφές Αθήνας και της Λευκωσία για το θέμα της

Βάσης, αλλά και για το γεγονός ότι το έργο προχωρά.

Την ίδια ώρα, βέβαια, η Άγκυρα έχει αναβαθμίσει

στρατιωτικά την παρουσία της στα κατεχόμενα και

με την κατασκευή, μεταξύ άλλων, ναυτικής βάσης

στο Μπογάζι.

Είναι σαφές πως για τη Λευκωσία, όπως ανέφε-

ραν αρμόδιες πηγές, η ενίσχυση των υποδομών και

η κατασκευή νέων, θεωρείται κομμάτι του πάζλ για

διατήρηση και ενίσχυση του ρόλου της. Και τούτο

επιβεβαιώνουν και οι εξελίξεις στην ευρύτερη πε-

ριοχή.
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Η
πυραυλική επίθεση του Ιράν την

1η Οκτωβρίου και η επίθεση της

Χεζμπολάχ με «σμήνος από drones»

στη βάση της Ταξιαρχίας Γκολάνι στις

13 Οκτωβρίου αποκάλυψε την ευα-

λωτότητα των συστημάτων αεράμυ-

νας του Ισραήλ.

Οι ΗΠΑ, όπως γράφουν «Guardian»

και BBC, ανησυχούν για τις «τρύπες»

στην άμυνα του συμμάχου τους και γι’

αυτό αποφάσισαν τελικά να στείλουν

το ισχυρό σύστημα αεράμυνας Thaad

στο Τελ Αβίβ, μαζί με Αμερικανούς 

στρατιώτες που θα το χειρίζονται.

Η «Guardian» αναφέρεται ιδιαίτε-

ρα στην επίθεση της Χεζμπολάχ στη

βάση Γκολάνι που άφησε πίσω της τέσ-

σερις νεκρούς και πολλούς τραυματίες,

επτά από τους οποίους είναι σε σοβα-

ρή κατάσταση.

Το drone που χτύπησε την καντίνα

όπου βρίσκονταν οι στρατιώτες στη

βάση Γκολάνι κοντά στην Μπινγιαμίνα

ήταν ένα από τα τρία που εκτόξευσε η

Χεζμπολάχ στη συγχρονισμένη επίθε-

σή της που κατάφερε να διαπεράσει

την άμυνα του Ισραήλ.

Παρόλο που και τα τρία drones εντο-

πίστηκαν πάνω από τη Μεσόγειο, ανα-

χαιτίστηκαν μόνο τα δύο, με το τρίτο

να καταφέρει φονικό χτύπημα.

Οι IDF, όπως έχει ανακοινωθεί, εξε-

τάζουν πώς το συγκεκριμένο μη επαν-

δρωμένο αεροσκάφος κατάφερε να

ξεφύγει από τα αεροπλάνα, τα ελικό-

πτερα και το σύστημα Iron Dome.

Αλλαγή τακτικής 

από τη Χεζμπολάχ

Η Χεζμπολάχ έχει αναπροσαρμόσει

την τακτική της, ρίχνοντας ρουκέτες

ενώ εκτοξεύει drones για να θολώσει

την εικόνα των αμυνόμενων.

Τα drones μπορεί να πετούν πιο αρ-

γά από τους πυραύλους, αλλά τα ιρα-

νικά μοντέλα που χρησιμοποιεί η λιβα-

νέζικη οργάνωση είναι δύσκολο να τα

δει κανείς ή να τα εντοπίσουν τα ραν-

τάρ, ένα έργο που γίνεται πιο περίπλο-

κο επειδή πετούν σκόπιμα χαμηλά.

Το ευέλικτο αυτό μη επανδρωμένο

αεροσκάφος, που λέγεται ότι είναι το

Sayyad 107, δεν αντιμετώπισε πρό-

βλημα με παρεμβολή στο GPS του,

πιθα-νώς επειδή χρησιμοποιούσε ρωσι-

κά ή κινεζικά εναλλακτικά μέσα.

Δεν είναι η πρώτη φορά τις τελευ-

ταίες ημέρες που ένα μη επανδρω-μέ-

νο αεροσκάφος καταφέρνει να διεισ-

δύσει στο Ισραήλ. Η Guardian γράφει

ότι ένας οίκος ευγηρίας στη Χερζλίγια

χτυπήθηκε από ένα drone την Παρα-

σκευή κατά τη διάρκεια της γιορτής

του Γιομ Κιπούρ – ένα από τα δύο που

πέρασαν τα σύνορα από τον Λίβανο.

Το άλλο καταρρίφθηκε με επιτυχία από

μαχητικό αεροσκάφος, αλλά το δεύτε-

ρο χτύπησε το κτίριο λίγα χιλιόμετρα

βόρεια του Τελ Αβίβ.

1200 drones έχουν

εκτοξευθεί εναντίον

του Ισραήλ

Η Πολεμική Αεροπορία του Ισραήλ

δήλωσε τη Δευτέρα ότι αναχαίτισε περ-

ισσότερο από το 80% των εισερχόμε-

νων μη επανδρωμένων αεροσκαφών,

αλλά 221 από τα 1.200 που έχουν εκτο-

ξευθεί κατά τη διάρκεια των πολεμικών

συγκρούσεων μέχρι στιγμής έχουν

περάσει στο Ισραήλ.

Η αύξηση του αριθμού των επιθέ-

σεων και τα πιο πολύπλοκα όπλα που

παραμένουν σχετικά φθηνά στην παρα-

γωγή θα αυξήσουν τον κίνδυνο για πε-

ρισσότερα θύματα στο Ισραήλ, καθώς

οι μάχες συνεχίζονται. Φυσικά, ο αριθμός

των αμάχων ή των στρατιωτών που

χάνουν τη ζωή τους από ισραηλινές

επιθέσεις στον Λίβανο και τη Γάζα παρα-

μένει ασύγκριτα μεγαλύτερος.

Τα αποτελέσματα της

επίθεσης του Ιράν

Αν και η μεγάλης κλίμακας επίθε-

ση του Ιράν με βαλλιστικούς πυραύλους

κατά του Ισραήλ στις αρχές του μήνα

ήταν διαφορετικής τάξης μεγέθους,

φαίνεται ότι και αυτή ήταν πιο επιζή-

μια από ό,τι είχε αρχικά θεωρηθεί. 

Στην αρχή κρίθηκε από τον αριθμό

των θυμάτων που προκάλεσε – μόνο

ένα άτομο, ένας Παλαιστίνιος στη Δυτι-

κή Όχθη, πιστεύεται ότι σκοτώθηκε.

Αλλά ο αντίκτυπος στα κτίρια ήταν με-

γαλύτερος από ό,τι είχε αρχικά ανα-

κοινωθεί.

Η Φορολογική Αρχή του Ισραήλ ανα-

κοίνωσε την Κυριακή ότι έλαβε 2.200

αιτήσεις αποζημίωσης για ζημιές που

αφορούσαν πολιτικά κτίρια μετά την

επίθεση της 1ης Οκτωβρίου και άλλες

300 για οχήματα και περιουσίες, ανε-

βάζοντας τη συνολική εκτίμηση των

ζημιών σε 150 έως 200 εκατομμύρια

σέκελ (31 έως 41 εκατομμύρια στερ-

λίνες).

Στο Χοντ Χασαρόν, βορειοανατολι-

κά του Τελ Αβίβ, περισσότερα από

1.000 σπίτια υπέστησαν ζημιές, ορι-

σμένα από τα οποία επλήγησαν από

το ωστικό κύμα πυραύλου που έπεσε

κοντά, σε μη κατοικημένη περιοχή.

Με βάση τα παραπάνω και με το

Ισραήλ να αναμένεται να προβεί σύντο-

μα σε αντίποινα κατά του Ιράν, δεν

αποτελεί έκπληξη το γεγονός ότι οι

ΗΠΑ ανακοίνωσαν ότι θα αναπτύξουν

το σύστημα Thaad στο Ισραήλ, μαζί με

περίπου 100 Αμερικανούς στρατιώτες.

Το Thaad έχει σχεδιαστεί για την

άμυνα κατά βαλλιστικών πυραύλων

και θα παραταχθεί μαζί με τα αμυντι-

κά συστήματα μεγάλου και μεσαίου

βεληνεκούς Arrow 2 και 3 και David’s

Sling του Ισραήλ.

ΓΙΑ ΝΑ ΑΝΤΙΜΕΤΩΠΙΣΕΙ ΤΙΣ ΡΟΥΚΕΤΕΣ ΚΑΙ ΤΑ DRONES ΤΗΣ ΧΕΖΜΠΟΛΑΧ

Στο έδαφος του Ισραήλ το αμερικανικό 
υπερσύγχρονο σύστημα αεράμυνας Thaad

ΝΕΤΑΝΙΑΧΟΥ:
«Δεν θα κτυπήσουμε
ιρανικές πετρελαϊκές

εγκαταστάσεις»
Μια δήλωση του πρωθυπουργού του Ισραήλ Μπενιαμίν Νετα-

νιάχου ήταν αρκετή για να ρίξει αμέσως τις τιμές του πετρελαίου

στη διεθνή αγορά στα 75 δολάρια το βαρέλι. 

Το γραφείο του Ισραηλινού πρωθυπουργού εξέδωσε ανακοίνωση

στην οποία υπογραμμίζει πως τα αντίποινα σε βάρος του Ιράν για

την πυραυλική επίθεση της 1ης Οκτωβρίου θα καθοριστούν βάσει

των συμφερόντων του Ισραήλ.

Το Ισραήλ δρα στρατιωτικά σε επτά μέτωπα, όπως έχει δηλώσει

ο ίδιος ο Βενιαμίν Νετανιάχου

Η επισήμανση εκλαμβάνεται ως αντίδραση στο δημοσίευμα της

αμερικανικής εφημερίδας Washington Post, που ανέφερε ότι ο

Νετανιάχου διαβεβαίωσε τον πρόεδρο των ΗΠΑ Τζο Μπάιντεν ότι

το Ισραήλ σκοπεύει να πλήξει στρατιωτικούς στόχους στο Ιράν,

όχι πυρηνικές ή πετρελαϊκές εγκαταστάσεις.

Ο ρόλος των εκλογών στις ΗΠΑ

Σύμφωνα με αξιωματούχο που επικαλείται η Washington Post,

ο Νετανιάχου συμφώνησε στον σχεδιασμό των ισραηλινών αντι-

ποίνων με τέτοιον τρόπο ώστε να μην έχουν αντίκτυπο στις προε-

δρικές εκλογές της 5ης Νοεμβρίου στις ΗΠΑ. Ενδεχόμενη επίθε-

ση εναντίον πετρελαϊκών εγκαταστάσεων του Ιράν θα μπορούσε

να εκτοξεύσει τις τιμές του «μαύρου χρυσού», πλήττοντας την

υποψηφιότητα της Κάμαλα Χάρις, λόγω της δυσφορίας των ψηφο-

φόρων για την αύξηση της τιμής των καυσίμων.

«Ακούμε τις σκέψεις της αμερικανικής κυβέρνησης, αλλά θα

λάβουμε τις τελικές αποφάσεις μας βάσει των αναγκών στην εθνι-

κή ασφάλεια του Ισραήλ», υπογραμμίζεται στην ανακοίνωση που

εξέδωσε το γραφείο του πρωθυπουργού Νετανιάχου.

Δ ιεθνής Eπικαιρότητα



Ο Εργατικός βουλευτής 
Πάμπος Χαραλάμπους 
εξελέγη Πρόεδρος της 
Διακομματικής Ομάδας 

του Βρετανικού Κοινοβουλίου
για την Κύπρο

Την Τρίτη 15 Οκτωβρίου, η Διακομματική Κοινοβουλευτική Ομάδα

για την Κύπρο πραγματοποίησε την Εναρκτήρια Γενική Συνέλευση

του 2024 (ΕΓΣ) της νέας Κοινοβουλευτικής περιόδου. Η βουλευτής

Caroline Nokes παραιτήθηκε από την προεδρία μετά από μια επιτυ-

χημένη θητεία, έχοντας πρόσφατα εκλεγεί Αντιπρόεδρος του Βρε-

τανικού Κοινοβουλίου.

Ο βουλευτής Πάμπος Χαραλάμπους εξελέγη νέος Πρόεδρος, μαζί

με μια διακομματική ομάδα βουλευτών (ίδε κατωτέρω). Ο Sir Roger

Gale, βουλευτής,  εξελέγη Επίτιμος Πρόεδρος του APPG ως αναγνώριση

της προσφοράς του και της αφοσίωσής του στην Κύπρο και στο έργο

του APPG.

Μιλώντας μετά την εκλογή του, ο βουλευτής Πάμπος Χαραλά-

μπους δήλωσε: «Είναι προνόμιο να εκλεγώ Πρόεδρος της APPG για

την Κύπρο. Θα συνεχίσω να εργάζομαι σε διακομματική βάση για να

δω την επανέναρξη των διαπραγματεύσεων στο Κυπριακό μετά από

50 χρόνια τουρκικής κατοχής. Ως Εγγυήτρια χώρα  το Ηνωμένο Βασίλειο

έχει έναν κρίσιμο ρόλο να διαδραματίσει σε αυτή την προσπάθεια». 

Επανέλαβε ότι «η μόνη αποδεκτή λύση είναι αυτή που βασίζεται

στο συμφωνημένο πλαίσιο του ΟΗΕ για μια διζωνική, δικοινοτική, ομο-

σπονδία». Συνέχισε λέγοντας ότι, «Χαιρετίζω θερμά τη συνάντηση

μεταξύ του Βρετανού Πρωθυπουργού και του Προέδρου της Κύπρου

στις 14 Οκτωβρίου στην Ντάουνινγκ Στριτ. Τα πρόσφατα γεγονότα στη

Μέση Ανατολή κατέδειξαν για άλλη μια φορά τον κρίσιμο ρόλο που

διαδραματίζει η Κύπρος στην Ανατολική Μεσόγειο και τους ισχυρούς

δεσμούς που μοιράζονται οι δύο χώρες. Θέλω να διασφαλίσω ότι το

Κοινοβούλιο του Ηνωμένου Βασιλείου θα συνεχίσει να εργάζεται χέρι-

χέρι με τους φίλους μας στην Κύπρο για να εμβαθύνουν αυτούς τους

δεσμούς».

Παρόντες στο IGM ήταν επίσης ο Sir Roger Gale MP, ο Mike Wood

MP, ο Chris Webb, ο Chris Vince MP, η Sonia Kumar MP και ο Jas Athwal

MP.

Ο Χρήστος Καραολής επανεξελέγη  ως Γραμματέας της διακομμα-

τικής κοινοβουλευτικής Ομάδας για την Κύπρο. Ο κ. Καραολής είπε:

«Θα ήθελα να ευχαριστήσω την Caroline Nokes για την έως τώρα προ-

εδρία της και χαίρομαι που ο Πάμπος Χαραλάμπους  εξελέγη Πρόε-

δρος του APPG για την Κύπρο. Υπήρξε ένθερμος και ισχυρός υπο-

στηρικτής της Κύπρου και φυσικά έχει κυπριακές ρίζες.  Ανυπομονώ

πραγματικά να συνεχίσω να εργάζομαι με τον Πάμπο και όλους τους

αξιωματούχους για την ενίσχυση των σχέσεων Ηνωμένου Βασιλείου-

Κύπρου, τον τερματισμό της τουρκικής κατοχής και την  δημιουργία

μιας ελεύθερης, ενωμένης Κύπρου».

Η νέα Επιτροπή APPG για την Κύπρο:

Πρόεδρος: Πάμπος Χαραλάμπους βουλευτής (Southgate and Wood

Green, Εργατικός)

Αντιπρόεδροι:

Mike Wood MP (Kingswinford and South Staffordshire, Συντηρητικός)

Paulette Hamilton MP (Birmingham Erdington, Εργατικός)

Fabian Hamilton MP (Leeds North East, Εργατικός)

Επίτιμος Πρόεδρος: Sir Roger Gale MP (Herne Bay and Sandwich,

Συντηρητικός)

Επίτιμος Γραμματέας: Rachel Hopkins MP (Luton South and South

Bedfordshire, Εργατικός)

Επίτιμη Ταμίας: Christine Jardine MP (Edinburgh West, Φιλελεύθε-

ροι Δημοκράτες)

Επίτιμο μέλος: Λόρδος Άδωνις (Εργασίας)
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Π
ενήντα χρόνια πέρασαν από τη βάρβαρη

τουρκική εισβολή στην Κύπρο και την έκτο-

τε συνεχιζόμενη παράνομη κατοχή. Πενήντα

δίσεκτα χρόνια που έδωσαν την αφορμή να διο-

ργανωθούν από διάφορους φορείς της τοπικής

αυτοδιοίκησης στην Κύπρο και στην Ελλάδα και

κυρίως την Εκκλησία πληθώρα σημαντικών

εκδηλώσεων. Θλιβερή εξαίρεση αποτελεί η ελληνι-

κή κυβέρνηση και τα πλείστα κόμματα που απλώς

παρακολουθηθούν και μερικές φορές αμήχανα

χειροκροτούν.

Δρ Αυγουστίνος 

(Ντίνος) Αυγουστή

Καθηγητής 

Παν/μιο Θεσσαλίας

Από το Μονάγρι 

Λεμεσού 

av.avgoustinos@gmail.com

Στη Λάρισα μπροστάρης αυτών των πρωτο-

βουλιών είναι ο Σεβασμιώτατος Μητροπολίτης

κ.κ. Ιερώνυμος (έχει θέσει όλες τις εκδηλώσεις του

τοπικού Συλλόγου Κυπρίων υπό την αιγίδα του)

και οι τοπικές Εκκλησιαστικές Επιτροπές (με πρω-

τοπόρο την εκκλησία Ζωοδόχου Πηγής στην ενο-

ρία των Ταμπάκικων). Στην πρόσοψη του κτιρίου

που στεγάζει την Μητρόπολη έχουν αναρτηθεί

δύο τεράστια πανό με το «Δεν ξεχνώ» και εικόνες

που θυμίζουν τα τραγικά γεγονότα του 1974. Αντίγρ-

αφα τους έχουν τοποθετηθεί σε όλες τις εκκλησίες

που ανήκουν στην Ιερά Μητρόπολη Λαρίσης και

Τυρνάβου.

Στις εκδηλώσεις μνήμης και τιμής, όπως είναι

φυσικό, πρωταγωνιστικό ρόλο έχουν οι κατεχό-

μενοι δήμοι, οι πολίτες των οποίων βίωσαν και

βιώνουν τις τραγικές συνέπιες της τουρκικής

κατοχής. Στον ελλαδικό χώρο οι πρωτοβουλίες για

την διοργάνωση τέτοιων εκδηλώσεων ανήκουν

συνήθως στους κυπριακούς συλλόγους, που σε

αρκετές περιπτώσεις, κατόπιν υποβολής σχετικού

αιτήματος, εξασφαλίζουν στήριξη από τους τοπι-

κούς Δήμους. Υπάρχουν ωστόσο και δήμοι που

διοργανώνουν οι ίδιοι σπουδαίες εκδηλώσεις.

Ένας τέτοιος δήμος είναι ο εξαιρετικής φυσικής

ομορφιάς δήμος Λίμνης Πλαστήρα που έχει την

τύχη και την ευλογία να έχει στο πηδάλιο του τον

κ. Νάνο Παναγιώτη, ένα ξεχωριστό άνθρωπο και

ένθερμο πατριώτη. 

Με τον κύριο Νάνο γνωριστήκαμε πριν αρκετά

χρόνια, όταν μετά από πρόταση του Καθηγητή

Ιατρικής κ. Γιώργου Χατζηγεωργίου επιλέχθηκε να

εκφωνήσει τον πανηγυρικό της ημέρας στις

εκδηλώσεις που διοργάνωσε ο Σύλλογο Κυπρίων

Νομού Λάρισας, για να τιμηθεί η επέτειος ενάρ-

ξεως του εθνικοαπελευθερωτικού αγώνα της

Ε.Ο.Κ.Α. 1955-59. Ήταν μια ομιλία γεμάτη με ξεχωρ-

ιστά νοήματα και αναφορές στην αέναη πρόσφο-

ρα της Κύπρου στους εθνικούς αγώνες και το

ανεξόφλητο χρέος και τις ευθύνες της Αθήνας προς

τον Κυπριακό Ελληνισμό! Έκτοτε παρακολουθώ

με ενδιαφέρον κάθε δράση του που τη χαρακ-

τηρίζει πάντα ηθική καθαρότητα και αγνότητα

προθέσεων. Αποκορύφωμα των όσων μέχρι τώρα

έχει προσφέρει στην Κύπρο ο κ. Νάνος ήταν οι

εκδηλώσεις που διοργάνωσε ο δήμος Λίμνης Πλα-

στήρα, την Κυριακή 6 Οκτωβρίου 2024, στον Δήμο

του και πιο συγκεκριμένα στην ηρωομάνα κοινότη-

τα του Μορφοβουνίου (την κοινότητα που γέν-

νησε τον Ήρωα Ιπτάμενο Γιώργο Μπαλταδώρο),

για τα πενήντα χρόνια που πέρασαν από τον μαύρο

καλοκαίρι του 1974.

Οι εκδηλώσεις ξεκίνησαν με Πανηγυρική Θεία

λειτουργία στον Ι.Ν. Κοίμησης Θεοτόκου Μορφο-

βουνίου, Επιμνημόσυνη δέηση για τους Ελλαδίτες

και τους Κύπριους που χάθηκαν στα γεγονότα του

1974, στο μνημείο πεσόντων, προσκλητήριο πεσόν-

των αγωνιστών και αγνοουμένων από την Καρδίτσα

που πολέμησαν με αντρειοσύνη, παρά την εγκα-

τάλειψη από την Αθήνα, τον Tούρκο εισβολέα και

κατάθεση στεφάνων.

Και συνεχίστηκαν στο κατάμεστο Πολιτιστικό

Κέντρο «Αντώνης Σαμαράκης», με το Καλωσόρι-

σμα από τον κ. Παναγιώτη Νάνο, τους χαιρετι-

σμούς των επισήμων και την κεντρική ομιλία από

τον βουλευτή Λεμεσού κ. Παύλο Μυλωνά με θέμα:

«Κύπρος 1974 – 2024: τετελεσμένα και προοπτι-

κές». Συγκλονιστικός και πέρα για πέρα αληθινός

ο Παύλος Μυλωνάς στην ομιλία του που καθή-

λωσε όσους την παρακολούθησαν!

Παρέστησαν και χαιρέτησαν την εκδήλωση:

Εκπρόσωπος της ελληνικής Κυβέρνησης, ο Πρέ-

σβης Κύπρου στην Αθήνα κ. Σταύρος Αυγουστίδης,

ο Δήμαρχος κατεχόμενης Κερύνειας Ιωσήφ Βιο-

λάρης, η τ. δήμαρχος κατεχόμενου Λευκόνοικου

Κυρία Ζήνα Λυσσάνδρου–Παναγίδη, ο Πρόεδρος

Ομοσπονδίας Κυπριακών Οργανώσεων Ελλάδος

κ. Γιώργος Συλλούρης και ο πρόεδρος του Ινστι-

τούτου Ελληνικού Πολιτισμού Κύπρου κ. Ξενοφών

Ξενοφώντος.

Να σημειωθεί ακόμα ότι με πρωτοβουλία του

κ. Νάνου εκδόθηκε ειδικό έντυπο για τα πενήντα

δίσεκτα χρόνια με κείμενα που αναφέρονται στα

γεγονότα του 1974.

Σαν να ήταν χθες, και ας πέρασε μισός
αιώνας από τότε που οι βάρβαροι πάτησαν

και έκτοτε μολύνουν τα Άγια χώματα μας



Σ
τον Ελληνοκυπριακής καταγωγής κάτοικο βορ-

είου Λονδίνου Ντέμη Χασάπη απενεμήθη εξ

ημισείας το Βραβείο Νόμπελ Χημείας. Ο άλλος

τιμηθείς ήταν ο Αμερικανός επιστήμονας Τζον

Τζάμπερ.

Ο Ντέμης Χασάπης και ο Τζον Μ. Τζάμπερ για

τις εργασίες τους στην «πρόβλεψη πρωτεϊνικής

δομής» μέσω της τεχνητής νοημοσύνης, σύμφω-

να με την ανακοίνωση που εξέδωσε η επιτροπή.

Οι Ντέμης Χασάμπης και Τζον Τζάμπερ, που διευ-

θύνουν το Deepmind της Google, «ανέπτυξαν ένα

μοντέλο τεχνητής νοημοσύνης για να επιλύσουν

πρόβλημα 50 ετών: την πρόβλεψη των πολύπλο-

κων δομών πρωτεϊνών».

Το μοντέλο τους τεχνητής νοημοσύνης, το Alphafold,

επιτρέπει την πρόβλεψη της τρισδιάστατης δομής

πρωτεϊνών με βάση το αμινοξύ τους. Οι δύο επι-

στήμονες, που βρισκόντουσαν μεταξύ των φαβο-

ρί, έχουν ήδη τιμηθεί με το βραβείο Λάσκερ το

2023.

Το βραβείο αυτό, από τα πιο περίβλεπτα στον

επιστημονικό κόσμο, απονέμεται από τη Σουηδι-

κή Βασιλική Ακαδημία Επιστημών και συνοδεύε-

ται από χρηματικό έπαθλο ύψους 11 εκατομμυρίων

σουηδικών κορωνών.

Ποιος είναι ο Ντέμης Χασάπης

Ο πατέρας του Χασάπη είναι κυπριακής κατα-

γωγής, ενώ η μητέρα του κινεζικής καταγωγής με

προέλευση από την Σιγκαπούρη. Ο Ντέμης ολο-

κλήρωσε το σχολείο στην ηλικία των 16 ετών, και

εργάστηκε ως προγραμματιστής παιχνιδιών στην

εταιρεία Bullfrog Productions, στα παιχνίδια Syndicate

και Theme Park.

Κατόπιν απέκτησε το πτυχίο του στην Επιστήμη

Υπολογιστών από το πανεπιστήμιο του Καίμπριτζ

με διάκριση και για την επόμενη δεκαετία συνέχι-

σε να εργάζεται ως προγραμματιστής ηλεκτρονικών

παιχνιδιών, αρχικά στην εταιρεία Lionhead Studios

στο παιχνίδι Black & White και από το 1998 και

έπειτα στην εταιρεία Elixir Studios την οποία ίδρυ-

σε ο ίδιος.

Το 2009 συνέχισε τις σπουδές του για διδακτο-

ρικό δίπλωμα στο Πανεπιστημιακό Κολέγιο Λονδίνου

στη Γνωσιακή Νευροεπιστήμη, με θέμα έρευνας

τους αλγόριθμους τεχνητής νοημοσύνης που μπο-

ρεί να προκύψουν από τις διαδικασίες του ανθρώ-

πινου εγκεφάλου.

Μετά την απόκτηση του διδακτορικού του, συνέχι-

σε την έρευνα σχετικά με την νευροεπιστήμη και

τεχνητή νοημοσύνη ως επισκέπτης ακαδημαϊκός

στο Τεχνολογικό Ινστιτούτο της Μασσαχουσέτης

και στο πανεπιστήμιο του Χάρβαρντ.

Μια από τις πλέον σημαντικές δημοσιεύσεις που

έκανε κατά το διάστημα αυτό ήταν η μελέτη στην

οποία έδειξε πως οι ασθενείς με βλάβη στον ιππό-

καμπο του εγκεφάλου, κάτι που προκαλεί αμνησία,

δεν έχουν την δυνατότητα να φανταστούν τον

εαυτό τους σε νέες εμπειρίες, κάτι που συνέδεσε

την δημιουργική διαδικασία της φαντασίας με

την αναδημιουργική διαδικασία της επαναφοράς

της επεισοδιακής μνήμης.

Βάσει της μελέτης αυτής, καθώς και της συνέχι-

σης της σε σχέση με την λειτουργική απεικόνιση

μαγνητικού συντονισμού, ο Χασάπης ανέπτυξε ένα

νέο θεωρητικό μοντέλο της επεισοδιακής μνήμης

ταυτοποιώντας την κατασκευή σκηνικών – παρα-

γωγή και διατήρηση στην μνήμη μια σύνθετης και

συμπαγούς κατάστασης – ως κεντρική διαδικασία

η οποία βρίσκεται πίσω και από την μνήμη και από

την φαντασία.

Το έργο του αυτό, έλαβε ευρεία κάλυψη από τα

διεθνή ΜΜE και κατατάχθηκε ως μια από τις 10

πιο σημαντικές επιστημονικές ανακαλύψεις από

το περιοδικό Science.

Συγχαρητήρια 

Προέδρου Χριστοδουλίδη

Ο Πρόεδρος της Κύπρου Νίκος Χριστοδουλίδης

συνεχάρη τον Ντέμη Χασάπη για την βράβευσή του

με το Βραβείο Νόμπελ Χημείας.

«Είναι με τεράστια περηφάνια που πληροφο-

ρήθηκα ότι ο κυπριακής καταγωγής συμπατριώτης

μας Ντέμης Χασάπης βραβεύθηκε με το Νόμπελ

Χημείας από τη Βασιλική Σουηδική Ακαδημία Επι-

στήμων», έγραψε στο 'Χ' ο Πρόεδρος. 

Ανέφερε ότι «ο Ντέμης Χασάπης, ερευνητής

τεχνητής νοημοσύνης, νευροεπιστήμονας γίνεται

ο δεύτερος συμπατριώτης μας, στον οποίο απονέ-

μεται βραβείο Νόμπελ, μετά τον Χριστόφορο Πισ-

σαρίδη που βραβεύθηκε το 2010 με το Νόμπελ

Οικονομίας». 

«Συγχαίρω θερμά τον Ντέμη Χασάπη και την

οικογένειά του για την τεράστια αυτή παγκόσμια

επιστημονική καταξίωση που πέτυχε, αποτέλεσμα

πολύχρονης προσπάθειας και αφοσίωσης», κατέλη-

ξε το μήνυμα του Προέδρου.

Πέμπτη 17 Οκτωβρίου 2024 ΕΛΕΥΘΕΡΙΑ ● 9

Σε Ε/κ του βορείου Λονδίνου 
το Νόμπελ Χημείας

Oμογένεια

ΣΤΟΝ ΝΤΕΜΗ ΧΑΣΑΠΗ 
ΜΕ ΠΑΤΕΡΑ ΚΥΠΡΙΟ ΚΑΙ ΜΗΤΕΡΑ ΚΙΝΕΖΑ



10 ● ΕΛΕΥΘΕΡΙΑ Πέμπτη 17 Οκτωβρίου 2024Ομογένεια

Χιλιάδες μέλη της Παροικίας μας βρέθηκαν την

περασμένη Πέμπτη 10 Οκτωβρίου στο μεγαλο-

πρεπές στάδιο Wembley, όπου διεξήχθη ο ποδο-

σφαιρικός αγώνας μεταξύ των εθνικών ομάδων

της Αγγλίας και της Ελλάδας για το πρωτάθλημα

Εθνών Ευρώπης.

Κατάμεστο το γήπεδο με σχεδόν 80 χιλιάδες

θεατές, στην συντριπτική τους πλειοψηφία οπα-

δοί της γηπεδούχου. 

Όμως, η παρουσία των Ομογενών ήταν ιδιαίτε-

ρα έντονη και «θορυβώδης». Με ελληνικές σημαίες

μικροί-μεγάλοι, γαλανόλευκα κασκόλ και φανέ-

λες με το ελληνικό εθνόσημο στο στήθος στήρι-

ξαν την «επίσημη αγαπημένη», η οποία τους αντά-

μειψε με εξαίρετο παιχνίδι και στο τελικά με μια

περήφανη νίκη  2-1, κάτι ιστορικό, καθώς ήταν η

πρώτη νίκη της Ελλάδας επί της Αγγλίας και μάλι-

στα υπό τη σκιά του τραγικού θανάτου του παίκτη

της Εθνικής μας Τζωρτζ Μπάλντοκ το προηγούμενη

βράδυ. 

Εντυπωσιακή ήταν η παρουσία των μικρών παι-

διών συμπατριωτών μας, ως επί το πλείστον μαθη-

τές παροικιακών σχολείων, οι οποίοι γεννήθηκαν

στην Αγγλία και μεγάλωσαν σ’ αυτή τη χώρα πολι-

τογραφημένοι Άγγλοι, που η καρδιά τους εκείνο

το βράδυ κτυπούσε ελληνικά…

Ήταν μια όμορφη, αξέχαστη βραδιά. Αθλητο-

πρεπέστατο περιβάλλον, χωρίς το παραμικρό

επεισόδιο ή τη συνηθισμένη σε γήπεδα λογομαχία.

Μια αληθινή γιορτή του ποδοσφαίρου, που στο

τέλος πρόσφερε γλυκιά γεύση στους Έλληνες οπα-

δούς.

Η Ομογένεια στο Wembley 
για την «επίσημη αγαπημένη»

Ανάμεσα στους οπαδούς της ελληνικής ομάδας και ένας Άγγλος φιλέλληνας, ο Chris Fairbairn (δεξιά στη φωτό), 

διευθυντής του αγγλικού σχολείου The Totteridge Academy. Στη φωτογραφία μαζί με τον υποδιευθυντή του ίδιου 

σχολείου Θανάση (Θάνο) Γιδαρόπουλο. Ο Chris, χωρίς να «απαρνείται» την αγγλική ομάδα, χειροκρότησε την ελληνική

νίκη, φορώντας μάλιστα και τη φανέλα της ελληνικής ομάδας.



Οι ηγέτες της Γαλλίας, της Ελλάδας, της Ιταλίας,

της Ισπανίας, της Κροατίας, της Κύπρου, της

Μάλτας, της Σλοβενίας, καθώς και ο Υπουργός Εξω-

τερικών της Πορτογαλίας, συναντήθηκαν το Σάβ-

βατο 11 Οκτωβρίου 2024 στην Πάφο, για την 11η

Σύνοδο Κορυφής των χωρών του Νότου της ΕΕ (MED

9), που διοργάνωσε η Κυπριακή Δημοκρατία. Ξεχωρ-

ιστή ήταν επίσης η παρουσία της προέδρου της Ευρ-

ωπαϊκής Επιτροπής Ούρσουλα Φον Ντερ Λάϊεν.

Προσκεκλημένος στην σύνοδο ήταν ο Βασιλιάς της

Ιορδανίας Αμπντάλλα.

Η σύνοδος έλαβε χώραν στο πολυτελέστατο και

εντυπωσιακό Minthis (παρά το χωριό Τσάδα), ένα

καταπράσινο και μαγευτικό τοπίο με γήπεδο γκολφ,

ξενοδοχεία, εστιατόρια, εκθεσιακούς χώρους και πολυ-

τελείς κατοικίες, ιδιοκτησίας Ηλία Ηλιάδη.

Μιλώντας στην κοινή συνέντευξη Τύπου, ο Πρόε-

δρος της Κυπριακής Δημοκρατίας κ. Νίκος Χριστο-

δουλίδης ανέφερε, μεταξύ άλλων, ότι η διατύπωση

της Διακήρυξης «αντανακλά τη θέση της διεθνούς

κοινότητας για την ανάγκη επανένωσης της Κυπρια-

κής Δημοκρατίας, μέσω μιας συνολικής επίλυσης του

Κυπριακού, στη βάση του συγκεκριμένου πλαισίου,

αλλά και των αρχών και αξιών της Ευρωπαϊκής Ένω-

σης (ΕΕ)». Επίσης, χαιρέτισε την παρουσία στις εργασίες

της Συνόδου του Βασιλιά Abdullah της Ιορδανίας, η

χώρα του οποίου, όπως είπε, υπήρξε «πυλώνας σταθε-

ρότητας και ασφάλειας στην περιοχή και παίζει σημαν-

τικό ρόλο στις εξελίξεις στις προσπάθειες για ειρή-

νευση».

Ο κ. Χριστοδουλίδης σημείωσε: «Καθοριστικής

σημασίας είναι η άμεση κατάπαυση του πυρός τόσο

στη Γάζα όσο και στον Λίβανο, η απελευθέρωση όλων

των ομήρων και η παροχή απρόσκοπτης ανθρωπιστι-

κής βοήθειας. Θεωρούμε επίσης επιτακτική την ανάγ-

κη όπως διασφαλιστεί η κυριαρχία τόσο του Ισραήλ

όσο και του Λιβάνου, και είμαστε έτοιμοι να στηρίξο-

υμε τόσο την Παλαιστινιακή Αρχή όσο και τον Λίβα-

νο, σε επίπεδο θεσμών και λαού».

Μιλώντας μέσω διερμηνέα, ο Πρόεδρος της Γαλ-

λίας κ. Emmanuel Macron εξέφρασε την ευρωπαϊκή

αλληλεγγύη προς την Κύπρο και τον λαό της για την

κατάσταση, η οποία επικρατεί τα τελευταία 50 χρό-

νια, τονίζοντας ότι αυτό είναι ξεκάθαρη παραβίαση

του διεθνούς δικαίου και αφορά όλους τους Ευρω-

παίους.

Ακολούθως, τόνισε τη σημασία των θεμάτων που

προαναφέρθηκαν, όπως η ευρωπαϊκή ανταγωνι-

στικότητα και η μετανάστευση και οι επιπτώσεις που

έχει στην Ευρώπη, σημειώνοντας ότι υπήρξε σύγκλι-

ση απόψεων για πολλά από αυτά τα θέματα.

Σχολιάζοντας την κατάσταση στη Μέση Ανατολή,

ο Πρόεδρος Macron κάλεσε για κατάπαυση του πυρός

στη Γάζα και τον Λίβανο και απελευθέρωση των ομή-

ρων. Πρόσθεσε ότι πρέπει να σταματήσει η εξαγωγή

όπλων στις ζώνες πολέμου, ως ένας μοχλός πίεσης,

για να τελειώσει ο πόλεμος, τονίζοντας ότι η διπλω-

ματία είναι ο μόνος τρόπος, για να επιτευχθεί ειρήνη.

«Δεν πρόκειται επ' ουδενί για μια έκκληση αφοπλι-

σμού του Ισραήλ απέναντι στις απειλές, εναντίον αυτής

της χώρας και των κατοίκων της, αλλά για μια έκκληση

να σταματήσει οποιαδήποτε περαιτέρω αποσταθερ-

οποίηση σε αυτό το μέρος του κόσμου», σημείωσε ο

Γάλλος Πρόεδρος.

Η Πρωθυπουργός της Ιταλίας κα Georgia Meloni,

μιλώντας μέσω διερμηνέα, ανέφερε, μεταξύ άλλων,

ότι κατά τη Σύνοδο συζητήθηκε η ανταγωνιστικότητα

της Ευρωπαϊκής Ένωσης, την οποία περιέγραψε ως

«ζωτικής σημασίας» για το μέλλον της Ευρώπης. 

Πρέπει να γίνουμε πιο αυτόνομοι, είπε, και να επι-

κεντρωθούμε σε τομείς, όπως η τεχνολογία, η άμυνα,

η γεωργία. Πρόσθεσε ότι γνωρίζουμε ποιοι είναι στόχοι,

το μόνο που χρειάζεται είναι ο τρόπος επίτευξής τους.

Επίσης, η κα Meloni ανέφερε ότι οι ηγέτες συζήτη-

σαν για τις μεταναστευτικές ροές, τονίζοντας ότι η

προσέγγιση των MED9 και της Ιταλίας στο θέμα λει-

τουργεί. «Πρέπει να είμαστε συγκεκριμένοι, πρέπει

να καταπολεμήσουμε την παράνομη μετανάστευση.

Πρέπει να συνεχίσουμε», υπογράμμισε. Επιπρόσθε-

τα, ανέφερε ότι η Ιταλία έχει στενή συνεργασία με την

Αλβανία όσο αφορά την πάταξη των διακινητών.

Στη συνέχεια, ο Πρωθυπουργός της Ελλάδας κ. Κυ-

ριάκος Μητσοτάκης εξέφρασε τη χαρά του για τη

συμμετοχή του Βασιλιά της Ιορδανίας στη Σύνοδο,

σημειώνοντας ότι η Ιορδανία χρήζει περισσότερης

ευρωπαϊκής στήριξης ως μια χώρα παράγων σταθε-

ρότητας στην ευρύτερη περιοχή της Μέσης Ανατο-

λής. Και πρόσθεσε: «Να επαναλάβω και εγώ τη μεγάλη

σημασία που αποδίδουμε όλοι μας στη σύναψη μιας

συμφωνίας στρατηγικής συνεργασίας μεταξύ της Ευ-

ρωπαϊκής Ένωσης και της Ιορδανίας».

«Ως προς τις τελευταίες εξελίξεις στη Μέση Ανα-

τολή, είναι θλιβερό, ενδεχομένως τραγικό, το γεγονός

ότι βρισκόμαστε εδώ, στην Κύπρο, το κράτος μέλος

της Ευρωπαϊκής Ένωσης που βρίσκεται πιο κοντά στην

κρίση, η οποία δυστυχώς κλιμακώνεται στη Μέση Ανα-

τολή, με μια κλιμάκωση, η οποία αυτή τη στιγμή

δυστυχώς δοκιμάζει και τον λαό του Λιβάνου», ανέφε-

ρε ο κ. Μητσοτάκης. Και πρόσθεσε: «Συζητήσαμε και

αρκετά αναλυτικά ζητήματα, τα οποία έχουν να κάνουν

με την ευρωπαϊκή ανταγωνιστικότητα, αλλά και ζητή-

ματα, τα οποία έχουν να κάνουν με τη μετανάστευ-

ση, και αναγνωρίσαμε επίσης το γεγονός ότι όλες οι

χώρες της Μεσογείου βρίσκονται δυστυχώς στην πρώτη

γραμμή της κλιματικής κρίσης. Κατά συνέπεια, ο συντο-

νισμός μας για την αντιμετώπιση αυτών των φαινο-

μένων είναι ακόμη πιο επιβεβλημένος.

Είχαμε, τέλος, την ευκαιρία να κάνουμε και μια

ευρύτερη επισκόπηση των περιφερειακών εξελίξεων,

και θέλω να εκφράσω και εγώ με τη σειρά μου την

ικανοποίησή μου, αγαπητέ Νίκο, διότι το ζήτημα του

Κυπριακού, πενήντα χρόνια μετά την εισβολή και

κατοχή παραπάνω του ενός τρίτου της Κύπρου από

τις τουρκικές δυνάμεις, βρήκε τη θέση του στη Δια-

κήρυξή μας. Να καλωσορίσω και εγώ με τη σειρά μου

την άτυπη [συνάντηση] υπό τον Γενικό Γραμματέα του

Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών και να εκφράσω την

προσδοκία μου ότι αυτή η συνάντηση θα φέρει την

επανέναρξη των διαπραγματεύσεων με στόχο μια

λύση βασισμένη στα ψηφίσματα του Συμβουλίου 

Ασφαλείας, στο Διεθνές Δίκαιο, στο ευρωπαϊκό κεκ-

τημένο.

Γνωρίζεις καλά, αγαπητέ μου Νίκο, ότι η Ελλάδα θα

είναι πάντα αρωγός στις προσπάθειές σου. Επιτέ-

λους, πενήντα χρόνια μετά την τουρκική εισβολή, να

μπορέσουμε να πετύχουμε αυτήν την τόσο πολυπόθητη

λύση. Να σε ευχαριστήσω λοιπόν και πάλι, αγαπητέ

μου Νίκο, για τη φιλοξενία και για την πολύ ουσια-

στική συζήτηση, την οποία είχαμε, και να επαναλάβω

την πίστη μου ότι αυτό το σχήμα των μεσογειακών

κρατών έχει πολλά ακόμα να δώσει, ειδικά τώρα που

αποκτήσαμε και Επίτροπο από την Κροατία, που θα

ασχολείται αποκλειστικά με τα ζητήματα της Μεσο-

γείου».

Ο Πρωθυπουργός της Ισπανίας κ. Pedro Sánchez,

μιλώντας μέσω διερμηνέα, καταδίκασε την επίθεση

του Ισραήλ στους κυανόκρανους της UNIFIL στον Νότιο

Λίβανο: «Αυτό δεν είναι αποδεκτό. Απαιτούμε να τερ-

ματιστεί κάθε βία», υπογράμμισε.

Σημείωσε ότι μέχρι σήμερα υπάρχουν πάνω από

40.000 θύματα άμαχοι στη Γάζα και στον Λίβανο, πολ-

λοί από αυτούς γυναίκες και παιδιά. Παράλληλα, ζήτ-

ησε κατάπαυση του πυρός και να τερματιστεί αυτός

ο κύκλος βίας.

«Αν μας έμαθε κάτι η ιστορία, είναι ότι δεν μπο-

ρεί να υπάρξει δίκαιη και βιώσιμη ειρήνη στον κόσμο

υπό την απειλή όπλου», επεσήμανε. Αυτός είναι ο

ρόλος της Ευρώπης, να μεσολαβήσει διπλωματικά,

πρόσθεσε. Υπέδειξε δε ότι υπάρχουν διαφορετικές

προσεγγίσεις σε επίπεδο ηγετών για το θέμα, και κάλε-

σε το επικείμενο Ευρωπαϊκό Συμβούλιο να απαιτή-

σει ξεκάθαρα κατάπαυση του πυρός στη Γάζα και στον

Λίβανο, τερματισμό όλων των εχθροπραξιών στη Δυτι-

κή Όχθη και απελευθέρωση των ομήρων από τους

τρομοκράτες της Χαμάς.

«Θέλουμε να μπορούμε να στείλουμε ανθρωπι-

στική βοήθεια στη Γάζα και τον Λίβανο», πρόσθεσε,

και κάλεσε την Ευρώπη να αναστείλει την αποστολή

όπλων στο Ισραήλ.

Μίλησαν επίσης, και οι ηγέτες των άλλων χωρών

που έλαβαν μέρος στη σύνοδο καθώς και η πρόεδρ-

ος της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. Ο Πρωθυπουργός της

Κροατίας κ. Andrej Plenković ο Μαλτέζος Πρωθυπο-

υργός κ. Robert Abela, ο πρωθυπουργός της Σλοβενίας

κ. Robert Golob και ο υπουργός Εξωτερικών της Πορ-

τογαλίας, κ. Paulo Rangel. 
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Επιτυχής η σύνοδος 
της MED9 στην Πάφο

Eπικαιρότητα

ΜΑΚΡΟΝ: «ΤΟ ΚΥΠΡΙΑΚΟ ΑΦΟΡΑ ΟΛΟΥΣ ΤΟΥΣ ΕΥΡΩΠΑΙΟΥΣ»



Ητουρκική πλευρά προεξοφλεί «κρίση»

πριν καν πραγματοποιηθεί η αναμενό-

μενη συνάντηση των υπουργών Εξωτερικών,

Γιώργου Γεραπετρίτη και Χακάν Φιντάν, στις

8 Νοεμβρίου στην Αθήνα. Οι αναφορές για

τα «12 μίλια» επανέρχονται με ένταση στον

τουρκικό τύπο, μετά τις δηλώσεις Ελλήνων

αξιωματούχων σε ελληνικά ΜΜΕ ότι «η Ελλά-

δα δεν μπορεί να περιοριστεί στα 6 μίλια

στο Αιγαίο».

Αμέσως μετά την ανακοίνωση της ημερ-

ομηνίας της συνάντησης των υπουργών Εξω-

τερικών Ελλάδας και Τουρκίας, ο τουρκικός

τύπος εκφράζει έντονη δυσαρέσκεια για τη

συνεχιζόμενη συζήτηση στην Αθήνα για επέκ-

ταση των χωρικών υδάτων, ενόψει και του

σχεδίου θαλάσσιων πάρκων στο Αιγαίο.

Τα “12 μίλια”

«Παρά τη διαδικασία εξομάλυνσης των

σχέσεων μεταξύ Τουρκίας και Ελλάδας, η

Αθήνα επαναφέρει το ζήτημα της επέκτασης

των χωρικών υδάτων στα 12 μίλια», σύμφω-

να με τον τουρκικό Tύπο κι αυτή η κίνηση

«ενδέχεται να τινάξει στον αέρα τις προσπά-

θειες για διπλωματική σύγκλιση».

Οι ελληνικές δηλώσεις, που απορρίπτουν

την οποιαδήποτε συζήτηση για παραμονή

στα 6 μίλια ή την αποστρατιωτικοποίηση

των νησιών, εκλαμβάνονται ως αδιάλλακ-

τη στάση από την Άγκυρα, δημιουργώντας

μια εικόνα επικείμενης κρίσης.

Τα τουρκικά ΜΜΕ, όπως η εφημερίδα

«Σοζτζού» και το κανάλι «TGRT», προβάλ-

λουν τις δηλώσεις Ελλήνων αξιωματούχων

ως απόδειξη ότι η Ελλάδα δεν προτίθεται να

συμβιβαστεί, καθιστώντας την όποια προ-

σπάθεια διαλόγου σχεδόν αδύνατη. 

Τα θαλάσσια πάρκα

«Στην Αθήνα εγείρονται φωνές σχετικά με

το σχέδιο του θαλάσσιου πάρκου, το οποίο

θα μπορούσε να εμποδίσει τη διαδικασία εξο-

μάλυνσης μεταξύ Τουρκίας και Ελλάδας»,

αναφέρει χαρακτηριστικά το TGRT.

«Παρά τις συνομιλίες με στόχο την επίλυση

των σημείων κρίσης στις σχέσεις, η πρόσφ-

ατη ανακοίνωση της Αθήνας ότι σχεδιάζει τη

δημιουργία θαλάσσιων πάρκων στο Ιόνιο και

το Αιγαίο πέταξε σκιά στο ανοιξιάτικο κλίμα

στις σχέσεις Άγκυρας-Αθήνας», υποστηρίζει

αντίστοιχα η Σοζτζού, με τα θαλάσσια πάρκα

να προκαλούν νευρικότητα και να αποτελούν

τον νέο «πυροκροτητή» της έντασης στις

ελληνο-τουρκικές σχέσεις, σύμφωνα με την

Τουρκία.

«Απολύτως αδύνατο 

να περιοριστούν οι διαφορές

στο Αιγαίο σε ένα μόνο θέμα»

Επίσης, μήνυμα μέσω της Hurriyet φέρε-

ται να στέλνει η Τουρκία μετά τις δηλώσεις

Γεραπετρίτη ότι υπάρχει μόνο μία διαφορά

και εάν επιχειρηθεί να εγερθεί και άλλο ζήτ-

ημα τότε δεν θα υπάρξει συνέχεια.

Κατόπιν αυτών των δηλώσεων το υπουρ-

γείο Εξωτερικών της Άγκυρας επέλεξε να διαρ-

ρεύσει την απάντηση στην γνωστή τουρκική

εφημερίδα. 

Σε άρθρο με τίτλο «οι κόκκινες γραμμές

της Άγκυρας μένουν αμετάβλητες. Το παρ-

ασκήνιο των πρόσφατων εξελίξεων στις

ελληνοτουρκικές σχέσεις», αφού γίνεται ανα-

φορά στις δηλώσεις Γεραπετρίτη αλλά και

στην αναμενόμενη εντος Νοεμβρίου επίσκεψη

του Χακάν Φιντάν στην Αθήνα, προβάλλον-

ται δηλώσεις τουρκικών «ανώτερων διπλω-

ματικών πηγών».

Σύμφωνα με αυτές, η Τουρκία επιμένει

απολύτως στη συζητηση υπό μορφή πακέ-

του ολων των διεκδικήσεών της, ακόμη και

των «γκρίζων ζωνών», μαζί με το θεμα της

οριοθέτησης, επιμένει, επίσης, στην άρση

των επιφυλάξεων που έχει θέσει η Ελλάδα

στο Διεθνές Δικαστήριο της Χάγης για θεμα-

τα Ασφάλειας και κυριαρχίας.

«…Είναι απολύτως αδύνατο να περιορι-

στούν οι διαφορές στο Αιγαίο σε ένα μόνο

θέμα. Η συντριπτική πλειονότητα των θαλάσ-

σιων και εναέριων ζητημάτων είναι νομικά

αλληλένδετα. Αποτελεί νομική επιταγή τα

ζητήματα αυτά να αντιμετωπιστούν από κοι-

νού. Στόχος της Άγκυρας είναι να μην αφή-

σει άλυτα ζητήματα που θα μπορούσαν να

δημιουργήσουν ένταση και κρίση … και επιθυ-

μεί μια μόνιμη, συνολική και δίκαιη λύση

σύμφωνα με το διεθνές δίκαιο σε διαφορές

όπως από τα χωρικά ύδατα και τον εναέριο

χώρο ως τους γεωγραφικούς σχηματισμούς

ασαφούς ιδιοκτησίας, τον εξοπλισμό νησιών

με μη στρατιωτικό καθεστώς και την διαχείρι-

ση του FIR».

Ανταλλάγματα για 

τη Σχολή της Χάλκης

Σε ό,τι αφορά την επαναλειτουργία της

Θεολογικής Σχολής της Χάλκης οι «ανώτερ-

ες τουρκικές διπλωματικές πηγές» θέτουν

ευθέως θέμα ανταλλαγμάτων στη Θράκη,

τονίζοντας ότι δεν μπορεί η Ελλάδα να ανα-

φέρεται στην Χάλκη και να αρνείται την «τουρ-

κική εθνικη ταυτότητα της μειονότητας, να

μην αναγνωρίζει τους εκλεγμένους μουφ-

τήδες της, να περιορίζει de facto τις εκπαι-

δευτικές της δυνατότητες, να καθιστά κενά

περιεχομένου τα μειονοτικά ιδρύματα, και

να εκφοβίζει ετσι την “τουρκική μειονότ-

ητα”».

Η «Hurriyet», μάλιστα, επικαλούμενη τις

«ανώτερες διπλωματικές πηγές» τονίζει ότι

σύμφωνα με αυτές η «Ελλάδα θα πρέπει

επίσης να επανεξετάσει την προσέγγισή της

προς τους “ομογενείς” (Τούρκους) που δεν

εμπίπτουν στη Συνθήκη της Λωζάνης καθώς

όσοι ζουν στη Θεσσαλονίκη, τη Ρόδο και την

Κω δεν εμπίπτουν στο μειονοτικό πλαίσιο

που ορίζεται στη Συνθήκη της Λωζάνης και

το αίτημα της Άγκυρας είναι το ελληνικό κρά-

τος να λάβει μέτρα και έναντι αυτών με βάση

τις οικουμενικές αξίες και σύμφωνα με τα

ανθρώπινα και μειονοτικά δικαιώματα».

Γ. Γεραπετρίτης: «Δεν

συζητούμε τίποτε άλλο»

Ο Υπουργός Εξωτερικών, Γιώργος Γεραπε-

τρίτης επανέλαβε για πολλοστή φορά τη θέση

του πως, εάν δεν υπάρξει λύση στο θέμα της

οριοθέτησης θαλασσίων ζωνών με την

Τουρκία, η ηρεμία θα είναι πάντα προσωρ-

ινή.

Σε κάθε περίπτωση ο κ. Γεραπετρίτης φαίνε-

ται ότι έχει κατεβάσει τις προσδοκίες όσον

αφορά τη συνάντηση του με τον Χακάν Φιν-

τάν.

Όπως είχε δηλώσει, η εντολή που έχουν οι

δύο ΥΠΕΞ είναι να διερευνήσουν εάν είναι

δυνατόν να θέσουμε ένα κοινό πλαίσιο, στο

οποίο θα στηριχτεί η συζήτηση για οριοθέτ-

ηση της ΑΟΖ και της υφαλοκρηπίδας, που θα

στηρίζεται στο διεθνές δίκαιο. Εάν υπάρξει

συμφωνία σε αυτά «τότε και μόνο τότε θα

πάμε στους ηγέτες να λάβουμε εντολή να

προχωρήσουμε και επί των χαρτών. Αν δεν

έχουμε κοινή κατανόηση, δεν μπορούμε να

προχωρήσουμε».

Είχε ξεκαθαρίσει πάντως ότι ακόμα δεν

είμαστε κοντά στην έναρξη διαλόγου για τα

δύσκολα προσθέτοντας ότι έναρξη διαλόγου

δεν προβλέπεται να ξεκινήσει αυτός ο διά-

λογος και ότι «είμαστε σε εντελώς προκα-

ταρκτικό στάδιο».

ΣΥΝΑΝΤΗΣΗ ΤΩΝ ΥΠΕΞ ΕΛΛΑΔΑΣ ΤΟΥΡΚΙΑΣ ΣΤΗΝ ΑΘΗΝΑ ΣΤΙΣ 8 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ

Κρίση πριν από τη συνάντηση 
δημιουργεί η Άγκυρα

“Σαν βγεις στον πηγαιμό για την Ιθάκη,

να εύχεσαι να’ναι μακρύς ο δρόμος”
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ΦΩΤΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗ

Η Τουρκία επιμένει στην πάγια θέση της

Μάλλον έχει παρεξηγήσει ορισμένα πράγματα ο υπουργός Εξωτε-

ρικών Γιώργος Γεραπετρίτης. Στις απανωτές συνεντεύξεις που έδωσε

μετά τη Νέα Υόρκη, παρουσίασε το δικό του οδικό χάρτη για την ένα-

ρξη των διαπραγματεύσεων για την υφαλοκρηπίδα. Βέβαια, μόνο η

ελληνική πλευρά ομιλεί για μία διαφορά, καθώς η πάγια θέση της άλλης

πλευράς είναι η αντιμετώπιση «όλων των προβλημάτων υπό μορφή

πακέτου», και ενώ δεν έχει υπάρξει ουδεμία αλλαγή στάσης από την

Τουρκία στο casus belli, στις «γκρίζες ζώνες», στην αποστρατιωτικο-

ποίηση των νησιών κ.ά. Ο Έλληνας υπουργός θεωρεί ότι η συγκυρία

είναι ιδανική. Και το αποδίδει αυτό στο «μεγάλο διεθνές κύρος της

Ελλάδας και στο διπλωματικό κεφάλαιό της», διαπιστώνοντας μάλι-

στα ο ίδιος ότι η Ελλάδα συνομιλεί «από θέση ισχύος». Πραγματικά,

θέλουμε να ελπίζουμε ότι αυτά τα λέει απλώς για να καθησυχάσει την

κοινή γνώμη και για να έχει κάτι να πει, προκειμένου να δικαιολογή-

σει την έναρξη αυτού του παράξενου διαλόγου, καθώς θα διεξαχθεί

μεταξύ του ιδίου και του Χακάν Φιντάν. Διότι αν πιστεύει πράγματι ότι

διαπραγματεύεται με την Τουρκία από θέση ισχύος, αυτό δεν θα οδηγή-

σει σε καλά αποτελέσματα. 

Ο υπουργός Εξωτερικών δήλωνε ακόμη ότι δεν πρόκειται να συναι-

νέσουμε στο να τεθούν θέματα κυριαρχίας στον διάλογο αυτό, ούτε

στην κρίση κάποιου διεθνούς δικαστηρίου, και σε αυτά συμπεριέλα-

βε και τα θέματα άμυνας των νησιών και την κατάσταση Ελλήνων

πολιτών (μουσουλμάνων στη Θράκη). Και πρόσθεσε μάλιστα ότι αν

συνέβαινε αυτό θα ήταν λόγος για να σταματήσει η συζήτηση. Επειδή

δυσκολευόμαστε να πιστέψουμε ότι η Τουρκία είναι έτοιμη να υποχωρή-

σει από τις πάγιες θέσεις της, φοβισμένη από το «διπλωματικό κεφά-

λαιο της Ελλάδας», επισημαίνουμε μόνο ότι δύσκολα θα γνωρίζει η

ελληνική κοινή γνώμη και οι πολιτικές δυνάμεις τι θέματα θέτει η

Τουρκία, καθώς οι συνομιλίες θα διεξάγονται μεταξύ δύο προσώπων.

Και η μεγάλη παγίδα είναι ότι, προκειμένου να μην καταρρεύσουν οι

συνομιλίες, οι τουρκικές διεκδικήσεις θα συνεχίζονται και, έστω και σε

άτυπο επίπεδο, θα εμπεδώνονται και μέσω του πολιτικού διαλόγου

των δύο πλευρών. 

Να μη διαστρεβλώνουμε την πραγματικότητα

Πριν πανηγυρίσουν κάποιοι στην Αθήνα για την «επανέναρξη των

συνομιλιών για το Κυπριακό», μήπως θα έπρεπε να μιλήσει πρώτα με

τη Λευκωσία και να διαβάσει τις ανακοινώσεις του ΟΗΕ και τις δηλώσεις

του κατοχικού ηγέτη Ερσίν Τατάρ; Διότι από πουθενά δεν προκύπτει η

επανέναρξη του διαλόγου. Η τουρκική πλευρά επιμένει στη θέση ότι

είναι εκτός συζήτησης η ομοσπονδία και πρέπει να γίνει αποδεκτή η

λύση δύο κρατών, η Λευκωσία επιμένει, φυσικά, σε λύση βάσει των

αποφάσεων του Συμβουλίου Ασφαλείας του ΟΗΕ και δηλώνει ότι το

δείπνο της 15ης Οκτωβρίου στη Νέα Υόρκη (Γκουτιέρες-Χριστοδου-

λίδη-Τατάρ) είναι άτυπο και ότι από την έκβασή του θα κριθεί το αν θα

υπάρξει επανέναρξη των συνομιλιών και ο κ. Γκουτιέρες παίζει παιχνίδι

στο παρασκήνιο, ώστε να εγκλωβιστεί η Λευκωσία και η Αθήνα σε μια

πενταμερή, όπου στο τραπέζι θα είναι και «άλλες ιδέες» εκτυός της

ομοσπονδίας… Είπαμε να εξωραΐζουμε την κατάσταση, αλλά όχι να

διαστρεβλώνουμε και την πραγματικότητα…

Διαφορετικές φωνές για τα ελληνοτουρκικά

Υπάρχει, πράγματι, κινητικότητα στα Ελληνοτουρκικά; Μπορεί στο

ορατό μέλλον να ανοίξει ο δρόμος για προσφυγή στη Χάγη; Η απάν-

τηση εξαρτάται από το πρόσωπο στο οποίο θα απευθυνθεί η ερώτηση.

Αν, για παράδειγμα, έχει κανείς τη δυνατότητα να μιλήσει με τον υπο-

υργό Εξωτερικών Γιώργο Γεραπετρίτη, πιθανότατα θα σηκωθεί από το

τραπέζι με την αίσθηση ότι πλησιάζουμε και ότι μετά τη συνάντησή

του, τον Νοέμβριο, με τον Τούρκο ομόλογό του, θα προετοιμαστεί το

έδαφος για ραγδαίες εξελίξεις στις αρχές του 2025, όταν θα μεταβεί

στην Άγκυρα ο Κυριάκος Μητσοτάκης για το Ανώτατο Συμβούλιο Στρα-

τηγικής Συνεργασίας. Αν, από την άλλη, συζητήσει κανείς με τον υπουρ-

γό Άμυνας Νίκο Δένδια, μάλλον θα φύγει με την εντύπωση ότι μας

χωρίζει χάος με την Τουρκία, λόγω των μονομερών διεκδικήσεών της

και ότι αποκλείεται να βρούμε κοινό τόπο για συνυποσχετικά. Ίσως η

συζήτηση του… μεσαίου χώρου θα γινόταν με την υφυπουργό Εξωτε-

ρικών Αλεξάνδρα Παπαδοπούλου, η οποία, σύμφωνα με συνομιλητές

της, δεν είναι αρνητική όπως ο Δένδιας, αλλά ούτε και συγκρατημένα

αισιόδοξη, όσο ο Γεραπετρίτης. Είναι, πάντως, ένα προβληματάκι ότι

ακούγονται διαφορετικές φωνές για τα Ελληνοτουρκικά. 

Μίνι ΔΕΘ

Διήμερη θα είναι η παρουσία του Κυριάκου Μητσοτάκη στη Θεσ-

σαλονίκη, με αφορμή την κορυφαία για την πόλη περίσταση των

εγκαινίων του Μετρό. Ως εκ τούτου, το σκηνικό θα θυμίζει μια… εμβό-

λιμη ΔΕΘ, με βαρύνουσας σημασίας τοποθέτηση του Έλληνα πρωθυ-

πουργού, πιθανόν συνεντεύξεις και επαφές με παντός είδους παρά-

γοντες και με το… μισό Υπουργό Συμβούλιο να ανεβαίνει στη συμπρ-

ωτεύουσα. Μένει να φανεί αν θα… ενδώσει στον πειρασμό και θα

ακούσει και λίγο… Ρέμο, μιας και ο δημοφιλής τραγουδιστής ακούγε-

ται πως θα «ντύσει» καλλιτεχνικά το γεγονός. 

Φ. Χαρ.

Σ Χ Ο Λ Ι ΑΣ Χ Ο Λ Ι Α

από το PROTHEMA.GR



ΣΤΟ ΕΥΡΩΠΑΪΚΟ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟ 

Ποια στάση θα κρατήσει 
η Ελλάδα 

στο Μεταναστευτικό 
Του Ανταποκριτή μας 
ΦΩΤΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗ

Η ώρα να έρθει ξανά προ των ευθυνών της για το Μετα-
ναστευτικό – Προσφυγικό η Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλά και
ξεχωριστά η Γερμανία, με την ξαφνική αλλαγή πολιτικής της,
έφτασε. Η ανησυχία στην Ευρώπη είναι πραγματική, λόγω
της κλιμάκωσης της έντασης και των εχθροπραξιών στη Μέση
Ανατολή, αλλά και πολιτική, λόγω της ανόδου της Ακροδε-
ξιάς στις τελευταίες εκλογικές αναμετρήσεις σε Γερμανία και
Αυστρία, ενώ ακολουθούν εθνικές κάλπες το 2025 σε αρκε-
τές χώρες, με το Μεταναστευτικό να είναι αντικείμενο πολι-
τικής αντιπαράθεσης.

Το κλίμα στις Βρυξέλλες είναι ιδιαίτερα βαρύ, καθώς η
Ολλανδία αρχικά και η Ουγγαρία στη συνέχεια, ζήτησαν να
εξαιρεθούν από τους κανόνες της Ευρωπαϊκής Ένωσης περί
ασύλου και μετανάστευσης. 

Ο Κυριάκος Μητσοτάκης μετέβη κατ’ αρχάς στις Βρυξέλ-
λες, στις 16/10 για να συμμετάσχει στην πρώτη στην ιστορία
Σύνοδο Κορυφής Ευρωπαϊκής Ένωσης – Συμβουλίου Συνερ-
γασίας του Περσικού Κόλπου (Μπαχρέιν, Κουβέιτ, Ομάν,
Κατάρ, Σαουδική Αραβία, Ηνωμένα Αραβικά Εμιράτα). 

Στη συνέχεια, σήμερα και αύριο (16-17/10) θα παραμείνει
στην βελγική πρωτεύουσα για τη συνεδρίαση του Ευρωπαϊ-
κού Συμβουλίου, εν μέσω των πολύ κρίσιμων εξελίξεων στην
Ουκρανία και τη Μέση Ανατολή. Ο Έλληνας πρωθυπουργός
προ ημερών επανέλαβε από το Ντουμπρόβνικ, ότι η Αθήνα
θα στηρίξει το Κίεβο στα επόμενα βήματά του και τόνισε ότι
ο πόλεμος στην Ουκρανία αφορά ολόκληρο τον κόσμο. Παράλ-
ληλα, ωστόσο, στην ατζέντα αυτής της Συνόδου Κορυφής,
υπάρχουν δύο θέματα άμεσου ενδιαφέροντος για την Ελλά-
δα: η ανταγωνιστικότητα της Ευρωπαϊκής Ένωσης και ιδίως
το Μεταναστευτικό – Προσφυγικό και η προστασία των εξω-
τερικών συνόρων της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τα οποία στο
νοτιοανατολικό της άκρο είναι αυτά της Ελλάδας και της
Κύπρου.

Η Ελλάδα σέβεται τα συμφωνηθέντα με την Ευρωπαϊκή
Ένωση, αλλά θέλει «μια πολύ ευρωπαϊκή λύση σε ένα πολύ
ευρωπαϊκό πρόβλημα», όπως τόνισε χαρακτηριστικά ο υπο-
υργός Μετανάστευσης και Ασύλου Νίκος Παναγιωτόπουλος,
για το Μεταναστευτικό, προσερχόμενος στο Συμβούλιο Υπο-
υργών Εσωτερικών και Δικαιοσύνης, που διεξήχθη στο Λουξεμ-
βούργο. 

Ο Ν. Παναγιωτόπουλος έδωσε και τον τόνο ουσιαστικά
της στάσης που θα κρατήσει η ελληνική κυβέρνηση στις
Βρυξέλλες σε λίγες μέρες, σε μια «δύσκολη» Σύνοδο Κο-
ρυφής: «Απορροφούμε μεγάλη πίεση από τότε που άρχισαν

να αυξάνονται οι παράτυπες ροές και εξακολουθούμε να το

κάνουμε, οπότε υπάρχει πολλή δουλειά που πρέπει να γίνει,

αλλά πρέπει να γίνει με τρόπο που να αποφασίζουμε συλλο-

γικά και όχι να αποφασίζουμε μόνοι μας. Αν αποφασίσουμε

μόνοι μας, έχουμε πρόβλημα». 
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ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: 

Οικοδόμηση καλών σχέσεων 
με το αμερικανικό Κογκρέσο 

Του Ανταποκριτή μας

ΦΩΤΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗ

Οι αμερικανικές εκλογές, που θα διεξαχθούν

σε λιγότερο από έναν μήνα, θα αναδείξουν

τον νέο πρόεδρο των ΗΠΑ για την τετραετία 2025-

2029. Ωστόσο, ειδικά για την αμυντική και εξω-

τερική πολιτική –και όχι μόνο– βαρύνουσα σημασία

έχει το Κογκρέσο.

Αυτό είναι κάτι που ο Κυριάκος Μητσοτάκης

είχε ανέκαθεν υπόψη του και φρόντισε από το

καλοκαίρι του 2019 και μετά να ρίξει μεγάλο βάρος

στην οικοδόμηση καλών σχέσεων και με τη Γε-

ρουσία και με τη Βουλή των Αντιπροσώπων (που

συναποτελούν το Κογκρέσο), με ανθρώπους-κλει-

διά, τόσο των Δημοκρατικών όσο και των Ρεπου-

μπλικανών.

Επί του παρόντος, οι Δημοκρατικοί διατηρούν

τον έλεγχο της Γερουσίας και οι Ρεπουμπλικανοί

έχουν ανακτήσει τον έλεγχο της Βουλής των Αντι-

προσώπων, με τις επιτροπές Εξωτερικών Υποθέ-

σεων και Άμυνας και των δύο σωμάτων να πρέ-

πει να εγκρίνουν οποιαδήποτε συμφωνία, τωρι-

νή ή μελλοντική, πώλησης στρατιωτικού εξοπλι-

σμού σε ξένη χώρα, άρα και στην Ελλάδα, αλλά

και στην Τουρκία.

Μέσα σε αυτή τη στρατηγική εντάσσονται η

φιλοξενία και το πρωινό εργασίας στην οικία του

Κ. Μητσοτάκη στα Χανιά με ομάδα γερουσιαστών

του Ρεπουμπλικανικού Κόμματος που συμμε-

τέχουν, μεταξύ άλλων, στις επιτροπές κατανομής

πόρων, πληροφοριών και ενέργειας της Γερου-

σίας των Ηνωμένων Πολιτειών, παρουσία και του

υπουργού Εθνικής Άμυνας Νίκου Δένδια και του

πρέσβη των ΗΠΑ στην Αθήνα Τζορτζ Τσούνη. 

Η σύνθεση σε αυτό το κρητικό τραπέζι έχει τη

δική της αξία: 

– Ο Τζέρι Μόραν, γερουσιαστής του Κάνσας

και από τις πλέον σεβαστές φιγούρες στο Ρεπο-

υμπλικανικό Κόμμα, με σημαντική επιρροή στο

εσωτερικό του (εκλέγεται από το 1996, ως βου-

λευτής τότε). 

– Η Σούζαν Κόλινς, γερουσιαστής του Μέιν και

αντιπρόεδρος της Επιτροπής Δαπανών (πιστώσεων)

της Γερουσίας, που είναι η μεγαλύτερη και μία

από τις πιο ισχυρές επιτροπές. 

– Ο Τζον Μπούζμαν, γερουσιαστής του Αρκάν-

σας και αντιπρόεδρος της Επιτροπής Γεωργίας της

Γερουσίας.

– Ο Τζον Κόρνιν, επί δύο δεκαετίες πλέον γερ-

ουσιαστής του Τέξας και επικεφαλής επί σειράν

ετών της ομάδας των Ρεπουμπλικανών στη Γερ-

ουσία – πιθανώς δε και επόμενος ηγέτης (από τον

Ιανουάριο) του κόμματος. 

– Ο Τζον Χόουβεν, γερουσιαστής της Βόρειας

Ντακότα και επί δέκα χρόνια κυβερνήτης της πολι-

τείας.

Η «μεγάλη εικόνα» είναι ότι ο Κυριάκος Μητσο-

τάκης επιδιώκει σταθερά με τους θεσμικούς συνο-

μιλητές του από την άλλη πλευρά του Ατλαντικού

–όπως έπραξε και με τους συγκεκριμένους συνδαι-

τυμόνες– να διεκδικεί την αναγνώριση του ηγετι-

κού ρόλου της Ελλάδας στην ευρύτερη περιοχή

μας ως πυλώνα σταθερότητας, ειρήνης και ασφά-

λειας, καθώς και ενός απαραίτητου και αξιόπι-

στου εταίρου και συμμάχου, που επέδειξε σοβα-

ρότητα, συνέπεια και συμμαχικό πνεύμα στην

αντιμετώπιση όλων των μεγάλων κρίσεων των

τελευταίων ετών.

Ειδικότερα, στα εξοπλιστικά, οι επιδιώξεις της

ελληνικής κυβέρνησης είναι επίσης συγκεκριμέ-

νες και οι πέντε γερουσιαστές των ΗΠΑ φέρεται

να έλαβαν το μήνυμα αυτό. Σε σχέση με την προ-

μήθεια 20 αεροσκαφών F-35 Lightning II, η Επι-

στολή Προσφοράς και Αποδοχής (LOA) εστάλη προ

διμήνου στην Ουάσινγκτον και η διαπραγμάτευ-

ση πλέον αφορά τα οπλικά συστήματα που θα

συνοδεύουν τα αμερικανικά μαχητικά, με την Ελλά-

δα να επιθυμεί εκείνα που θα ενισχύουν στο μέγι-

στο δυνατό το στρατηγικό πλεονέκτημα που απο-

κτά με την προμήθεια μαχητικών πέμπτης γενιάς.

«Πακέτο» με τη συμφωνία αυτή είναι και η παρα-

χώρηση δωρεάν στρατιωτικού υλικού από το αμε-

ρικανικό απόθεμα, που περιλαμβάνει, μεταξύ

άλλων, τέσσερις φρεγάτες LCS, με την Αθήνα ωστό-

σο να ζητάει νεότερα μοντέλα και όχι τις παλαιό-

τερες τέσσερις που περιλαμβάνονταν αρχικά στο

«πακέτο».

Τρίτο σημαντικό θέμα είναι η βούληση της

χώρας, που την έχει εκφράσει αρμοδίως ο N. Δέν-

διας, να μπει η Ελλάδα ως συμπαραγωγός στο

πρόγραμμα των αμερικανικών φρεγατών νέας

γενιάς κλάσης «Constellation».

Πρωτοβουλίες

Πέραν των εξοπλιστικών, ένα θέμα στο οποίο

η Ελλάδα επιζητά τη στήριξη των ΗΠΑ είναι το 

ενεργειακό και συγκεκριμένα η μετατροπή της σε

ενεργειακό κόμβο στην Ανατολική Μεσόγειο και

τη ΝΑ Ευρώπη. 

Στη συζήτηση με τους γερουσιαστές, ο Κυριά-

κος Μητσοτάκης έδωσε ιδιαίτερη έμφαση στις

πρωτοβουλίες που αναλαμβάνει η Ελλάδα και

στον ρόλο της στην ανάπτυξη του κάθετου δια-

δρόμου ενέργειας και στην ενεργειακή ασφάλεια

της Ευρώπης.

Ανάλογη συζήτηση έκανε τρεις ημέρες αργό-

τερα στο υπουργείο Εξωτερικών ο Γιώργος Γερα-

πετρίτης με τον υφυπουργό Εξωτερικών των ΗΠΑ

Τζέφρι Πάιατ, που έχει στην αρμοδιότητά του τα

ενεργειακά.

Οι ΗΠΑ φέρεται να υποστηρίζουν θερμά έργα

και πρωτοβουλίες όπως ο διασυνδετήριος αγωγός

Ελλάδας-Βουλγαρίας, ο υπό κατασκευή διασυν-

δετήριος αγωγός Ελλάδας-Βόρειας Μακεδονίας,

η νέα Μονάδα Επαναεριοποίησης Πλωτής Αποθή-

κευσης στην Αλεξανδρούπολη, αλλά και η ηλε-

κτρική διασύνδεση Ελλάδας-Κύπρου με υποθα-

λάσσιο καλώδιο. 

Η ελληνική κυβέρνηση δίνει ιδιαίτερη έμφαση

επίσης στο καλώδιο από την Αίγυπτο στην Ελλά-

δα και κυρίως στο μεγάλο και φιλόδοξο έργο μετα-

φοράς φυσικού αερίου από την Ελλάδα στη Βου-

λγαρία, τη Ρουμανία, την Ουγγαρία, τη Σλοβακία,

τη Μολδαβία και την Ουκρανία.

Αποκλείστηκε από τις εκλογές στον ΣΥΡΙΖΑ ο Κασσελάκης
Με ευρύτατη πλειοψηφία, η Κεντρική Επιτροπή του ΣΥΡΙΖΑ ψήφισε υπέρ της

πρότασης να αποκλειστεί από τις προεδρικές εκλογές ο Στέφανος Κασσελάκης.

Η απόφαση σημαίνει ότι στην υποβολή των υποψηφιοτήτων που είναι μέχρι

τις 24 Οκτωβρίου δεν θα είναι το όνομα του Στέφανου Κασσελάκη. Το ερώτημα

είναι εάν το Συνέδριο που θα ακολουθήσει στις 7-8 Νοεμβρίου θα μπορεί να

αποφασίσει διαφορετικά και να ανακηρύξει υποψήφιο τον Στέφανο Κασσελάκη,

όπως θεωρεί ο ίδιος και οι υποστηρικτές του. 

Όπως ανακοινώθηκε, οι συμμετέχοντες στην ΚΕ ήταν συνολικά 151.

Η ένταση που επικράτησε στο εσωτερικό της συνεδρίασης μεταφέρθηκε και

εκτός της αίθουσας, ενώ χρειάστηκε ακόμη και η παρέμβαση της αστυνομίας

για να ηρεμήσουν οι θερμόαιμοι.

Η πλειοψηφία δεν έδωσε τον λόγο στη Θεοδώρα Τζάκρη, η οποία είχε αρ-

νηθεί προηγουμένως να διαπιστευθεί και να πάρει το καρτελάκι του μέλους της

Κεντρικής Επιτροπής.

Πηγές του προεδρείου της συνεδρίασης ανέφεραν: «Προσπάθησαν να σπά-

σουν την πλειοψηφία και δεν το κατάφεραν γιατί ο ΣΥΡΙΖΑ είναι εδώ. Διότι και

δεν ξέρουν και δεν έμαθαν τον ΣΥΡΙΖΑ, ούτε έχουν κάποιο ενδιαφέρον για αυτόν.

Μόνο για το σακάκι του Κασσελάκη που θα τον βγάλουν και πρόεδρο. Η Θεοδώρα

Τζάκρη ζήτησε να πάρει τον λόγο χωρίς να έχει εγγραφεί ομιλήτρια και χωρίς να

έχει διαπιστευθεί ως παρούσα διότι είναι στους απόντες που προσπαθούσαν να

μην έχει πλειοψηφία το όργανο». 

Σύμφωνα με πληροφορίες κατά τη διάρκεια της συνεδρίασης η κ. Γεροβασίλη

ανέβηκε στο βήμα και ζήτησε από την κ. Τζάκρη να κατέβει να πάρει το καρτε-

λάκι της και να μιλήσει. Αν το πάρει θα θεωρηθεί παρούσα και θα υπάρξει

μεγαλύτερη πλειοψηφία. 

Όσον αφορά στην πρόταση για διαγραφή του Στέφανου Κασσελάκη από το

κόμμα, δεν τέθηκε σε ψηφοφορία.

Για σημαντική απόφαση που εξασφαλίζει την δημοκρατική λειτουργία και την

επόμενη ημέρα του ΣΥΡΙΖΑ έκανε λόγο ο υποψήφιος για την προεδρία του ΣΥΡΙΖΑ,

Σωκράτης Φάμελλος. Στην δήλωσή του ανέφερε ακόμη ότι «ήταν μία δύσκολη

συνεδρίαση καθώς υπήρξε προσπάθεια να υπονομευθεί η δυνατότητα να συνε-

δριάσει η Κεντρική Επιτροπή. 

Ικανοποιημένος από τις εξελίξεις και την απόφαση για τον αποκλεισμό του

Κασσελάκη από τις εσωκομματικές εκλογές του ΣΥΡΙΖΑ, εμφανίστηκε μετά την

ολοκλήρωση της Κεντρικής Επιτροπής ο Χρήστος Σπίρτζης: 

«Μετά από περιπέτεια 11 μηνών ο ΣΥΡΙΖΑ επαναφέρει συντροφικότητα, πο-

ρεία προς τα εμπρός. Ήρθε η ώρα να κάνουμε ένα βαρύ πολιτικό συνέδριο. Να

πάρουμε πρωτοβουλία για έναν κυβερνητικό πόλο. Η απόφαση έσωσε την αξιο-

πρέπεια του κόμματος», τόνισε ο πρώην υπουργός του ΣΥΡΙΖΑ.
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ΕΚΛΟΓΕΣ ΣΤΟ ΠΑΣΟΚ: Άνετη νίκη
Νίκου Ανδρουλάκη με 60%

Μεγάλος νικητής του του δεύτερου γύρου

των εσωκομματικών εκλογών και εκ

νέου πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ – Κινήματος Αλλα-

γής αναδείχθηκε ο Νίκος Ανδρουλάκης, επι-

κρατώντας επί του Χάρη Δούκα, με τη δια-

φορά να ανέρχεται περί τις 20 ποσοστιαίες

μονάδες.

Συνολικά, στις «πράσινες κάλπες» στο β΄

γύρο ψήφισαν 213.781 εκλογείς έναντι των

303.000+ του πρώτου γύρου (-25%).

Έλαβαν:

ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ ΝΙΚΟΣ 59,9%, 

ΔΟΥΚΑΣ ΧΑΡΗΣ 40,1%

«Ένα νέο ταξίδι ξεκινά σήμερα το βράδυ.

Σηκώνουμε ξανά περήφανα τη σημαία της

δημοκρατικής παράταξης. Θα καταφέρουμε

νέες νίκες. Το ΠΑΣΟΚ είναι εδώ, επέστρεψε

ως δύναμη προόδου και δύναμη αλλαγής»,

ήταν τα λόγια του επανεκλεγέντος προέδρ-

ου έξω από την Χαριλάου Τρικούπη γνωρίζον-

τας την αποθέωση από το συγκεντρωμένο

πλήθος.

Εν μέσω αποθέωσης ο Νίκος Ανδρουλάκης

υποσχέθηκε νέες νίκες με το ΠΑΣΟΚ «ως

δύναμη προόδου και δύναμη αλλαγής».

Ο Χάρης Δούκας τηλεφώνησε στον Νίκο

Ανδρουλάκη, δίνοντάς του συγχαρητήρια. 

«Θα συνεχίσω να αγωνίζομαι για τις αρχές

και τις αξίες μας, της Δημοκρατίας, της Δικαι-

οσύνης, της συμμετοχής, της διαφάνειας, της

λογοδοσίας, με ενότητα, με τη συμμετοχή

όλων για ένα μεγάλο, ανοιχτό, δυνατό ΠΑΣΟΚ

που μπορεί να κυβερνήσει», τα πρώτα του

λόγια μετά το εκλογικό αποτέλεσμα.

Η Άννα Διαμαντοπούλου συνεχάρη τον

Νίκο Ανδρουλάκη και δήλωσε πως «μια νέα

μέρα ξεκινά για το ΠΑΣΟΚ και τη χώρα». Εξέ-

φρασε την πίστη της πως ο πρόεδρος του

κόμματος θα «κάνει όλα αυτά που πρέπει,

ώστε με στρατηγική και σχέδιο το ΠΑΣΟΚ να

γίνει μεγάλο και κυβερνών».

Ο Παύλος Γερουλανος τηλεφώνησε στον

Νίκο Ανδρουλάκη για να τον συγχαρεί προ-

σωπικά και τόνισε λίγο αργότερα πως «ολο-

κληρώθηκε μια υποδειγματική εσωκομματι-

κή διαδικασία από την οποία το ΠΑΣΟΚ βγαίνει

ενισχυμένο, όπως και η ηγεσία του». 

Για το αύριο του Κινήματος έδωσε το σύνθη-

μα: «Ξεκινάμε τον αγώνα για τη νίκη στις επό-

μενες εθνικές εκλογές και το τέλος της κυβέρ-

νησης Μητσοτάκη».

Συγχαρητήρια στον Νίκο Ανδρουλάκη έδωσε

και ο πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτά-

κης με τηλεφώνημα το βράδυ της Κυριακής.

Ο κ. Μητσοτάκης κάλεσε τον εκ νέου πρόε-

δρο του ΠΑΣΟΚ σε συνάντηση. Ελπίζεται ότι

αυτή τη φορά ο κ. Ανδρουλάκης θα ανταπο-

κριθεί.

Συγχαρητήρια έδωσαν τηλεφωνικώς στον

κ. Ανδρουλάκη και ο “έκπτωτος” Στέφανος

Κασσελάκης και ο πρόεδρος της Κοινοβου-

λευτικής Ομάδας του ΣΥΡΙΖΑ, Νίκος Παππάς.

ΚΑΤΩ ΑΠΟ ΤΟΥΣ ΜΙΣΟΥΣ

ΨΗΦΙΣΑΝ ΣΤΟ ΛΟΝΔΙΝΟ

Στο Λονδίνο, ψήφισαν 103 άτομα, από

τους 266 που είχαν ψηφίσει τον α΄ γύρο . Ο

Νίκος Ανδρουλάκης έλαβε 71 ψήφους (46

την περασμένη Κυριακή) και ο Χάρης Δούκας

28 (24 στον α΄γύρο), ενώ άκυρα/λευκά κατα-

μετρήθηκαν 4 ψηφοδέλτια.

ΠΩΣ ΨΗΦΙΣΑΝ ΣΤΟ ΛΟΝΔΙΝΟ

Εγκαίνια του 4ου Olympic Yacht Show
Του ΘΥΜΙΟΥ ΤΣΙΚΝΗ

«H αναβάθμιση και η επέκταση

του δικτύου των τουριστικών λιμέ-

νων, αποτελεί αναπόσπαστο τμήμα

του στρατηγικού μας σχεδιασμού

για το παρόν και το μέλλον του ελληνι-

κού τουρισμού», τόνισε η Υπουργός

Τουρισμού κα Όλγα Κεφαλογιάννη,

κηρύσσοντας τα εγκαίνια του «4ου

Olympic Yacht Show» στην Olympic

Marine, στο Σούνιο.

Αναπτύσσοντας τους στρατηγικούς

στόχους του Υπουργείου για μια

βιώσιμη και ποιοτική τουριστική ανά-

πτυξη, η Όλγα Κεφαλογιάννη αναφ-

έρθηκε στις μεγάλες αναπτυξιακές

δυνατότητες του θαλάσσιου τουρι-

σμού.

«Από το yachting μέχρι την κρο-

υαζιέρα και τις θαλάσσιες δραστηρ-

ιότητες αναψυχής», τόνισε η Υπουργός, «ο θαλάσσιος

τουρισμός απαιτεί συνεκτικό σχεδιασμό, ώστε να ανα-

δειχθούν περαιτέρω η εκτεταμένη ακτογραμμή της χώρας

μας, η νησιωτικότητα, νέοι προορισμοί και νέες ταξιδιω-

τικές εμπειρίες».

Όπως υπογράμμισε η Όλγα Κεφαλογιάννη, με χρημα-

τοδότηση από το Ταμείο Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας,

αναβαθμίζονται υποδομές στους τουριστικούς λιμένες

με στόχο την παροχή υψηλής ποιότητας υπηρεσιών στους

επισκέπτες. Ταυτόχρονα, πρόσθεσε, γίνονται στοχευμέ-

νες παρεμβάσεις για την απλοποίηση του θεσμικού

πλαισίου χωροθέτησης και λειτουρ-γίας τους.

Η Υπουργός Τουρισμού έκανε ειδική αναφορά στο

Παρατηρητήριο για τον Παράκτιο και Θαλάσσιο Τουρι-

σμό στην Ανατολική Μεσόγειο, που συστήθηκε σε συνε-

ργασία με τον Παγκόσμιο Οργανισμό Τουρισμού και η

έναρξη λειτουργίας του οποίου έγινε την περασμένη Δευ-

τέρα με τη συμμετοχή εκπρο-σώπων από χώρες της Μεσο-

γείου.

Το εργαλείο αυτό, επεσήμανε η Όλγα Κεφαλογιάννη,

θα συμβάλει στη μέτρηση και παρακολούθηση της βιώσιμ-

ης ανάπτυξης του παράκτιου και θαλάσσιου τουρισμού

στην περιοχή μας και θα παρέχει σημαντική πληρο-

φόρηση, απαραίτητη για την εκπόνηση μακροπρόθεσμης

στρατηγικής.

Η Υπουργός Τουρισμού αφού ανέφερε ότι η διοργά-

νωση Olympic Yacht Show συμβάλλει δυναμικά στην ανά-

πτυξη του θαλάσσιου τουρισμού, υπογράμμισε: «Θα

ήθελα να τονίσω για ακόμη μία φορά την βούλησή μας

να αναδείξουμε την Ελλάδα ως ηγέτιδα δύναμη στον

θαλάσσιο τουρισμό… Και ασφαλώς μοιραζόμαστε κοι-

νούς στόχους με εσάς, τους επαγγελματίες και επιχειρ-

ηματίες του κλάδου».

Η Μαρινέλλα βγήκε από τη
ΜΕΘ μετά από 21 ημέρες

νοσηλείας
Η πολυαγαπημένη ερμηνεύτρια μεγάλων επιτυχιών βγήκε από

τη Μονάδα Εντατικής Θεραπείας (ΜΕΘ), όπου νοσηλεύονταν από

τις 25 Σεπτεμβρίου, μετά το βαρύ εγκεφαλικό που υπέστη κατά

τη διάρκεια συναυλίας της στο Ωδείο Ηρώδου Αττικού, αφού πήρε

εξιτήριο από τη Μονάδα Εντατικής Θεραπείας και μεταφέρθηκε

σε απλό δωμάτιο. 

Το ιατρικό ανακοινωθέν

Σύμφωνα με ανακοίνωση του νοσοκομείου «Υγεία» το πρωί

της Τετάρτης 16 Οκτωβρίου:

«Η κα Παπαδοπούλου Κυριακή (Μαρινέλλα) μετά από 21 ημέρ-

ες νοσηλείας στην Μονάδα Εντατικής Θεραπείας του Νοσοκο-

μείου ΥΓΕΙΑ λόγω σοβαρού αγγειακού επεισοδίου, μεταφέρεται

σε δωμάτιο νοσηλείας για περαιτέρω νοσηλεία», αναφέρεται στο

ιατρικό ανακοινωθέν που υπογράφουν οι θεράποντες ιατροί Ηλίας
Κ. Πολιτάκης, Ηλίας Ανδριανάκης, Κωνσταντίνος Σπέγγος.

Οι δηλώσεις της Ματίνας Παγώνη

Νωρίτερα, η πρόεδρος της ΕΙΝΑΠ, Ματίνα Παγώνη, μίλησε

στην εκπομπή του Alpha, «Happy Day» μεταφέροντας τις εξελίξεις

για την υγεία της 86χρονης τραγουδίστριας και τα επόμενα στά-

δια, που θα ακολουθηθούν από την ιατρική ομάδα, που την παρ-

ακολουθεί.

«Η Μαρινέλλα θα πάει στο δεύτερο στάδιο βγαίνοντας από την

εντατική και πηγαίνοντας σε απλό δωμάτιο. Πέρασε και περνάει

ένα πολύ δύσκολο επεισόδιο. Η Μαρινέλλα εισέπραξε μεγάλη

αγάπη από τον κόσμο και παράλληλα επειδή είναι πολύ δυνατή,

κατάφερε να πάει στα επόμενα στάδια. Αυτή την στιγμή θα πάει

σε ένα απλό δωμάτιο. Πάλεψε από την πρώτη στιγμή. Τα αιμο-

ρραγικά επεισόδια είναι πολύ δύσκολα. Στη συνέχεια, θα έρθει

το τρίτο στάδιο που είναι το κέντρο αποκατάστασης».

Δραματική η κατάσταση της Καίτης Γκρέυ 

Ως γνωστόν η τραγουδίστρια νοσηλεύεται από το βράδυ της

Τρίτης (8/10) σε κεντρική κλινική της Αθήνας έπειτα από εγκεφα-

λικό που υπέστη. Η κατάστασή της όμως χαρακτηρίζεται ως πολύ

δύσκολη λόγω του προχωρημένου της ηλικίας της (101 ετών).
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Το φετινό Μνημόσυνο των 66 θυμάτων της 
αεροπορικής τραγωδίας 12 Οκτωβρίου 1967

Μνημονεύθηκαν και φέτος στις 10 Οκτωβρίου 2024,

οι 66 ψυχές, των αδικοχαμένων θυμάτων της άναν-

δρης βομβιστικής ενέργειες της 12ης Οκτωβρίου 1967,

όταν κάποιοι γνωστοί/άγνωστοι ανατίναξαν το αερ-

οπλάνο των Βρετανικών Ευρωπαϊκών Αερογραμμών

καθώς εκτελούσε πτήση των Κυπριακών Αερογραμ-

μών CY 284 από Αθήνα προς Λευκωσία, πάνω από το

Καστελόριζο. 

Tο Μνημόσυνο, όπως και τα τελευταία χρόνια, έλαβε

χώρα στο Μνημείο που διευθέτησαν οι Βρετανικές

Αερογραμμές το 2021, στο Garden of Remembrance

at St.George’s Chapel στο Αεροδρόμιο Heathrow του

Λονδίνου όπου τοποθετήθηκε και Αναμνηστική Πλάκα

με όλα τα ονόματα των θυμάτων. (Μια αξιέπαινη πρω-

τοβουλία της Christine Marlborough ) στην οποία απάν-

τησαν έμπρακτα οι Βρετανικές Αερογραμμές) που ζει

στην Αυστραλία, θυγατέρα της Lily Marlborough μίας

εκ των 66 δολοφονηθέντων θυμάτων της πτήσης CY

284).

Το φετινό Μνημόσυνο έγινε δύο μέρες πριν την

μαύρη επέτειο λόγω του Σαββατοκύριακου και το διο-

ργάνωσε ο συγγραφέας/ερευνητής Simon Hepworth.

Στο φετινό Μνημόσυνο παρευρέθηκαν, ο Neil Thomas,

γιός του Senior First Officer Mike Thomas και άλλοι

συγγενείς. 

Το αφιέρωμα 

της βρετανικής METRO

Ακριβώς στις 12 Οκτωβρίου 1967, η βρετανική

εφημερίδα METRO αφιέρωσε, στην ηλεκτρονική της

έκδοση, μια εκτενέστατη κάλυψη της καταστροφής

του αεροπλάνου των ΒΕΑ πτήση CY 284 και του όλου

ιστορικού. 

Τίτλος «Ένα αεροπλάνο ανατινάxτηκε πάνω από τη

Μεσόγειο – 57 χρόνια μετά και ακόμα δεν ξέρουμε

γιατί», της δημοσιογράφου Noora Mykkanen, («A plane

exploded over the Mediterranean — 57 years later we

don’t know why»).

Η δημοσιογράφος κάλυψε τις λεπτομέρειες της τρα-

γωδίας άψογα με φωτογραφίες θυμάτων και αναφ-

έρθηκε στα πιο σημαντικά σημεία της πορείας της

έρευνας και τόνισε ότι 57 χρόνια μετά και ακόμα το

Βρετανικό Υπουργείο Εσωτερικών (Home Office) μυστηρ-

ιωδώς δεν αποδεσμεύει κάποια έγγραφα που αφορ-

ούν την τραγωδία. 

Ολοκληρώνοντας η δημοσιογράφος αναφέρεται

και στην επισήμανση της Αστυνομικής Αναθεώρησης

που έγινε πρόσφατα και στην οποία καταγράφτηκαν

διάφορες αδυναμίες της τότε αστυνομικής έρευνας

του 1968 όπως:

«Δεν υπήρχε μαρτυρία «επίσημης προσέγγισης

προς την Ελληνική και Κυπριακή κυβέρνηση» προς

υποστήριξη της αστυνομικής έρευνας (1968), γράφ-

τηκε στην αναθεώρηση και τονίστηκε: «Μια καλά

οργανωμένη στρατηγική έρευνας, με τη πλήρη υπο-

στήρι-ξη από το έθνος υποδοχής (εννοείται την Κυ-

πριακή Δημοκρατία) θα μπορούσε πολύ καλά να ανα-

γνωρίσει μια υποπτευόμενη ομάδα…δεν φαίνεται να

υπήρξε οποιαδήποτε δέσμευση για εντοπισμό των

υπευθύνων, αντιθέτως, φαίνεται υπήρξαν εμπόδια

καλά τοποθετημένα για να υποβαθμίσουν και υπο-

νομεύσουν την έρευνα, τόσο στο Ηνωμένο Βασίλειο

όσο και στη Κύπρο». 

«There was no record of ‘any official approach to

the Greek and Cypriot government’ to support the

police investigation, the review added.

It noted: ‘A properly managed and directed inves-

tigative strategy, with the full support of the host nation,

may well have identified a suspect group…. there does

not seem to have been any commitment to pursue

those responsible and in fact, it appears that obstacles

were placed in the way to frustrate or undermine the

enquiry, both in the UK and in Cyprus.

Η δημοσιογράφος δημοσίευσε με την άδεια του

συγγραφέα Simon Hepworth και Aviation books Ltd

και φωτογραφίες που είχαν δώσει οι οικογένειες θυμά-

των. 

Για όσους ενδιαφέρονται να διαβάσουν τα βιβλία

του συγγραφέα/ερευνητή, αεροπορικών δυστυχημά-

των και πρώην Αστυνομικού, την πραγματική ιστορία

της τραγωδίας της ανατίναξης του αεροπλάνου στις

12 Οκτωβρίου 1967 και την έρευνα που ξεκινήσαμε

από το 2011, αυτά κυκλοφορούν από την Amazon, ως

επίσης ΚΑΙ ΣΕ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΜΕΤΑΦΡΑΣΗ μέσω της Amazon

ΙΤΑΛΙΑΣ χρησιμοποιώντας την διεύθυνση: 

The Destruction of Flight CY284 – https://amzn.eu/

d/efeif92

Ιστορικά η έρευνα ξεκίνησε και δημοσιεύθηκε το

2011 σε δύο συνεχόμενες δημοσιεύσεις στην ΕΛΕΥΘΕΡΙΑ

Λονδίνου 30.6.2011 και 7.7.2011 με τίτλο « Η πρώτη

ανατίναξη πολιτικού αεροπλάνου στην Ευρώπη στην

πρόσφατη ιστορία» από έρευνα Φανούλας Αργυρού

και Μιχάλη Θωμαΐδη. Συνοπτικά εδώ -

«Πώς ξεκίνησε η έρευνα για τη δολοφονία 66 επι-

βατών της πτήσης CY 284 1967» (9.11.2023 Ελευθε-

ρία Λονδίνου)

http://www.eleftheria.co.uk/pdf/11920238540Eleftheri

a_1182.pdf 

ΣΥΝΟΔΕΥΘΗΚΕ ΜΕ ΕΝΑ ΕΞΑΙΡΕΤΟ ΑΦΙΕΡΩΜΑ ΤΗΣ ΒΡΕΤΑΝΙΚΗΣ METRO 

Εικονίζονται από αριστερά : O Neil Thomas, o συγγραφέας/ερευνητής Simon Hepworth, η ερευνήτρια/δημοσιογράφος/

συγγραφέας Φανούλα Αργυρού, ο συγγραφέας/ερευνητής Λεωνίδας Λεωνίδου, η σύζυγός του Άννα Λεωνιδίου, 

οι Mark και Liz Thomas, ανιψιά του θύματος David Powell με το σύζυγό της, και ο αδελφός του, Bill Powell.

Της Φανούλας 
Αργυρού
Ερευνήτριας 

 Δημοσιογράφου

Ανοικτή πρόσκληση/πρόκληση
προς ΝΙΚΟ ΚΟΣΙΗ  

Προς Νίκο Κόσιη, 

Κύριε Νίκο Κόσιη, έχετε υποχρέωση να απαντήσετε στο ερώτημα που τέθηκε δημοσίως από το 2018 και σε

δύο δημοσιεύματα στη Σημερινή και αφορά την εφημερίδα σας «Αγών». 

Πώς, δύο μόνο μέρες μετά την ανατίναξη του αεροπλάνου, η εφημερίδα σας «Αγών» στην Κύπρο, στις 14

Οκτωβρίου του 1967 αποφάνθηκε με πρωτοσέλιδους τίτλους πως «Το μυστικό του δυστυχήματος πιθανόν να

μην αποκαλυφθεί – το πήρε στον βυθό το «μαύρο κουτί». Έχουν ήδη αποκλεισθεί τα ενδεχόμενα εκρήξεως και

πυρκαγιάς». 

Ποια ήταν η πηγή της εφημερίδας σας «Ο Αγών» για κάτι τέτοιο; Eφόσον ακόμα μάζευαν πτώματα και ούτε

οι Βρετανοί εμπειρογνώμονες είχαν ξεκινήσει τις εξονυχιστικές των έρευνες που επιβεβαίωσαν πέραν πάσης

αμφιβολίας ότι το αεροπλάνο ανατινάχτηκε από βόμβα στρατιωτικού τύπου; 

Η μόνη αρχή που απαρχής είχε αποκλείσει τη βομβιστική ενέργεια περιέργως ήταν το Special Branch της

Κυπριακής Δημοκρατίας με επικεφαλής τον Πολύκαρπο Γιωρκάτζη. Και στη συνέχεια η χουντική κυβέρνηση

στην Αθήνα, η οποία φοβόταν να μην κατηγορηθεί για ανεπαρκή ασφάλεια στο αεροδρόμιο γι΄αυτό ζητούσε

από τους Βρετανούς να πουν ψέματα, οτιδήποτε άλλο, όπως σύγκρουση με άλλο αεροπλάνο κατά προτίμηση

τουρκικό!

Το αναπάντητο ερώτημα για το «κουκούλωμα» της βομβιστικής ενέργειας από τον «Αγών» τέθηκε προ ετών

με την παρουσίαση του πρώτου βιβλίου του Simon Hepworth στις 11.10.2018 στη Λεμεσό βλέπε εδώ «Ποιοι

και γιατί ανατίναξαν τo αεροπλάνο της πτήσης CY 284 το 1967» και το επανέλαβα στη Σημερινή 12.11.2023. 

Κύριε Κόσιη, παραμένετε υπόλογος στην ιστορία και στις 66 αθώες ψυχές της μοιραίας πτήσης CY284, που

καταστράφηκε από έκρηξη βόμβας στις 12 Οκτωβρίου 1967, όταν η εφημερίδα σας «Αγών» απέκλεισε εντός

48 ωρών «το ενδεχόμενο εκρήξεως ή πυρκαγιάς». 

Οι 66 δολοφονηθέντες «θυσιάστηκαν στο βωμό πολιτικών σκοπιμοτήτων της εποχής». Αυτό δεν το λένε μόνο

τα βρετανικά έγγραφα στο Βρετανικό Εθνικό Αρχείο, αλλά το επιβεβαιώνει και η κα Φωτεινή Τομαή στο «Βήμα»

από τη θέση της προϊσταμένης της Υπηρεσίας Διπλωματικού και Ιστορικού Αρχείου του Ελληνικού ΥΠΕΞ. (Άρθρο

Δέσποινας Ψύλλου «Φ» 28.10.23 « Μυστήριο 56 χρόνων για τη μοιραία πτήση CY 284»).

Φανούλα Αργυρού 
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Διαβάστε την ηλεκτρονική έκδοση 

κάθε Πέμπτη στο 

w w w. e l e f t h e r i a . c o . u k

Διαφημιστείτε με ένα τηλέφωνο.

Ελέγξτε τις προσιτές τιμές μας

020 7195 1787 - 8

Έτσι είναι η ζωή,

Δρόμος δύσβατος,

κακοτράχαλος,

Αλλά γεμάτος ομορφιές!

Άφησε τον ήλιο

να διώξει τις σκιές

του άγνωστου, απρόσμενου,

και ξαφνικού…

Kάποιες μέρες,

το φως λιγοστεύει,

σύννεφα καλύπτουν τη ψυχή...

Μειώνεται η δύναμη,

ίσως κι η αξιοπρέπεια,

αλλά, ψυχραιμία…

Μη φοβηθείς

κάνε φίλους τα σύννεφα,

είναι άγγελοι μηνυμάτων

μίλα τη γλώσσα τους...

Κυρίως όμως,

άκουσε οι νεφέλες,

τι έχουν να σου πουν...

Μάθε και προχώρα!

Ο Ήλιος, ο Αστέρας,

ο Λαμπρός, ο πρωινός,

δε σε ξεχνάει,

αύριο θα σου πει,

γι άλλη μια φορά,

Καλημέρα!

Αλέξανδρος Μαρινάκης

Ο Ήλιος ο Λαμπρός

ΜΕΡΟΣ 3ον

Κατοχή – Εθνική Αντίσταση 
και Απελευθέρωση

Άλλοι Κύπριοι μαχητές
(συνέχεια)

12. ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΣΤΡΙΓΚΟΣ. Γεννήθηκε στη

Λεμεσό. Μετά την κατάληψη της Κρήτης από

τους Γερμανούς (1941) φυλακίστηκε και εξο-

ρίστηκε συνολικά πεντέμισι χρόνια. Φυλακίστηκε

στην Ακροναυπλία απ’ όπου μεταφέρθηκε στη

Γαύδο, το στρατόπεδο των εξόριστων κομμου-

νιστών, και εκεί έπεσε στα χέρια των Γερμανών,

οι οποίοι διέλυσαν το στρατόπεδο και εκτέλε-

σαν τους περισσοτέρους από τους τροφίμους.

Ο Στρίγκος διέλαθε της προσοχής του φρου-

ρού και δραπέτευσε. 

13. ΣΟΛΩΜΟΣ του Γεωργίου ΦΡΑΓΚΟΥΔΙΔΗΣ.

Γεννήθηκε στην Πάνω Ζώδια της επαρχίας Λευ-

κωσίας το 1902. Κατετάγη στο ΕΑΜ, όπου σχεδία-

ζε αφίσες. Εργάστηκε στην εφημερίδα «Ελεύ-

θερη Ελλάδα». 

14. ΞΑΝΘΟΣ του Σπύρου ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ.

Γεννήθηκε στην Κερύνεια το 1916. Εθελοντής

του Ελληνο-ιταλικού Πολέμου (1940-1941) και

πολέμησε ως αξιωματικός στο Μέτωπο της

Ηπείρου, όπου διακρίθηκε. Διαρκούσης της Γερ-

μανικής Κατοχής στην Ελλάδα, διέφυγε τον

Οκτώβριο του 1941 μέσω Σμύρνης Μικράς Ασίας

και πήγε στην Κύπρο. 

15. ΚΛΕΙΩ ΙΩΑΝΝΙΔΗ ΔΥΟΪΛΗ. Γεννήθηκε στη

Λεμεσό το 1904. Έλαβε μέρος στην Εθνική

Αντίσταση. Παντρεύτηκε τον εξ Άργους Αλέ-

ξανδρο Δυοΐλη Ιωαννίδη. 

16. ΠΕΤΡΟΣ του Σάββα ΙΩΑΝΝΙΔΗΣ. Γεν-

νήθηκε στη Γύψου της επαρχίας Αμμοχώστου

το 1906. Εντάχθηκε στις εθνικές ομάδες Ελλή-

νων Ανταρτών του Ναπολέοντος Ζέρβα (ΕΔΕΣ)

στην Ήπειρο. Συνελήφθη από τους Ιταλούς και

φυλακίστηκε στις Φυλακές Μαργαρίτη Πατρών

και στις Φυλακές Σπάρτης. Αργότερα, συνελή-

φθη εκ νέου ως καθοδηγητής του ΕΑΜ, αλλά

με την επέμβαση των κατοίκων της περιοχής

Ακράτας, αφέθηκε ελεύθερος. 

17. ΑΝΔΡΕΑΣ του Σπυρίδωνος ΙΩΑΝΝΟΥ.

Γεννήθηκε στο Κτήμα Πάφου. Εθελοντής στον

Ελληνο-ιταλικό Πόλεμο. Έλαβε μέρος στην Εθνι-

κή Αντίσταση και φυλακίστηκε από τους Γερ-

μανούς. 

18. ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ του Ιωάννου ΚΟΤΣΑΠΑΣ. Γεν-

νήθηκε στα Μανδριά επαρχίας Λεμεσού το 1917.

Όταν η Ιταλία επιτέθηκε στην Ελλάδα, εγκατέ-

λειψε τις πτυχιακές εξετάσεις και κατετάγη στον

Ελληνικό Στρατό. Αφού εκπαιδεύτηκε, μετα-

τέθηκε στο Β’ Σύνταγμα Ευζώνων, και πήρε στα

σύνορα, στο «Τριεθνές». Εκεί άρχισε η οργά-

νωση άμυνας κατά της αναμενόμενης εισβο-

λής των Γερμανών, που τελικά έγινε στις 6 Απρι-

λίου 1941. Με την είσοδο των Γερμανών, συνε-

λήφθη αιχμάλωτος. Κατόρθωσε να αποδράσει

στην Κοζάνη και από εκεί κατόπιν πολλών περι-

πετειών έφτασε στη Σμύρνη (Μικρά Ασία), όπου

με τη βοήθεια του Βρετανού Προξένου έφτασε

στην Κύπρο και κατετάγη εθελοντής στο Κυ-

πριακό Σύνταγμα του Βρετανικού Στρατού. 

ΣΥΝΕΧΙΖΕΤΑΙ 

Αντώνης Κυριάκος Γεωργίου
Καλοψιδιώτης

Κύπριος Ιστορικός – Ερευνητής

ΙΣΤΟΡΙΚΗ ΜΝΗΜΗ 

Η συμμετοχή και προσφορά των Κυπρίων κατά
το ελληνικό ΟΧΙ του έθνους μας (1941-1944)
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Νόμιζα, ο άμοιρος, ότι οι Βασιλιάδες είναι κάποιοι τυχάρπαστοι

λαπάδες. Λάθος και προσβολή μεγάλη. Το κατάλαβα από τις

δηλώσεις που έκανε η πρώην Βασίλισσα Άννα Μαρία τις μέρες του

γάμου της πριγκίπισσας Θεοδώρας της Ελλάδος αλλά και της

Δανίας ομού. ΕλλάςΔανία συμμαχία. 

Γράφει 

ο Φοίβος 

Ιωσήφ

Ενώ η Βασίλισσά μας είχε τις βαριές σκοτούρες της με το φόρ

εμα, αλλά και το στέμμα της νύφης, είχε και τη σκοτούρα της ανα

κατάληψης του Σαγγάριου από τον Ελληνικό Στρατό και μάλιστα

δεν θα σταματούσαμε μέχρις εκεί με τις διαθέσεις (που είχε η Άνασ

σα, η ίδια ήθελε να ακολουθήσουμε τα ίχνη του Μέγα Αλέξανδρου

και να φτάσουμε και πέρα από τον Γάγγη ποταμό. 

Στο επαναστατικό της ιδέας την τρέφει μέσα της η νύφη της από

πλευράς του γίγαντος υιού της αγωνίστρια Μαρί Σαντάλ. Μάλλον

αυτή θα ηγηθεί του εκστρατευτικού σώματος με προσωπική της

απόφαση να χύσει και την τελευταία ρανίδα του αίματος και του

τελευταίου Έλληνος Στρατιώτη. Η ίδια ως ανωτάτη αξιωματικός θα

αποφύγει τους τραυματισμούς ως έχουσα τη σπάνια ομάδα αίμα

τος ρέζους αρνητικό. Ε, να μην πάθουμε και καμιά κασκαρίκα στις

αχανείς εκτάσεις της Ασίας! Θα πάμε και θα γυρίσουμε με ατσα

λάκωτη την τουαλέτα. Οι φαντάροι θα φοράνε κράνη και άρβυλα,

όλα στην εντέλεια.

Εν τω μεταξύ, οι υποάνακτες Παύλος και Νικόλαος θα ακολο

υθήσουν την εκστρατεία με την Singapore Airlines, έχει το καλύτε

ρο Service και δεν συγκρίνεται ούτε με την Lufthansa. Εκείνες οι

Γερμανίδες αεροσυνοδοί είναι κρυόκωλες, δεν αξίζει να δώσεις τα

λεφτά σου. Δεν θέλουμε να υποφέρουν τα δικά μας παιδιά, τα έχο

υμε μεγαλωμένα με ζεστές σούπες και foie gras, έχουν ευαίσθητα

στομάχια, όχι να πάθουμε και καμιά διάτρηση, πρέπει να υπάρχει

οπωσδήποτε κρατική μέριμνα. Τα δύσκολα θα τα τραβήξουν οι

γυναίκες που έχουν μάθει στην ανέχεια και τις ταλαιπωρίες. Είναι

όμως αποφασισμένες να διεξάγουν τον πόλεμο με κάθε θυσία,

ακόμη και με ολομέταξα φουστάνια που στα υψίπεδα κοντά στην

Βομβάη μπορεί και να ξεπαγιάσουν. Αυτές, όμως, έχουν πίστη και

με τα Ινδικά καυτερά τσίλι να τα βγάλουν πέρα και να εξευτελίσουν

τον Μέγα Αλέξανδρο, τον Παρμενίωνα και τον Κλείτο. Δεν κωλώνουν

ποτέ.

Ακόμη και χωρίς την γνήσια παρμεζάνα θα αντέξουν, τις εμψυχώνει

η ιστορία της Δανίας, δεν θα κάνουν ποτέ πίσω. Σκέψου τώρα να

τις βοηθήσει και η μισοΕλληνίδα βασίλισσα της Ισπανίας Σοφία,

καθολική στο θρήσκευμα, πρώην Ορθόδοξη και με την βούλα. Την

πίστη εμείς την αλλάζουμε δεν είμαστε κουτορνίθια σαν τον ηλίθ

ιο τον Αθανάσιο Διάκο, το γένος Μασαβέτα που έλεγε ο άμυαλος

«εγώ Γραικός γεννήθηκα, Γραικός θε να πεθάνω». Ε, πέθανε

λοιπόν, για να σε καμαρώνουμε εμείς από το παλάτι της Θαρθο

υέλα στα περίχωρα της Μαδρίτης.

Εμάς δεν μας σούβλισε κανείς, είμαστε άνθρωποι της σύνεσης

και της αποδοχής και των δύο κρατών, και τρίτο, αν παραστεί ανάγ

κη. Το καλό το παιδί από δύο μανάδες βυζαίνει, και το ορθόδοξο

και το καθολικό. Και οι δύο είναι εξαιρετικές θρησκείες με σύμφωνη

άποψη επί των σπουδαιοτέρων θαυμάτων.

Κίνδυνος ανάφλεξης 
στο Αιγαίο
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Το παρόν και το μέλλον
των ξεριζωμένων

Κύριε διευθυντά, 

«Κάθε πατρίδα είναι ωραία, κάθε πατρίδα είναι γλυκειά», λέει

μια από τις ωραιότερες κεφαλονίτικες καντάδες.

Κανείς δεν θέλει να αφήσει τον τόπο που γεννήθηκε, τους συγγε-

νείς και τους φίλους του, και να γίνει πρόσφυγας ή οικονομικός

μετανάστης. Όταν ο λόγος του ξεριζωμού είναι κάτι πέρα από τον

έλεγχο του ανθρώπου, όπως ο μεγάλος σεισμός του 1953 στην Κεφ-

αλονιά, τότε κανείς δεν μπορεί να θεωρηθεί υπεύθυνος και η φυγή

φαίνεται να είναι η λιγότερο οδυνηρή λύση. Όταν είναι οι άνθρω-

ποι και οι κυβερνήσεις που δημιουργούν την ανάγκη της φυγής,

είτε με την αδιαφορία τους και την ανικανότητά τους να βελτιώσουν

τις χώρες τους και τις κοινωνίες τους, είτε γιατί η απληστία και η

απανθρωπιά οδηγούν σε εισβολές και καταστροφές ζωών και πολι-

τισμών, τότε φτάνουμε σε τραγικές καταστάσεις όπως αυτή που

ονομάζουμε σήμερα «το μεταναστευτικό».

Τον Νοέμβριο του 2018, στο Ελληνικό Κέντρο του Λονδίνου,

παράλληλα με μία έκθεση φωτογραφιών από τις μεταναστευτικές

ροές προς την Ελλάδα, έγινε και ομιλία του Αμερικάνου δημοσιο-

γράφου Edward Schumacher-Matos με θέμα τη μετανάστευση σαν

πρόκληση για τη δημοκρατία και την κοινωνική συνοχή. 

Στο τέλος, στο πλαίσιο ερωτήσεων προς τον ομιλητή, όταν ο

πρόεδρος του Hellenic Community Trust Council Κώστας Κλεάν-

θους μου έδωσε τον λόγο, είχα το θάρρος να πω ότι η Ελλάδα δεν

ευθύνεται για τους πολέμους στις χώρες από όπου προέρχονται οι

μετανάστες, άλλοι είναι οι υπεύθυνοι, όμως η Ελλάδα, μια μικρή

χώρα, πληρώνει τα σπασμένα. Η απάντηση του ομιλητή «οι Έλληνες

είναι πολύ γενναιόδωρος λαός», δεν φάνηκε να ικανοποίησε το

ακροατήριο, πολλοί από τους οποίους μου έδωσαν συγχαρητήρ-

ια για το σχόλιό μου στη δεξίωση που ακολούθησε.

Έξι χρόνια μετά, το μεταναστευτικό με τις συνέπειές του μπαίνει

σε νέα κρίσιμη φάση που θα δοκιμάσει και πάλι τις αντοχές κυρίως

των χωρών πρώτης υποδοχής, όπως είναι η Ελλάδα και η Κύπρος.

Στις 15 Σεπτεμβρίου, εορτή του Αγίου Νικήτα, ο Αρχιεπίσκοπός

μας στη Μεγάλη Βρετανία κ. Νικήτας, εγγονός κι αυτός μετανα-

στών από την Κάλυμνο και την Κοζάνη στην Αμερική, στο τέλος της

λειτουργίας ευλόγησε, κατά το χριστιανικό έθιμο, το σαράντα ημε-

ρών βρέφος ενός ζευγαριού. Καθώς περνούσε από μπροστά μας

στον διάδρομο προς το ιερό με το λιλιπούτειο μωρό στην αγκαλιά

του, αναρωτήθηκα αν κάποια μέρα οι συνθήκες στην Ελλάδα θα

είναι τέτοιες, ώστε αυτό το μωρό να είναι ένα από τα Ελληνόπου-

λα της διασποράς που θα επιστρέψουν, το brain gain που λένε...

Όσο για την Κύπρο, όταν μια μεγάλη πληγή είναι ανοιχτή, ολό-

κληρο το σώμα υποφέρει!

Με εκτίμηση,

Σταυρούλα Δουράκη-Ξανθάκου
Φιλόλογος, ψυχολόγος, Λονδίνο
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Β’ Μέρος

Στο δεύτερο μέρος της συνοπτικής ιστορικής

αναδρομής γύρω από την απρόσμενη και άδοξη

ολοκλήρωση της πολιτικής διαδρομής του Αμε-

ρικανού Προέδρου κ. Joe Biden θα εξετασθεί το

μοιραίο debate και άλλα γεγονότα που οδή-

γησαν στην απόσυρση της υποψηφιότητας του.

Τι μεσολάβησε, λοιπόν, και στις Αμερικανικές

προεδρικές εκλογές της 5ης Νοεμβρίου θα ανα-

μετρηθούν ο πρώην Πρόεδρος Donald Trump

και η εν ενεργεία Αντιπρόεδρος Kamala (Κάμα-

λα) Harris;

Γράφει ο

ΜΙΧΑΛΗΣ

ΑΡΑΠΗΣ*

(LLB, LLM, MA) 

- Νομικός, Ιδρυτής  

και Πρόεδρος 

της Ε.Κ.Ο. Επιστημόνων Η.Β. 

Το μοιραίο debate και 

πολιτική επικοινωνία

Παρότι η απόφαση του εν ενεργεία Προέδρ-

ου των Η.Π.Α. κ. Joe Biden (46ος) (81 ετών -

20/11/1942) να είναι εκ νέου υποψήφιος εξέπ-

ληξε αρνητικά (λόγω υγείας και ηλικίας) το ίδιο

του το κόμμα, εν τούτοις, ουσιαστικά για λόγο-

υς κομματικής συνοχής έλαβε πολύ εύκολα το

χρίσμα.

Ακόμη μεγαλύτερη έκπληξη πάντως απετέ-

λεσε η άνευ προηγουμένου απόσυρση της υπο-

ψηφιότητας ενός εν ενεργεία Προέδρου (ενώ

είχε ήδη το χρίσμα) και η εν συνεχεία αντικα-

τάστασή του μόλις τρεις μήνες πριν τις εκλογές.

Θρυαλλίδα των εξελίξεων αποτέλεσε η ομολο-

γουμένως αδύναμη παρουσία του κ. Biden στο

debate με τον κ. Trump στις 27 Ιουνίου κατά την

οποία αναδείχθηκαν ευρέως ζητήματα αδυναμίας

παράθεσης επιχειρημάτων και δυσκολίας στην

ομιλία λόγω μειωμένης πνευματικής διαύγει-

ας. Τα παραπάνω θέματα, συνεπικουρούμενα

και από πρόσκαιρη απώλεια μνήμης, είχαν δια-

πιστωθεί και σε άλλες δημόσιες εμφανίσεις πριν

και μετά την τηλεμαχία. Ωστόσο, η δημοσιο-

ποίησή τους διεθνώς, επέδρασε καταλυτικά με

αποτέλεσμα να υπάρξει άμεσα διάχυτη αμφι-

σβήτηση από το ίδιο του το κόμμα σχετικά με

τη δυναμική της υποψηφιότητας του. 

Αυτή η εξέλιξη ήρθε ως επίρρωση των δημοσ-

κοπήσεων (κυρίως μετά το debate) που έδειχναν

ότι προηγείται ο κ. Trump. Ενδιαφέρον παρου-

σιάζει η κριτική από τη σκοπιά της πολιτικής

επικοινωνίας σχετικά με τη στρατηγική απόφα-

ση του επιτελείου του κ. Trump να δεχθεί τη

διεξαγωγή του debate εκείνη την περίοδο αφού

δυνητικά υπήρχε ακόμη δυνατότητα αντικατά-

στασης τού αντιπάλου του. Πάντως, το επιχεί-

ρημα ότι το debate θα έπρεπε να γίνει αργότε-

ρα ώστε σε περίπτωση προβληματικής επίδο-

σης του κ. Biden να μην υπάρχουν περιθώρια

αντίδρασης από τους Δημοκρατικούς εδράζε-

ται στο αναπάντεχο αποτέλεσμα. Επομένως, η

εκ των υστέρων κριτική για ένα καινοφανές και

άρα διόλου προβλέψιμο συμβάν, όπως η αντι-

κατάσταση υποψηφίου, δεν ευσταθεί.

Απόπειρα δολοφονίας 

εναντίον του κ. Trump

Το κομβικό, όμως, περιστατικό που έκρινε

την απόφαση του κ. Biden να αποσυρθεί ήταν

η απόπειρα δολοφονίας εναντίον του κ. Trump

στις 13 Ιουλίου. Όπως αναφέρθηκε με διάφο-

ρες παραλλαγές σε πλειάδα τίτλων σε όλα τα

Μ.Μ.Ε. διεθνώς, η σφαίρα που τραυμάτισε τον

κ. Trump επί της ουσίας «σκότωσε πολιτικά»

τον κ. Biden. Σε αυτό συνέτεινε το αναμενόμε-

νο κύμα συμπάθειας υπέρ του κ. Trump που

ιδίως σε μια κούρσα με βαθιά προσωπική αντι-

παλότητα αυτομάτως δυσχέραινε το έργο του

κ. Biden ως προς την κριτική και τις επιθέσεις

προς τον αντίπαλο του. 

Τονίζεται ότι λόγω των χείριστων προσω-

πικών σχέσεων και προστριβών επί σειρά ετών,

το κλίμα μεταξύ των υποψηφίων ήταν έτι πε-

ραιτέρω τεταμένο σε σύγκριση με προηγούμε-

νες αντίστοιχες μονομαχίες. Παρότι αυτό ίσχυε

από το 2020, η κατάσταση επιδεινώθηκε μετά

τα πρωτοφανή επεισόδια και την εισβολή στο

Καπιτώλιο στις 6 Ιανουαρίου 2021. Επομένως,

τοποθετήσεις εναντίον του κ. Trump θα εκλαμ-

βάνονταν ως έλλειψη ενσυναίσθησης, ευαι-

σθησίας και πολιτικού πολιτισμού απέναντι σε

θύμα τρομοκρατικής επίθεσης. 

Σε αυτή την εξόχως αρνητικά φορτισμένη

περιρρέουσα ατμόσφαιρα που διαμορφώθηκε

μετά το debate, υπήρχαν καθημερινά δημόσιες

παροτρύνσεις από τα Μ.Μ.Ε. και υποστηρικτές

του κόμματος για την απόσυρση του κ. Biden.

Παράλληλα, εντεινόταν συνεχώς η ξεκάθαρη

και δημόσια αμφισβήτηση από κορυφαία στε-

λέχη του κόμματος που πίστευαν ότι η διαφαι-

νόμενη ήττα του κ. Biden θα παρέσυρε και το

κόμμα γενικότερα αφού την ίδια ημέρα διεξά-

γονται και άλλες αναμετρήσεις όπως οι εκλο-

γές για το Κογκρέσο (Γερουσία, Βουλή Αντιπρο-

σώπων). 

Εν κατακλείδι, αυτό το περιβάλλον εσω-

στρέφειας σε συνδυασμό με την αισθητά περιο-

ρισμένη οικονομική ενίσχυση προς την καμπά-

νια του από τους δωρητές του κόμματος κράτη-

σε για αρκετές ημέρες. Ακολούθως, η αφόρη-

τη πίεση που δεχόταν κατέστησε την απόφαση

του Προέδρου για παραίτηση του από την κούρ-

σα την 21η Ιουλίου, μονόδρομο.

Κλείνοντας, σημειώνεται ότι παρά την φαι-

νομενικά πρωτοφανή κρίση για το Δημοκρα-

τικό κόμμα που βρέθηκε χωρίς υποψήφιο μόλις

3,5 μήνες πριν τις εκλογές, η λύση μέσω της κας

Harris δόθηκε τόσο άμεσα (6 Αυγούστου) σε

βαθμό που έμοιαζε να ήταν έτοιμη από καιρό.

*Ο Μιχάλης Αράπης (LLB, LLM, MA) είναι

νομικός με μεταπτυχιακά στο «Διεθνές

Εμπορικό Δίκαιο» και στον τομέα του

«Κυβερνοεγκλήματος και της Τρομο-

κρατίας».

Είναι Ιδρυτής και Πρόεδρος της Ε.Κ.Ο. Επι-

στημόνων Ηνωμένου Βασιλείου (H.B.)

Η μεγάλη κόντρα Joe Biden – Donald Trump

Ζωή δίχως συμπόνια

Στης πελώριας πολιτείας μια μικρή γωνιά

ζει ένα έρημο γατάκι μέσ’ την παγωνιά. 

Ούτε η μάνα του ξέρει ούτε το’θελε η Γη,

δεν εγνώρισε το σπίτι, ζέστη, θαλπωρή. 

Πότε σε μεγάλου πάρκου κάθεται στις γλάστρες,

πότε στα σκουπίδια ψάχνει για φαΐ στις λάσπες.

Νιαουρίζει απελπισμένο… 

Βιαστικοί περνάνε (τα θηρία) οι ανθρώποι…

Που κλωτσούνε και πατάνε…

Σε γωνιές λασπιάς ή χιόνια,

μόνο του δίχως συμπόνια. 

Στη μεγάλη πολιτεία, το γατί δίχως αξία…

Η ευθύνη στη ζωή του να γλυτώσει το κορμί του.

Έτσι μεγαλώνει έρμο, μ’ όλους τους φτωχούς μαζί

και τα πόδια ή τις ρόδες θ’ αποφεύγει όσο ζει…

Κι όλοι γύρω του φωνάζουν. Όλοι διώχνουνε τη γάτα

κι αυτή τρέχει… τρέχει… τρέχει…

Στην ατέλειωτή του στράτα. 

Μερσίνη MacFarland

Ο ελληνικός 
εκδοτικός οίκος
της Βρετανίας 

www.akakia.net
Επισκεφθείτε

το ηλεκτρονικό βιβλιοπωλείο
μας για ελληνικά βιβλία
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Και όταν λέω μεγάλο, εννοώ μεγάλο. Από

αυτά που οι μαμάδες, οι γιαγιάδες και οι

θείες ετοίμαζαν κεντώντας τις προίκες των

κοριτσιών – ψάρια στο γιαλό – για δώδεκα

άτομα με τις πετσέτες τους, πάνω σε λινό.

Υπήρχαν βέβαια και τα τσουβάλια της ζάχα-

ρης, που αν είχες και κανέναν γνωστό/συγγε-

νή μπακάλη, γινόντουσαν ανάρπαστα (κληρ-

ονόμησα και εγώ από την θεία μου ένα

εργόχειρο, κεντημένο με σκουρα μπλέ μου-

λινέ ντε-μι-σε- κλωστή, ρίζα και ανεβατό,

που κοσμεί το τραπέζι μου και το κοιτάζω

τώρα που γράφω) χρειαζόταν βέβαια μπό-

λικο τσαμασιρ σουγιού (χλωρίνη) για να

φύγουν τα μαύρα γράμματα TEKEL IDARESI

(μονοπώλιο).

Και να τα ανεβατά με βαμβακάκι, και οι

σταυροβελονιές για τους μίσχους των λου-

λουδιών, τα αζούρ στις άκρες, ροκοκό για

τους σπόρους και η δύσκολη <πουάν παλε-

στρίν>, βελονιά που χρειάζεται υπομονή και

επιμονή. Και αν ο γάμος θα γινόταν στα γρή-

γορα, υπήρχε βέβαια και η γρήγορη βελο-

νιά αλυσίδα. Φυσικά και οι κεντίστρες.

Άνοιξα, που λέτε, το μεγάλο ντουλάπι στο

καθιστικό. Βαρύ και ασήκωτο από μόνο του,

δεν τ’ ανοίγω και συχνά, έτριξε η πόρτα –

χρειάζεται λάδωμα ο μεντεσές και που να

είναι εκείνο το μαραφέτι που λάδωνε η μαμά

μου την ραπτομηχανή της γιαγιάς; Η ραπτομ-

ηχανή του χεριού υπάρχει, αχρείαστη να

είναι…

Το πρώτο ράφι είναι γεμάτο από πιάτα

και πιατάκια – τα καλά – που σπάνια μεταχει-

ρίζονται, το μεσαίο, μεγαλύτερα πιάτα και

πιατέλες που ακόμα πιο σπάνια μεταχει-

ρίζονται και στο κάτω ράφι είναι τα «καλά»

τραπεζομάντηλα, της προίκας που λέγαμε…

Η μια σκέψη φέρνει την άλλη και αφέθη-

κα να βρίσκομαι και πάλι σε ένα απόγευμα,

στην τραπεζαρία του σπιτιού μας στα Θερ-

απειά που ήταν μαζεμένες όλες οι εξαδέ-

λφες της μαμάς μου, η αδελφή της, η μαμά

της – και γιαγιά μου – η μια θεία και η άλλη,

που να τις θυμούμαι τώρα…

Είχε βγεί το «καλό» τραπεζομάντηλο,

εκείνο το λεπτοκεντημένο σε ανοιχτόχρωμη

γαλάζια οργάντζα με τα πετσετάκια του,

εξίσου λεπτοκεντημένα, μη μου άπτου, με

βελονιά ρίζα και ροκοκό. Πράσινοι οι μίσχοι

και τα φύλλα, τριανταφυλλένια λουλουδά-

κια κερασιάς και πού και πού, εδώ και εκεί,

σπαρμένα κατακκόκινα κεράσια με τα τρυφ-

ερά τσουνάκια τους.

Τα πετσετάκια ήταν περισσότερο της επι-

δείξεως, αφού η υφή της οργάντζας δεν

φημίζεται για την απορροφητικότητά της. 

Μαζί με το έργο των χειρών της μαμάς

/θείας/γιαγιάς μου (;), είχε βγεί και το καλό

σερβίτσιο, από φίνα πορσελάνη, του τσα-

γιού. Τα φλυτζάνια με τα πιατάκια τους, την

ζαχαριέρα με την μασίτσα για την καρέ ζάχα-

ρη, τα ασημένια χουλιαράκια, τα πιρουνά-

κια για την πάστα, το σουρωτήρι (δεν είχα-

με tea bags) και φυσικά το μικρό γυάλινο

πιατάκι με τις ψιλοκομμένες φέτες λεμο-

νιού. Το σερβίτσιο ήταν στολισμένο με ρόδι-

να άνθη κερασιάς και δυο-τρία κερασάκια

που έσπαναν την μομοτονία. 

Είχα μάθει να ξεχωρίζω την αυθεντικότ-

ητα της πορσελάνης, βάζοντας τα δάκτυλά

μου στον πάτο και στρέφοντας το όποιο

σκεύος προς τον ήλιο και αν έβλεπα τα δάκ-

τυλά μου, ε, τότε, ήταν καλή η ποιότητα.

Αδιάψευστο το κόλπο. 

Αυτό το καλό από οργάντζα τραπεζο-

μάντηλο, ήταν του ταγιού και όχι του γεύμα-

τος ή του βραδινού. 

Πίνοντας το τσάι της η θεία Ευριδίκη, αδε-

λφή της θείας Θωμαής – που ήταν γυναίκα

του θείου Γιάννη, δηλαδή αδελφού του παπ-

πού μου από την πλευρά της μαμάς μου –

με το μικρό δακτυλάκι σηκωμένο, άρχισε να

μας λέει γελώντας πως δυό τρεις μέρες πριν,

πήγε τρεχάτος στο μαγαζί – μπακάλικο – ο

Γιώργος, μικρότερος αδελφός της Στέλλας,

ανήσυχος προσπαθώντας να βρει κεράσια. 

«Κεράσια τώρα χειμωνιάτικα; Τι τα θέλεις;»

τον ρώτησε η θεία Ευριδίκη. 

«Όχι εγώ, τα θέλει ο Δεσπότης, Με είπε

να βρω και να μαζέψω το κοράσια και να τα

πάω στην Εκκλησία».

O Kαππαδόκης Δεσπότης μας, Ο Aziz Ιάκω-

βος, μιλούσε στην καθαρεύουσα..... 

Τι κοράσια, τι κεράσια.....

Νίκη Beales
Οκτώβριος 2024

Buckingham, Αγγλία

Χρειάστηκε πρόσφατα να βρω 
ένα μεγάλο τραπεζομάντηλο...

ΠΑΣΟΚ: Καμία αυτοκριτική 
από τους υποψηφίους 

Κύριε Διευθυντά,

Πολλοί λένε πως τους οπαδούς του ΠΑΣΟΚ διακρίνει

ψηφολαγνεία γι’ αυτό και προσήλθε ο μεγάλος αριθμός

των 300.000. Όμως, αυτοί ουδέποτε προβληματίστηκαν

για το γεγονός πως ούτε ένας υποψήφιος (από τους 6) δεν

έκανε αυτοκριτική για τα εξής θέματα:

1. Για την δημιουργία ολόκληρης σχολής, επί 30 έτη, που

εξέθρεψε απάτριδες μιζαδόρους: Άκη, Παπαντωνίου,

Σμπώκο, Μαντέλη, Τσουκάτο, Καϊλή.

2. Για το μοίρασμα (σε ποιους και πώς) των εκατομ-

μυρίων, τόσα χρόνια, της κρατικής χρηματοδότησης, διότι

δεν υπάρχει ούτε λογοδοσία, ούτε διαφάνεια.

3. Για το πού πήγαν τα δις από την ΕΕ (πακέτα Ντελόρ

κλπ).

Το φορτίο των αμαρτιών του κόμματος αυτού είναι τερά-

στιο, δεδομένου ότι κολυμπούσε στις μίζες, στα σκάνδα-

λα, στη διαφθορά. Ανεγκέφαλοι αρχηγοί χωρίς ηθικούς

φραγμούς επέλεξαν διεφθαρμένους υπουργούς. Στο

μοναδικό debate καμία ερώτηση δεν έγινε ούτε για τις

μίζες, ούτε και για την ανύπαρκτη διαφάνεια. Τίποτε εν

κρυπτώ. Κανονικά η κρατική χρηματοδότηση θα έπρεπε

να διακοπεί διότι ένας λαός που πέρασε έναν 10ετή γολ-

γοθά πτώχευσης, δεν έχει την πολυτέλεια να χρηματοδο-

τεί την διεφθαρμένη κομματοκρατία και μάλιστα χωρίς

λογοδοσία. Αναμένω με ενδιαφέρον το σχόλιο έστω ενός

εκ των 6 υποψηφίων.

Γιώργης Τρανταλίδης

Δικηγόρος - Ρέθυμνο

Demetriou & English provide a complete funeral service from 
Προσφέρουµε µια πλήρης υπηρεσία κηδείας από  

 - Burials, Cremations, Exhumations / Κηδείες, Aποτεφρώσεις, Eκταφές

 - Help with funeral matters and legal documentation / Βοήθεια µε όλα τα θέµατα κηδείας  και νοµικά έγγραφα

 - Repatriation both to and from abroad / Επαναπατρισµός προς και από το εξωτερικό

 - Home visits  / Κατ’ οίκον επισκέψεις για να συζητηθούν τα θέµατα της κηδείας

 - Chapel of Rest / Παρεκκλήσι Ανάπαυσης

 - DWP funeral funding / Οικονοµική βοήθεια για τα έξοδα της κηδείας

 - Memorial stones / Ταφόπλακες

We guarantee the best prices, quality and professionalism /  
Καλύτερες τιµές, ποιότητα και επαγγελµατισµός 
Demetriou & English   131-133 Myddleton Road, Wood Green, London N22 8NG       020 8889 9888      d-e.co.uk
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KALAMARAKIA

TIGANITA

(CRISPY FRIED BABY

SQUID)

This is a delicious classic

Greek dish which can be en-

joyed any time of the year as

an appetiser or a meze dish.

Choose from a reputable fish-

monger to get fresh and suc-

culent baby squid to achieve

the best results. The dish con-

sists of rings and tentacles

which are dredged in flour and

deep-fried until crispy and gold-

en. It ideally accompanies ouzo. 

ΙΝGREDIENTS

Serves 4 as a starter

500g baby squid

4 tbsp plain white flour

4 tbsp course semolina 

sea salt

sunflower oil or olive oil for fry

ing

METHOD 

1. Prepare the kalamarakia by

separating the head from

the body. Discard the guts

but keep the tentacles. Cut

the body into 1.5cm rings.

Cut the tentacles in half if

they are too long. Rinse the

baby squid under cold, run

ning water.

2. In a large bowl, combine the

baby squid and milk and set

aside for at least 1 hour to

tenderise it. 

3. Remove the squid with a

slotter spoon and transfer to

a large bowl. 

4. Mix the kalamarakia with

flour, semolina and 1 tsp of

salt and ensure that it coats

the baby squid well. 

5. In a deep fat fryer or a

heavybased saucepan,

heat enough oil, 57cm

deep to reach 180⁰C or until

a cube of bread when im

mersed comes to the top.

6. Take the squid out of the

bowl in batches, shake off

the excess flour mixture and

fry for 12 minutes until they

are crispy and light golden

brown. 

7. Transfer the fried kalama

rakia to kitchen paper to ab

sorb any excess oil. 

8. Season with sea salt.

9. Serve hot with small lemon

wedges on the side, sko

rdalia (Greek garlic sauce)

or mayonnaise aioli.

.© Copyright 

George Psarias  

Thursday 10th October 2024 ELEFTHERIA ● 19CοmmunityNews

THE FAMOUS CYPRIOT COOK AND RESTAURANT OWNER GEORGE PSARIAS . . .  COOKS FOR ELEFTHERIA

George Psarias has been a restaurateur for almost forty years. He

spent his time and energy cooking traditional Greek dishes but also 

developing new ones based on fresh ingredients and Mediterranean

flavours. 

He has appeared on numerous radio and television programmes on BBC2

Food and Drink. ITV, Channel 4, Sky's Good Food Live and others. 

Here he would like to give you a taste of his recipes.

KALAMARAKIA TIGANITA
(CRISPY FRIED BABY SQUID)

Deep within the dark dank pit

Brother Joseph cried out in sorrow

The dreamer misunderstood and sold

Predestined was he for his Lord’s morrow.

Oh God of Abram lift up and hold

This worthy soul in Thy hands

Grant Thy Spirit to unfold

Thy wisdom in strange foreign lands.

Thus the lad Joseph did pray,

Did he perceive the Lord’s will

A prophetic gift not revealed

To his own and himself to fulfill?

Faithful Abram the Lord did bless

Abraham with nations and worth

Honoring Heavenly hosts

Salem’s noble King of unknown birth.

By the oneness of Love for Thy Son

Oh God of our fathers we do implore

Lift and hold us to Thy healing Light

The victory won, we chant evermore.

JoAnne Colombo Marinakis

Freedom In The Light
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Schedule is subject to change.  Enquiries / Suggestions to Pieris Petrou, Head of Programming pierre@lgr.co.uk  
On 103.3 FM in London, on DAB+ Plus Digital Radio in Birmingham, London & Manchester, online at lgr.co.uk, on your mobile via the LGR App, and on your 

Smart Speaker – “Play London Greek Radio” -  Bringing You Closer To Your Culture. 

LGR - London Greek Radio

- Weekly programme

ΠΕΜΠΤΗ 17 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ

09:30 Από Μέρα σε Μέρα
16.30 Κουζίνα Σε Ρόδες 
18:00 Βραδινό Δελτίο Ειδήσεων – ΡΙΚ
19.00 Σειρά: Μοιραία Φεγγάρια
20.00 Στα Όρια (ΡΙΚ)
21.00 Υγεία και Ευεξία 

με τη Βασούλα Χριστοδούλου
21.35 Ελληνική Ταινία: 

Ταμπάκος Ο Μαραντόνα Της
Αγίας Βαρβάρας

23.00 Ελληνική Ταινία: 
Ζωή Γεμάτη Πόνο

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ 18 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ

10.00 Σύνδεση με ΡΙΚ
16.00 Απογευματικό Δελτίο Ειδήσεων
16.30 Κουζίνα σε Ρόδες
18:00 Βραδινό Δελτίο Ειδήσεων – ΡΙΚ
19.00 Σειρά: Μοιραία Φεγγάρια

20.00 Με τον Φακό του Hellenic TV
20.50 Ελληνική Ταινία: 

Αυστηρώς Κατάλληλο

22.30 Ελληνική Ταινία: 
Ο Βασιλιάς

00.20 Ελληνική Ταινία:
Το Κάλεσμα

ΣΑΒΒΑΤΟ 19 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ

10.00 Σύνδεση με ΡΙΚ
12.00 Μεσημβρινό Δελτίο Ειδήσεων
14.00 Να Με Προσέχεις

18:00 Βραδινό Δελτίο Ειδήσεων –
ΡΙΚ

19.00 Παραδοσιακή Βραδιά (ΡΙΚ)
21.00 Αύριο είναι Κυριακή, 

με τον Πρωτ. Ιωσήφ Παλιούρα
21.35 Ελληνική Ταινία

Ο Παραγιός Μου ο Ραλλίστας

23.05 Με τον Φακό του Hellenic TV

KYΡIAKH 20 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ

11.00 Ζωντανή μετάδοση 
Θείας Λειτουργίας από τον 
Ι.Ν. Δώδεκα Αποστόλων

18:00 Βραδινό Δελτίο Ειδήσεων – ΡΙΚ
19.20 Σατιρική Εκπομπή: Ο Ακάλυπτος

20.05 Πρόσωπα με 
τον Βασίλη Παναγή

20.40 ΣΥΝΑΥΛΙΑ: ΚΥΠΡΙΩΝ
ΗΡΩΩΝ ΓΗ

22.20 Ελληνική Ταινία: 
Η Λίζα Το Έσκασε

ΔΕΥΤΕΡΑ 21 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ

09:30 Σύνδεση με ΡΙΚ
16.00 Απογευματικό Δελτίο Ειδήσεων
16.30 Κουζίνα σε Ρόδες
18:00 Βραδινό Δελτίο Ειδήσεων – ΡΙΚ
19.00 Σειρά: Μοιραία Φεγγάρια
20.00 GreekStories με 

τον Αυγουστίνο Γαλιάσσο
20.25 “Ανάδειξέ το” 

με την Άννα Νικολαΐδη 
και τη Ρούλα Σκουρογιάννη

21.00 ΘΕΑΤΡΟ ΤΗΣ ΔΕΥΤΕΡΑΣ:
“Οι Παίχτες”

22.10 “Το Ταξίδι Της Ζωής” με 
την Άντζη Λουπέσκου

ΤΡΙΤΗ 22 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ

09:30 Σύνδεση με ΡΙΚ
16.00 Απογευματικό Δελτίο Ειδήσεων
16.30 Κουζίνα σε Ρόδες
18:00 Βραδινό Δελτίο Ειδήσεων – ΡΙΚ
19.00 Σειρά: Μοιραία Φεγγάρια
20.00 Δράξασθε Παιδείας με τον 

Πρωτ. Ιωσήφ Παλιούρα
20.30 Σύγχρονος Φιλλεληνισμός
21.00 Ελληνική Ταινία: 

Το Νυφοπάζαρο
22.20 Ελληνική Ταινία: 

Εραστές Του Μεσαίου Τοίχου

ΤΕΤΑΡΤΗ 23 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ

09:30 Από Μέρα σε Μέρα 
16.30 Κουζίνα Σε Ρόδες 
18:00 Βραδινό Δελτίο Ειδήσεων – ΡΙΚ
19.00 Σειρά: Μοιραία Φεγγάρια
20.00 MISSION  ΑΠΟΣΤΟΛΗ

Με την Κλέλια Χαρίση
20.40 Οι Ταινίες της Εβδομάδας με

την Τζίλα Ζυλυφτάρι 
21.20 Ελληνική Ταινία: 

Εθελοντής Στον Έρωτα
22.55 Ελληνική Ταινία: 

Η Γυναίκα Μου, Ο Ανδρέας

ΠΕΜΠΤΗ 24 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ

09:30 Από Μέρα σε Μέρα
16.30 Κουζίνα Σε Ρόδες 
18:00 Βραδινό Δελτίο Ειδήσεων – ΡΙΚ
19.00 Σειρά: Μοιραία Φεγγάρια
20.00 Στα Όρια (ΡΙΚ)
21.00 Υγεία και Ευεξία 

με τη Βασούλα Χριστοδούλου
21.35 Ελληνική Ταινία: 

Ο Γιάννης Τα’κανε Θάλασσα
22.55 Ελληνική Ταινία: 

Η 7η Μέρα Της Δημιουργίας
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